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ZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Informace o činnosti orgánů města 
Od 15. května 2010 do 15. června 2010 

Rada města schválila: 
Hospodaření s majetkem města:
– přidělení bytu 2+1 v domě č. p. 353 v ulici Legií v Nové 

Pace paní Evě Dufkové,  Nová Paka, na dobu neurčitou 
s podmínkou, že nájemce na vlastní náklady provede staveb-
ní úpravy bytu, které budou kompenzovány na nájemném.

– smlouva o smlouvě budoucí na zřízení věcného břemene na 
pozemcích ve vlastnictví města parc. č. 4047/1, 4054/1 k. ú. 
Nová Paka , pro umístění, zřízení a provozování zařízení dis-
tribuční soustavy, ve prospěch budoucího oprávněné firmy 
ČEZ Distribuce a. s., Děčín, která uhradí veškeré náklady 
spojené se zřízením tohoto břemene a jednorázovou úhradu 
za zřízení tohoto věcného břemene 10.000,-Kč včetně DPH

– smlouva o smlouvě budoucí na  zřízení věcného břemene 
na pozemku ve vlastnictví města parc. č. 4041/1 k. ú. Nová 
Paka , pro umístění, zřízení a provozování zařízení distribuč-
ní soustavy, ve prospěch budoucího oprávněné firmy ČEZ 
Distribuce a. s., Děčín, která uhradí veškeré náklady spojené 
se zřízením tohoto břemene a jednorázovou úhradu za zříze-
ní tohoto věcného břemene 1.000,-Kč včetně DPH

– zřízení věcného břemene  vedení přípojky elektro na pozem-
ku ve vlastnictví Města Nová Paka parc. č. 462 k.ú. Nová 
Paka ve prospěch majitele objektu č.p. 248 Nová Paka na  
pozemku parc. č.  450, k. ú. Nová Paka, za jednorázovou 
úhradu za zřízení věcného břemene 1 000 Kč

Kultura: 
– novým městským kronikářem byl ustanoven pan Vladimír 

Novák.
– restaurování kulturní památky - morového sloupu firmou 

Kamenictví KYNO s.r.o., Nedaříž 
Finance: 
– příspěvek 5 000,-Kč z Rady města na pořádání a zajištění 

soutěže SDH Novopacka v Radkyni 
– přijetí 150 tis. Kč  účelové neinvestiční dotace v požární 

ochraně na výdaje jednotky sboru dobrovolných hasičů obce 
pro rok 2010

– uzavření smlouvy o poskytnutí a využití finančních prostřed-
ků z rozpočtu Města Nová Paka mezi Městem Nová Paka a 
Českou republikou - Hasičským záchranným sborem Králo-
véhradeckého kraje

– směrnice rady města číslo 1/2010 o dani z přidané hodnoty
Rozvoj města:
– opatření, kterým se vymezuje zastavěné území v katastrál-

ním území Radkyně
– zpracování aktualizace územně analytických podkladů 

správního území obce s rozšířenou působností Nová Paka 
- rozboru udržitelného rozvoje, firmou EKOTOXA, s. r. o., 
Brno, IČ: 64608531

Veřejné zakázky: 
– ukončení výběrového řízení na akci: DPS č. p. 1830, Nová 

Paka – oprava balkonů, výběrem zhotovitele firmy DAST-
RA – MONTÁŽE, spol. s r. o., Nová Paka

– uzavření smlouvy o dílo na “Obnovu a regeneraci trávníků 
– sídliště Studénka” s firmou Ing. Lucie Pánková – úprava 
zahrad a parků, Nová Ves nad Popelkou

– smlouva s ČEZ Distribuce, a. s. Děčín o realizaci přeložky 
distribučního zařízení určeného k dodávce elektrické ener-
gie, jako vyvolané investice pro akci: Multifunkční hřiště 
Nová Paka - Štikov

– ukončení výběrového řízení na akci: DPS Likvidace splaško-
vých vod pro č. p. 29, Radkyně, výběrem zhotovitele - Karel 
Rulf, Vrchovina 23,

Sociální služby:
– přijetí paní Věry Pravé do Domova pro seniory

Zastupitelstvo města dne 9. 6. 2010 schválilo: 
– celoroční hospodařením města Nová Paka za rok 2009 (tzv. 

závěrečný účet) 
– změna výkonu funkce starosty města z dosud uvolněné na 

neuvolněnou, z důvodu zvolení stávajícího starosty Mgr. 
Josefa Cogana poslancem Poslanecké sněmovny Parlamentu 
ČR

– prodej části pozemku parc.č. 1130/1 k.ú. Stará Paka, trvalý 
travní porost, o výměře cca 450 m2 do vlastnictví Vladimíra 
a Mileny Švihových, Lomnice n. Popelkou, za cenu 250,- 
Kč/m2

– výkup spoluvlastnického podílu 1/4 pozemků p.č.36, k.ú. 
Nová Paka, výměra 55 m2, druh pozemku zast. plocha a 
nádvoří a p.č.35, k.ú.Nová Paka, výměra 401 m2, druh 
pozemku zbořeniště od vlastníka Ing. Tomáše Borčického, 
Moravany, za dohodnutou cenu 1500 Kč/m2, 

– záměr investora Realsant s.r.o., Žďár nad Sázavou realizovat 
v lokalitě u křižovatky ulic Pražská a V Aleji stavbu ob-
chodního zařízení Tesco , s využitím městských pozemků 
p.č.1385/4 a p.č. 1384/1, oba k.ú. Nová Paka

– konání voleb do osadních výborů v roce 2010 dle volebního 
řádu ve dnech, kdy se konají volby do zastupitelstva města.

úplná znění zápisů a usnesení na www.munovapaka.cz
M. Nádvorníková

Jak jsme volili v Nové Pace   
Počet voličů zapsaných v seznamu: 7 616. Volební účast: 69.01%

Název volební strany Celkem hlasů   %
1 OBČANÉ.CZ            9   0,17
4 Věci veřejné        630 12,07
5 Konzervativní strana            2   0,03
6 Komunistická str.Čech a Moravy        412   7,89
9 Česká str.sociálně demokrat.     1 000 19,16

13 Strana Práv Občanů ZEMANOVCI        152   2,91
14 STOP            1   0,01
15 TOP 09     1 494 28,63
16 EVROPSKÝ STŘED            2   0,03
17 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid.               177 3,39
18 Volte Pr.Blok www.cibulka.net                 35  0,67
20 Strana zelených               119  2,28
21 Suverenita-blok J.Bobošíkové               171 3,27
23       Česká pirátská strana                 37  0,70
24 Dělnic.str.sociální spravedl.                 46 0,88
25 Strana svobodných občanů                 44 0,84
26 Občanská demokratická strana               886 16,98

Na základě výsledků voleb za celý volební kraj Královéhradec-
ký získal v Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR jeden mandát 
stávající starosta Mgr. Josef Cogan, který kandidoval za volební 
stranu TOP 09. 
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V říjnu tohoto roku se budou 
konat volby do  zastupitelstev 
obcí , přesný termín vyhlásí 
prezident republiky nejpozději 
90 dnů před jejich konáním, 
nejzazší termín pro konání 
voleb je 15. a 16. říjen 2010, 
s ohledem na skutečnost, že 
funkční období stávajícího 
zastupitelstva uplyne 21. říj-
na 2010. Ve stejném termínu 
jako komunální volby se budou 
konat také volby do Senátu Par-
lamentu ČR.
Kromě těchto voleb budou 
občané osad v Nové Pace 
volit také svoje zástupce do 
osadních výborů. 
S ohledem na termín komunál-
ních a senátních voleb budou 
měsíce červenec a srpen pro 
volební strany a pověřené 
úřady ve znamení příprav na 
tyto volby. 
Počet členů zastupitelstva 

Města Nová Paka zůstává 
stejný jako v předchozím vo-
lebním období, to je 21 členů, 
tedy v tomto počtu může každá 
volební strana navrhovat svoje 
kandidáty. Volební stranou 
mohou být registrované poli-
tické strany a politická hnutí 
a jejich koalice, nezávislí 
kandidáti, sdružení nezávis-
lých kandidátů nebo sdružení 
politických stran nebo politic-
kých hnutí a nezávislých kan-
didátů. Tvoří-li volební stranu 
nezávislý kandidát nebo sdru-
žení nezávislých kandidátů, je 
třeba podle § 21 odst. 4 zákona 
o volbách připojit ke kandidátní 
listině petici podepsanou voliči 
podporujícími kandidaturu této 
volební strany. 
Při komunálních volbách je 
možno volit pouze v místě, 
kde je volič zapsán v seznamu 
voličů podle svého trvalého 

Informace o podzimních volbách 
pobytu, nelze tedy použít vo-
ličský průkaz jako při jiných 
volbách. 
V senátních volbách lze požá-
dat o voličský průkaz k hlaso-
vání v jiném volebním okrsku, 
avšak pouze v rámci volebního 
obvodu, kde jsou vyhlášeny 
volby do Senátu. Volby do Se-
nátu se budou s největší prav-
děpodobností konat ve dvou 
kolech, protože v prvním kole 
může být zvolen jen kandidát, 
který obdrží nadpoloviční 
většinu odevzdaných platných 
hlasů. Druhé kolo voleb se 
musí konat do šesti dnů po 
ukončení hlasování v prvním 
kole . Do druhého kola voleb 
pak postupují pouze dva kan-
didáti, kteří se v prvním kole 
umístili v konečném pořadí na 
prvních dvou místech. 
Pro konání podzimních voleb 
na území Města Nová Paka 

budou využity stejné volební 
místnosti, kterých je celkem 14. 
Volební místnost pro okrsek č. 
9 Heřmanice zůstává v objektu 
Základní školy Husitská. 
Hlasovací lístky pro volby 
budou doručeny voličům 
nejpozději 3 dny přede dnem 
voleb. V případě, že dojde 
k jejich poškození nebo ztrátě 
anebo volič zjistí, že nemá 
k dispozici hlasovací lístky, je 
možné požádat ve volební míst-
nosti okrskovou volební komisi 
o vydání nové kompletní sady 
hlasovacích lístků.  Hlasovací 
lístky pro druhé kolo voleb do 
Senátu obdrží voliči až přímo 
ve volební místnosti. 
Podrobné informace k volbám 
do zastupitelstev obcí i do Se-
nátu lze nalézt na oficiálních 
stránkách Ministerstva vnitra 
ČR www.mvcr.cz 

M. Nádvorníková

Občané odvolili, znají nové poslance, ale málo koho napadne 
podívat se „do zákulisí”. Najít skrytá tajemství voleb. Přitom 
otázek, které nás k tomu vybízejí, není právě málo. Pokusme se 
odpovědět alespoň na tři: 

1/ Proč v našem kraji Věci veřejné na k zisku jednoho posla-
neckého mandátu potřebovaly 35.425 hlasů a TOP 09 k tomu 
stačilo v přepočtu 18.538 hlasů?

2/ Co způsobilo, že se do Poslanecké sněmovny nepodívá nikdo 
z první trojice kandidátky ODS? 

3/ Stačilo by KDU-ČSL získat 5% hlasů, aby Cyril Svoboda 
zůstal poslancem? 

1/ Proč v našem kraji Věci veřejné na jeden poslanecký mandát 
potřebovaly 35.425 hlasů a TOP09 stačilo 18.538?
Odpověď je jednoduchá, může za to způsob přepočtu odevzda-
ných hlasů na poslanecké mandáty. Nejprve vyřadíme politické 
strany, které na celostátní úrovni nedosáhly na kvórum pro 
postup do skrutinia (tzv. uzavírací klauzuli). Přeloženo do 
srozumitelného jazyka, ty strany, které nedosáhly volebního 
zisku alespoň 5%, nebudou zařazeny do rozdělování mandátů. 
Z 26 stran nám zbude 5, pro které v  Královéhradeckém kraji 
hlasovalo 82% voličů. Mezi ně se podle speciálního klíče roz-
dělí 11 poslaneckých mandátů. Od roku 2002 je tímto klíčem 
tzv. d“Hondtova metoda. Podstata metody spočívá v tom, že se 
počet hlasů pro každou stranu jednotlivě dělí postupně čísly od 
jedné nahoru, teoreticky do maximálního počtu mandátů nebo 
kandidátů strany. Pro náš případ postačí jako tzv. volební dělitel 
čísla 1, 2 a 3. Výsledky seřadíme a prvních 11 představuje zís-
kané poslanecké mandáty. Ve virtuální tabulce je na jedenáctém 
místě TOP09 s dělitelem 3 (18.538) a až za ním Věci veřejné 
s dělitelem 2 (17.713). 
Volební systém v tomto případě zvýhodnil tři větší strany, jak je 
vidět z následující tabulky: 

Politická 
strana

volební zisk volební dělitel zisk mandátů

hlasy % 1 2 3 počet %

Věci veřejné 35 425 12,25 35425 17713 11808 1 9,09

Komunistická 
str.Čech a 
Moravy 30 791 10,65 30791 15396 10264 1 9,09

Česká 
str.sociálně 
demokrat. 57 427 19,87 57427 28714 19142 3 27,27

TOP 09 55 615 19,24 55615 27808 18538 3 27,27

Občanská 
demokratická 
strana 58 165 20,12 58165 29083 19388 3 27,27

2/ Co způsobilo, že se do Poslanecké sněmovny nepodívá nikdo 
z první trojice kandidátky ODS?
Rozhodli voliči samotné ODS s pomocí preferenčních hlasů. Na-
posledy, v roce 2006, se v ODS o pět mandátů podělilo prvních 
pět kandidátů. V letošním roce připadly tři mandáty kandidátům 
s čísly 6, 4 a 20. Zdeňka Horníková a Petr Staněk si o preference 
řekli rozsáhlou individuální kampaní a Jana Pajera protlačila do 
sněmovny iniciativa “Defenestrace 2010 – kroužkujte ty dole!”. 
Stalo se tak i díky změně volebního zákona, která oproti před-
chozím volbám snížila hranici pro posun do čela kandidátky ze 
7 na 5% preferenčních hlasů, počítáno z celkového počtu hlasů 
odevzdaných pro danou stranu. Podle pravidel platných v roce 
2006 by do čela poskočila pouze Horníková. Nové podmínky 
(hranice 5% a možnost udělit čtyři preference, v roce 2006 to 
byly pouze dvě) nutí strany přehodnotit systém sestavování kan-
didátek a vedení kampaní. V ODS kandidáty navrhuje Místní 
sdružení a o jejich pořadí rozhodují tzv. primárky. Nejprve si 
oblast (okres) zvolí lídra a kandidáty na další místa, dříve zvaná 
„nevolitelná”. O definitivním pořadí rozhodují delegáti při taj-
ném hlasování na regionálním (krajském) sněmu. V roce 2010 
se ODS nepodařilo přesvědčit voliče, že jim nabízí „to nejlepší 
a ve správném pořadí”. Jiné strany to dokázaly. 

Co se skrývá v pozadí výsledků voleb do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR 
na příkladu Královéhradeckého kraje
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povolební 
pořadí

původní 
pořadí

kandidát
preferenční 

hlasy
preference 

v %

1 6 Horníková Zdeňka Mgr. 4 635 7,96

2 4 Staněk Pavel JUDr. 3 936 6,76

3 20 Pajer Jan Bc. 3 068 5,27

4 17 Mečíř Martin Bc. 3 002 5,16

5 1 Kochan Jozef MUDr. 2 212 3,80

6 2 Štěpánek Petr Mgr. 2 068 3,55

7 3 Lhota Zdeněk Bc. 2 052 3,52

8 5 Kafka David Ing. 1 600 2,75

3/ Stačilo by KDU-ČSL získat 5% hlasů, aby Cyril Svoboda 
zůstal poslancem? 
Všichni ve volebním štábu KDU-ČSL sledovali, jestli strana 
překročí hranici 5% a výsledek lídra Cyrila Svobody v Králo-

véhradeckém kraji byl až druhořadý. Ale jemu by 5% nestačilo. 
Tím, že Svoboda kandidoval v jednom ze středně velkých krajů 
(10-15 mandátů), položil vlastní laťku ještě nad pětiprocentní 
uzavírací klauzuli. Ke zvolení by potřeboval minimálně 18.539 
hlasů, což činí 6.4%, této hodnotě říkáme přirozený práh. Pro 
lídra malé strany může být výhodnější kandidovat tam, kde bývá 
přirozený práh dlouhodobě pod hodnotou volební klauzule. V 
Praze, Středočeském, Jihomoravském nebo Moravskoslezském 
kraji, tam, kde se rozděluje 20-25 mandátů. Nejhorší vyhlídky 
mají lídři malých stran v Karlovarském kraji, na který v letoš-
ních volbách připadlo 5 mandátů a pro zisk jednoho z nich bylo 
potřeba minimálně 11.7% hlasů. V Karlovarském kraji zároveň 
vzniká nejvyšší disproporcionalita, Věcem veřejným na jeden 
mandát stačil volební zisk 11.8%, ČSSD za jeden mandát „za-
platila” ziskem 23.3%. Jestli královéhradecká „Véčka” smutní 
(viz otázka 1), ta karlovarská se jistě radují. 

Bc. Ondřej Voráček
vystudoval politologii a mezinárodní vztahy na Masarykově 
univerzitě v Brně, kandidoval ve Volbách do PSP ČR v roce 
2010 za ODS

Mezi jedenácti poslanci Krá-
lovéhradeckého kraje je také 
jeden Pačák, a to starosta Nové 
Paky Josef Cogan. Po nezvole-
ní hořického Zdeňka Lhoty je 
tento nový poslanec jediným 
poslancem z jičínského okre-
su. Starosta zastávající tento 
post na novopacké radnici bez 
čtyř měsíců již osm let byl díky 
2975 preferenčním hlasům a 
své druhé pozici na krajské 
kandidátce TOP 09 hned při 
své prvé kandidatuře zvolen do 
Sněmovny Parlamentu. I když 
našeho starostu občané znají, 
jistě nebude od věci, abychom 
mu položili několik otázek, kte-
rými chceme zjistit jeho názory 
na další jeho, úspěšnými volba-
mi pozměněný život. 
Prvá otázka nemůže znít jinak, 
než jak hodnotíš výsledky 
nedávných parlamentních 
voleb? 
Jsem mile překvapen a hlavně 
potěšen, protože lidé se nedali 
zmást populistickými sliby 
některých politiků a pamato-
vali na stát a jeho budoucnost. 
Tentokráte voliči poznali, že 
svým vhozeným volebním 
lístkem mohou něco změnit. 
Preferenčními hlasy naznačili, 
že nehodlají tolerovat dosa-
vadní způsob politiky. Chtěl 
bych poděkovat všem těm, co 
mě ve městě a v regionu pod-
pořili. Množství preferenčních 
hlasů si velice vážím. Z toho 
je vidět, že podpora pro změ-
nu byla výrazná. Je vidět, že v 
našem podhorském prostředí 
lidé vědí, že nám pečení holu-

bi nebudou padat sami do pusy. 
Budu se snažit nezklamat důvě-
ru občanů a naplnit své předse-
vzetí, co jsem si dal při vstupu 
na kandidátku, to znamená, vše 
napřít k tomu, aby stát finančně 
nezkolaboval. 
Od posledního červnového 
zastupitelstva vykonáváš svoji 

funkci starosty jako neuvolně-
ný, kdy jsi sám na tuto změnu 
podal návrh a zastupitelé po 
projednání tvůj návrh schvá-
lili. Co tě k tomu vedlo? 
Po vyhodnocení situace, do 
které jsem se dostal díky zvo-
lení do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu, mně bylo jasné, že 
vzhledem k vykonávaní svých 
poslaneckých povinností ne-
budu moci svoji starostenskou 
funkci vykonávat na sto pro-
cent. Proto by nebylo správné, 
abych zůstával dále ve funkci 
uvolněného starosty a ještě bral 
poslanecký plat. 

A jak to bude dále fungovat 
na radnici?
Zde se mimo mé změny nebude 
nic jiného měnit. Josef Hen-
drych zůstane dále ve funkci 
uvolněného místostarosty a 
Rudolf Cogan bude působit i 
nadále jako neuvolněný mís-
tostarosta. I když část mých 

kompetencí přejde na ně, pla-
tové zařazení u nich zůstává. 
I v této pozměněné sestavě 
to lze zvládnout, protože do 
komunálních voleb to není 
daleko.
Myslel jsi již na podzimní 
komunální volby? Budeš opět 
kandidovat za sportovce?
Velice rád bych se v těchto vol-
bách ucházel o důvěru voličů 
jako kandidát na člena packého 
zastupitelstva. Chtěl bych mít 
i nadále kontakt s městem a 
jeho problémy, zvláště vzhle-
dem různým rozpracovaným 
akcím. Bude-li možnost, tak 

bych si pronajal jednu kance-
lář na radnici, kde bych měl své 
poslanecké dny. Nově zvolené-
mu starostovi, pokud by chtěl 
moje zkušenosti využít, bych 
byl dispozici u jednání, která 
ještě nejsou ukončena. Je dob-
ré zachovat určitou kontinuitu. 
Nový starosta by mohl rozhod-
nout, zda moje informace při 
další strategii ve svém jednání 
použije, či ne. Vnímám rov-
něž, že bych byl prodlouženou 
rukou města do Prahy, a proto 
se budu snažit, aby můj vztah s 
městem a regionem byl co nej-
uzší. V komunálních volbách 
se voliči rozhodnou, kterým 
volebním stranám a kterým 
záměrům dají přednost, a dle 
toho vznikne nové zastupi-
telstvo. Pro mě samozřejmě 
vazba na nové zastupitelstvo 
bude stejná, bez ohledu na to, 
kdo v nových volbách uspěje, 
protože si myslím, že z pohledu 
města není úplně tak rozhodu-
jící, kdo bude vládnout, ale 
aby se rozhodovalo věcně a 
racionálně. Znamená to, že i 
kdyby se změnilo celé vedení 
na radnici, tak jsem připraven 
městu pomáhat, jak to půjde 
nejlépe. 
Přemýšlel jsi již o koncepci, 
kterou budeš chtít jako nově 
zvolený poslanec v Parlamen-
tu prosazovat?
V Parlamentních volbách si 
voliči zřetelně přáli zajištění 
finanční stability státu, aby 
byl zastaven velmi nebezpeč-
ný trend dalšího zadlužování. 
Přiřadím se k poslancům, kteří 

Výsledky voleb starostu mile překvapily
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budou podporovat přísnou roz-
počtovou kázeň. Rovněž také 
vnímám velkou nespravedli-
vost při rozdělování daňových 
výnosů mezi obcemi v České 
republice. Podobně jako ostatní 
starostové menších měst jsem 
zastáncem přímého příjmu pe-
něz do rozpočtu místo dotací. I 
když naše město je v dotacích 
velmi úspěšné, považuji tento 
systém za špatný, protože se 
významná část peněz utrácí 
neefektivně. Můj názor je co 
nejvíce dotačních titulů, které 
rozdělují různé instituce a 
úředníci, zrušit a peníze pře-
vést přímo do rozpočtu obcím. 
Obec by si tak dle své potřeby 
mohla určit jasné priority 1, 2, 
3, 4, atd. - a ty postupně na-
plňovat. Nyní, když je nějaká 
akce řazena na zadnější pozici, 

tak ji dotace okamžitě katapul-
tuje na prvé místo, S dotacemi 
vznikají i další problémy, jako 
je striktní dodržování termínu, 
ale i zbytečné administrativní 
práce, které jsou rovněž fi-
nančně nákladné. Kdyby šlo 
více peněz přímo do rozpočtu 
obcí, tak by radnice mohly 
investovat tam, kde to nejvíce 
potřebují, a navíc by došlo 
k celkovým úsporám. S roz-
počtovým určením daní přímo 
souvisí i narovnání nepoměru, 
kdy čtyři největší města, která 
dohromady mají jen pětinu 
obyvatel naší republiky dostá-
vají přes čtyřiačtyřicet procent 
všech peněz, které přicházejí na 
obce. Dnes je poměr, mezi ob-
cemi, které dostávají na občana 
nejvíce financí, a obcemi, které 
dostávají nejméně asi jedna ku 

čtyřem a půl. Tento poměr 
by se měl snížit. Pokud by se 
podařilo nastavit spravedlivý 
poměr, tak by například ta-
kové střední město, i při větší 
investici, bylo schopné si na ni 
za dva až tři roky samo ušetřit a 
nemuselo by shánět a doprošo-
vat se dotací. Situace daňové-
ho přerozdělování je dle mého 
názoru neudržitelná a měla by 
se vyřešit. Toto je jedna ze 
základních věcí, kterou bych 
chtěl ve Sněmovně ovlivnit. 
Máš před sebou ještě nějakou 
prioritu, se kterou chceš jako 
poslanec představit Sněmovně?
Samozřejmě, je to prosazová-
ní otevřenosti a transparent-
nosti ve veřejné správě. My s 
transparentností v našem městě 
máme velmi dobré zkušenosti a 
patříme mezi lídry v celé Čes-

ké republice. Všechny smlouvy 
mezi veřejnou správou, podni-
kateli a nebo občany jsou jim k 
dispozici, což výrazně snižuje 
možnost korupce. Naše radnice 
razí názor, že právo na infor-
mace, zvláště, když se jedná o 
veřejné peníze, je nadřazeno 
ostatním ustanovením. Ne 
všude to tak vidí stejně. Byl 
bych rád, kdyby se tato situace 
vyjasnila ve prospěch obča-
nů. Budu prosazovat takové 
změny zákonů, které posílí 
práva občanů proti utajování 
a korupci. 
Za Pačáky Ti přeji co nejví-
ce úspěchů na Tvém novém 
působišti ve Sněmovně Par-
lamentu a našemu městu 
takovou náhradu za Tebe, 
aby směřovala dále k jeho 
rozkvětu.        Míla Pour

Anketa uspořádaná ve dnech 28. - 29. 5. 2010 v Nové Pace
VÝSLEDKY

Oprávněných voličů: 7497 bazén obchvat
Komenského 

ul.
Masarykovo 

nám.
Jiřího z Podě-

brad
Dukelské 

nám.

1 2 3 4 5 6

Okrsek ANO NE ANO NE ANO NE ANO NE ANO NE ANO NE

1 SŠGS Masarykovo nám. 158 117 178 98 152 118 210 68 255 19 224 51

2 MKS 122 126 144 101 149 97 155 89 206 40 175 71

3 P-Centrum 208 160 248 122 246 111 250 114 326 35 288 79

4 Hasiči 234 181 270 141 223 182 280 135 368 34 313 94

5 Skautský dům 326 182 345 168 331 172 240 169 455 52 409 99

6 SBDO 220 135 263 93 213 128 271 104 305 46 271 77

7 DDM 290 140 314 124 292 126 332 106 391 41 337 84

8 ZŠ Husitská 1 219 86 223 84 223 82 203 95 269 31 256 44

9 ZŠ Husitská 2 Heřmanice 181 127 160 144 214 91 164 135 277 30 165 75

10 Kumburský Újezd 42 64 73 38 87 22 58 50 92 18 72 36

11 Štikov 73 47 39 77 69 47 55 62 97 17 79 32

12 Valdov 22 22 31 11 34 9 27 15 38 5 30 9

13 Radkyně 19 27 31 11 25 17 28 16 39 4 28 15

14 Vrchovina 95 62 121 41 99 59 75 82 140 18 117 35

Celkem 2,209 1,476 2,440 1,253 2,357 1,261 2,348 1,240 3,258 390 2,764 801

Počet odpovědí na otázku 3,685 3,693 3,618 3,588 3,648 3,565

60% 40% 66% 34% 65% 35% 65% 35% 89% 11% 78% 22%

Otázka ANO NE Výsledek

1 Souhlasíte s výstavbou krytého plaveckého bazénu v Nové Pace? 2,209 1,476 60% 40% ANO

2 Je dle Vašeho názoru chybějící obchvat Nové Paky nejzávažnějším problémem města? 2,440 1,253 66% 34% ANO

3 Považujete nový stav Komenského ulice za lepší než původní? 2,357 1,261 65% 35% ANO

4
Souhlasíte s vymezením významné části Masarykova náměstí na dopravně zklidněnou 
zónu pro pěší? 2,348 1,240 65% 35% ANO

5 Souhlasíte se zřízením pěší zóny v ulici Jiřího z Poděbrad? 3,258 390 89% 11% ANO

6 Má ve stylu Dukelského náměstí pokračovat rekonstrukce centra města? 2,764 801 78% 22% ANO
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ANKETA - OT. Č. 7 - Co dalšího Vám v Nové Pace chybí?
Okrsek 
Počet oprávněných voličů 7497

SŠG
S M

as. nám
.

M
K

S

P-centrum

H
asiči

Skautský dům

SB
D

O

D
D

M

Z
Š H

usitská 1

Z
Š - H

eřm
anice

K
um

b. Ú
jezd

Štikov

V
aldov

R
adkyně

V
rchovina

lístků celkem v % z voličů/počet 50,6% 3791 266 253 415 447 513 355 440 308 312 111 118 44 46 163

vyplněných v % z celk. lístků/počet 54,3% 2058 140 156 182 272 273 212 224 185 174 68 61 24 24 63

DOPRAVA 39,3% 808 33,5 95 58,75 82 94 80,75 52 83 86,5 60,5 26 11 15 30

údržba silnic, cest, přechodů 17,7% 364 10 43,25 26,25 33 38 18,75 17,5 35,75 55 39,5 13,5 7 10 16

chodníky 11,4% 234 11 17 18 28,5 25 33 22 28,25 21 17 9,5 2 1,5

rekonstrukce náměstí 3,8% 78,3 7 13,25 3 10 7 7,5 4,5 9 6,5 4 1 3,5 2

jiné opravy 2,0% 41,5 4 2,5 2 7,5 11 3,5 4 2 1 4

parkování 1,3% 26,5 0,5 3 3 1 5 2,5 2 3,5 3 2 1

obchvat 1,2% 25 1 1 1 7,5 2 3,5 1 1 7

výstavba 1,2% 25 13 7 4 1

ostatní 0,7% 14,5 3 6,5 1 4

KULTURA 11,5% 238 21,5 22 18 35 36,5 30,25 19 19,75 20 1 8,5 3 0 3

MKS - rekonstrukce/nové 6,8% 139 12,5 12 11 20,5 24,5 18,25 9 12 12 1 2,5 2 2

více kulturních akcí 3,7% 75,3 5 6,5 5 11 10 10 7,5 6,75 6,5 6 1

kino 0,9% 17,5 4 3,5 0,5 3,5 1 2,5 1 1,5

ostatní 0,3% 5,5 1,5 2 1 1

SPORT 12,2% 251 12,5 9 29,5 39,5 36 31,5 40 14,5 21 2 4 5 1 5

ostatní sport. zařízení 3,4% 69 2 4 10,5 8,5 11 9,5 15 4,5 3 1

letní koupaliště 3,3% 68,3 4 1,5 7,25 8 6 11 11,5 4 9 2 1 3

cyklostezky 2,1% 43 1,5 1 3 5,5 7 5,5 8,5 3 5,5 1 1,5

dětská hřiště (nová+údržba) 1,9% 38,5 4,5 1,5 2,5 11 6 2 3 1 1 1 4 1

inline stezky 1,5% 31,8 0,5 1 6,25 6,5 6 3,5 2 3 2,5 0,5

SLUŽBY MĚSTA 26,3% 541 46 41,5 40 73,25 82,5 45,25 77,5 50,25 38 14 12 6 1 14

čistota města +sníh 5,2% 107 9,5 5 5,5 13,5 20 6,5 15 14,75 9 2 2 4

čistota po psech (poplatky) 4,7% 97,3 5 1 5,25 19,5 13 17 14 13,5 7 2

bezpečnost 2,7% 56,5 12 2 5,25 10,5 2,5 4,75 11 2 4,5 1 1

zeleň 2,4% 50,3 3 3,25 6,5 8 12,5 4 4 2,5 4 2,5

zklidnění města 2,1% 44 5,5 4,5 4 6 6 1 5 5,5 3 0,5 2 1

školství (MŠ, ZŠ, ZUŠ) 2,1% 42,3 3 2 2 9,75 6 1,5 7 5 2 2 2

kanalizace 1,9% 38,5 4 4,5 1 4 3 1 8 6 4 3

lavičky 1,7% 36 2 2,25 2,75 1,5 4 6,5 13 2 1 1

osvětlení 1,4% 29,3 16,5 1,75 1 4 1 4 1

MěÚ kvalita služeb 0,9% 18 0,5 4 2 3,5 0,5 4,5 1 2

byty - soc., výstavba, opravy 0,9% 17,5 2 2 1,5 5 3,5 1 0,5 2

internet 0,2% 5 2 3

OST. SLUŽBY 20,2% 416 33,5 22,25 26,75 64 52 42 52,5 52,25 35 4,5 12 2 5,5 12

Hotel Centrál 6,2% 129 15 8 6,75 35 18 7 14 8,25 8,5 1 3 2 2

obchody, služby, bankomaty 4,5% 92,8 5 4 6 8,5 9,5 20 13,5 12,75 4,5 7,5 1,5

stop hernám 3,1% 64,3 7,5 2 7 8,75 11,5 2 2 8,5 9,5 1 0,5 4

autobusy (i čekárny) 2,3% 47,8 0,5 3 3,25 1 6,5 17 7,5 5 1 1 2

restaurace, občerstvení 2,0% 40,8 5,5 4,5 4 6,5 2 1,5 2 6,75 1,5 1,5 1 2 2

pošta (úř. hodiny, bezbar.) 0,9% 19,3 1,25 1 8 3 2 1 1 2

železnice 0,7% 14,5 1 2 6,5 4 1

útulek pro psy 0,4% 8,5 2,5 1 1 2 1 1

ZDRAVOTNICTVÍ 6,6% 136 12,5 9 12,25 30 14 22,75 8,5 12,25 6 3 3 2 1

nemocnice 2,7% 56,5 7 4,25 13,75 7 6,5 3,5 8 4,5 0 2

pohotovost, záchranka 1,5% 30,8 4,5 2,5 6,5 2 7 3 1,25 1 3

odborní lékaři 1,2% 25 4 2 3,5 6 2 2,5 2 0,5 0,5 1 1

rehabilitace 0,5% 11 2 1 3 2,5 2,5

domov důchodců + PS 0,5% 11 4 2,75 4,25

PRÁCE 15,5% 319 25 25 30,25 39,75 37 30,5 42 26,5 21 15 7,5 7 1 11

pracovní příležitosti 13,7% 283 18,5 24 25,75 33,25 33 27 40 24 21 13 6,5 7 1 8,5

průmyslová zóna 1,5% 31,5 6,5 1 3,5 6,5 2 3,5 2 2,5 2 1 1

nové firmy, podp. podnikání 0,2% 4,5 1 2 1,5

OSTATNÍ

WC (na náměstí) 1,1% 22 2,5 3,5 4 2 2,5 2,5 2 3

zatrubnění potoků 0,7% 13,8 3 2,75 1,5 4,5 1 1

hodiny  na náměstí 0,5% 11 3,5 1 3 3 0,5

Zpracoval: Rudolf Cogan
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Jako již tradičně v půli května 
pořádal domácí Klub plastiko-
vých modelářů svoji výstavu 
a soutěž v plastikovém mo-
delářství. Akce s pořadovým 
číslem XI tentokrát vyšla na 
15. 5. 2010 a z organizačních 
a kapacitních důvodů se konala 
na novém místě - v prostorách 
Centra Militký v Nové Pace. 
Již od pozdních odpoledních 
hodin v pátek 14. 5. se začali 
sjíždět soutěžící ze vzdále-
nějších částí naší republiky 
či naši přátelé – modeláři ze 
sousedního Polska, aby se 
zdárně připravili na samotný 
průběh soutěže. Následující 
den od časných ranních hodin 
začali postupně přicházet další 
soutěžící a postupně i další 
příznivci z řad široké veřejnos-
ti z Nové Paky a jejího okolí. 
V důsledku sychravého počasí 
akce přílákala ke spokojenosti 
organizátorů i hojnější účast 
místních občanů. 
Nyní již přistupme k samotné 
akci. Organizátoři ji pojali 
v duchu „v Nové Pace vyhrá-
vá každý” a vytvořili celkem 
23 soutěžních kategoríí a 7 
speciálních cen. 
Jednotlivé kategorie zahrnova-
ly vrtulová a proudová letadla, 
bojovou techniku, dioramata, 
auta a motocykly, figurky a 
busty, ponorky a lodě a v nepo-
slední řadě speciální kategorii 
jakéhokoliv modelu pro mládež 
do 15 let … 
Celkem se do Nové Paky sjelo 
122 modelářů z tuzemska, 
ale i Polska a jeden účastník 
z německého Lipska, aby zde 
vystalili 409 modelů. Vítě-
zové v jednotlivých katego-
riích získali jako již tradičně 
„novopacký šutrák” - výbrus 
skvostného achátu pocházející 
z blízkého okolí Novopacka a 
další jednotliví ocenění získali 
upomínkový diplom za oceně-
ný model. Oproti minulým le-
tům se neudělovala ocenění za 
2. a 3. místo, ale pouze ocenění 
za pěkný model. Toto ocenění 
získalo v některých kategoriích 
i více soutěžících, poněvadž je 
v některých případech velmi 
obtížné posoudit, který model 
je lépe proveden …
Absolutní vítězkou Novo-
packého šutráku se stala paní 
Monika Maratová z Prahy 

s modelem německého letounu 
Fokker z I. světové války, která 
rovněž získala Cenu starosty 
města Nová Paka pana Mgr. 
Josefa Cogana a Cenu polské-
ho klubu IPMS SWIDNICA, 
a stala se tak trojnásobnou 
vítězkou …
Ze 7 speciálních ocenění jme-
nujme pana Petera Kuehne 
z německého Lipska, který se 
stal nejvzdálenějším účastní-
kem. V tomto roce si připomí-
náme 70. výročí slavné vítězné 
letecké „Bitvy o Británii”, které 
se zúčastnili 3 piloti pocházejí-
cí z Novopacka – Adolf Vrána, 
Stanislav Fejfar a Ota Hrubý. 
Také organizátoři se rozhodli si 
tuto událost důstojně připome-
nou a za přítomnosti manželky 
plk. Oty Hrubého a syna Oty 
vyhlásili speciální cenu plk. 
Oty Hrubého, která byla udě-
lena panu Petru Zatřepálkovi 
ze Sázavy. 
Pro více informací navštivte 
prosím naše webové stránky: 
www.kpmnp.wz.cz/
Závěrem bychom zhodnotili 
celou novopackou akci velmi 
příznivě z hlediska početné 
účasti modelářů a veřejnosti, 
která činila bezmála 300 di-
váků, vhodných a útulných 
prostor s bohatým občerstve-
ním a celkového pohodového 
klimatu.
Budeme se opět těšit na další 

Ohlédnutí za XI. ročníkem soutěže v plastikovém modelářství
 „Novopacký šutrák 2010” 

ročník a na setkání s našimi 
příznivci. 

Za KPM Nová Paka 
Radim Karel
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NOVOPACKO -  PORTRÉT PAMĚTI A SRDCE? ALE ANO!

Jelikož se zdá, že Stejskalovo 
Novopacko přeci jen už opus-
tilo v tomto měsíčníku „pitevní 
stůl”, dovolil bych si ke knize 
a výhradám vůči ní několik 
poznámek.
Místopisné knihy o městu či re-
gionu bývají zpravidla dvojího 
druhu (pokud se nejedná o čistě 
fotografickou publikaci):
1/ Autor (či několik autorů) na 

knize pracuje několik let, 
snaží se shromáždit veškerý 
dostupný materiál, všechna 
zaznamenání hodná jména 
včetně předsedů MNV či 
ředitelů škol, dále výsled-
ky hospodářské a volební, 
důležité i méně důležité 
letopočty, čísla, procenta, 
ano – i grafy atd. 

 S vědomím, aby tam nic 
nechybělo, materiál sepíše. 
Kniha má pak minimálně 
500 stran, ale zpravidla i 
více, je v ní všechno, jenže 
– kromě několika vážných 
a badatelsky pátrajících zá-
jemců ji málokdo dočte až 
do konce. Přesto má svoji 
nepopiratelnou hodnotu.

2/ Nebo – autor opět shro-
máždí co nejvíce materiálu, 
vybere podle svého uvážení 
to nejzajímavější a nejcha-
rakterističtější pro danou 
oblast, doplní to písemným 
záznamem již nežijících 
pamětníků či vyprávěním 
těch, kteří k danému tématu 
mají co říci.

To je ona PAMĚŤ.
 Je-li autorovi město i oblast 

nade vše milé a navíc má 
literární nadání a umí psát, 
pak vše uspořádá a sepíše. 

A to je ono SRDCE.
Právě tohle se Janu Stejskalovi 
znamenitě podařilo.
Knihu jsem si zakoupil na 
doporučení milé a laskavé 
duše Městského muzea v No-
vé Pace pana Vagenknechta 
a dobře jsem udělal. Pokud 
bych tak neučinil, po přečtení 
kritických poznámek v č. 3 a 
4. Achátu bych si asi koupi 
rozmýšlel – možná i štítil vzít 
knihu vůbec do ruky. Takhle 
jsem si ji naopak nadělil pod 
stromeček a prožil s ní dva nád-
herné vánoční sváteční dny.
Jan Stejskal umí psát, Novopac-
ko zná celé, nekončí pro něho 
někde na Horkách. V doslovu 

pak upozorňuje, že se nejedná 
o historickou monografii ani 
encyklopedii, což ovšem ne 
každému následně došlo. Jed-
ná se spíše o knihu prozaickou 
s faktografickými prvky. Po-
kud píše autor o lidech, dokáže 
je zlidštit, vdechnout jim život, 
žádné životopisy typu denních 
nekrologů z Lidových novin. A 
co je hlavní, kniha je pěkně vý-
tvarně uspořádána díky odváž-
nému nápadu místo fotografií 
(které by jistě byly vděčnější) 
použít kres-
by.
Jaromír Typlt 
označil Stejs-
kalovu knihu 
při veřejné 
prezentac i 
v  pochvalné 
nadsázce jako 
„kobercový 
nálet”. Bez 
n a d s á z k y 
však lze toto 
označení pou-
žít k tomu, co 
bylo o publi-
kaci k přečte-
ní v Achátu č. 
2, 3 a 4.
Jan Stejskal v závěru své knihy 
jmenovitě děkuje Městskému 
muzeu v Nové Pace za vstříc-
nost a ochotu; vedení muzea 
pak mělo potřebu vydat ke 
knize jakési veřejné vyjádření, 
kterému jsem příliš neporozu-

měl. Snad mělo autora i jeho 
dílo znejistit, takže z něho zů-
stala pouze pachuť trapnosti.
K námitce, že nezmínil více 
muzikantů – je to autorova 
volba, navíc dodatečně zmíně-
ná jména (Achát č.4) se časově 
váží k období, kdy platilo: co 
Čech, to muzikant. Takže je 
dost možné, že jich v tomto 
dodatku nejméně dalších 15-
20 chybí. 
Ostatně, že se na něco či něko-
ho zapomene, se stává, potkalo 

to např. i uži-
tečnou ency-
klopedickou 
p ř í r u č k u 
Výtvarníci 
N o v o p a c -
ka (Měst. 
k n i h o v n a 
1998), kde 
chybí např. 
Ludvík Ko-
dym či Vladi-
mír Erlebach. 
Ve Spisova-
telích Novo-
packa (Měst. 
k n i h o v n a 
2001) není 
jméno Jaromí-

ra Zeminy, dále v zajímavé a 
užitečné knize Letci Novopac-
ka by si zasloužil být uveden i 
npr. Josef Mohr. 
A z knihy Zmizelé Novopac-
ko doslova zmizela celá ob-
last Kalensko (Dolní a Horní 

Kalná, Slemeno a Ždírnice). 
Přitom v časovém období, o 
kterém kniha pojednává, bylo 
Kalensko po Nové Pace patr-
ně druhým nejživějším centrem 
okresu Novopackého (1877 
- hasiči, 1886 - nová budova 
školy, 1892 - Sokol a budova 
Občanské záložny, první tele-
fonní stanice v okrese…).
A vytýkat Stejskalovi neobjek-
tivitu, to snad ani nemohlo být 
myšleno vážně. Přece ať kdoko-
liv cokoliv řekne či napíše, je 
to vždycky subjektivní názor, 
výběr či pohled autora, a buď se 
s ním ztotožním nebo ne.
Rád čtu knižní recenze, ne-
zřídka se jimi i řídím, ale 
v žádné jsem se ještě nesetkal 
s doporučením „chci upozor-
nit všechny váhající zapůjčit 
si knihu v Městské knihovně 
a realizovat nákup s klidnou 
hlavou a bez emocí” – nebo-li: 
nekupujte to nebo si to nejdřív 
přečtěte a teprve potom kupte 
– ne obráceně! Naštěstí se kni-
ha dobře prodává, lidé vědí své 
a několik drobných nepřesností 
vzhledem k charakteru knihy 
lze považovat za maličkosti, 
takže „autorské vzepětí” slaví 
zasloužený úspěch.
A ještě malá poznámka ke kapi-
tole Čílovi. Rád upozorňuji na 
pečlivou a pěkně provedenou 
publikaci Veroniky Kuříkové 
Třetí odboj na Novopacku. 
Doufám a těším se, že téma 
bude mít pokračování!
Sečteno a podtrženo: kniha 
Jana Stejskala Novopacko 
– portrét paměti a srdce je ur-
čena všem, kteří k Novopacku 
mají vztah jako ke kraji svého 
srdce, neboť ji napsal autor se 
stejným cítěním, to se z knihy 
pozná. Kniha je mimo jiné 
i cenným svědectvím či vy-
právěním zajímavých lidí; za 
nějaký čas se už nebude koho 
ptát a možná ani nebude nikdo, 
kdo by se ptal… 
A tak se mohu jen připojit 
k laudatiu PhDr. Jaromíra 
Zeminy. 
I pro mě je to jedna z nejlep-
ších knih věnovaných historii 
a duchu nějakého města a jeho 
okolí, jaká se mi kdy dostala 
do rukou.
Pěkná, čistá a poctivá kniha.

Josef Bajer
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Třídění odpadů je v dnešní 
době naprostou samozřej-
mostí. V bruselském regionu 
například od Nového roku 
zavedli povinné třídění plastů, 
skla, papíru, plechovek a nápo-
jových kartonů. 
U nás zatím třídíme odpad 
dobrovolně. Množství měst a 
obcí, které se zapojují do sběru 
tříděného odpadu, však rok od 
roku narůstá. 

Co je třídění odpadu?
Zjednodušeně řečeno - třídění 
odpadu je sběr jednotlivých 
druhů odpadů odděleně od 
ostatních. 
Roztříděné odpadky patří do 
speciálních kontejnerů. Takto 
připravený odpad se recykluje 
a může se znovu začlenit do 
výroby. Tím se šetří přírodní 
zdroje. 

Barevné kontejnery – co 
kam patří?

Většinou najdete pohromadě 
3 barevné kontejnery – žlutý, 
modrý a zelený. Žlutý kontej-

ner je určen na plasty, modrý na 
papír a zelený na sklo. 
Na některých místech je vedle 
zeleného také bílý kontejner. 
Oba jsou určeny na sklo. 
Do bílého kontejneru patří 
sklo čiré - průhledné lahve, 
sklenice a skleněné nádoby 
z domácnosti. Nesmí však být 
z varného skla. Do zeleného 
kontejneru se vhazuje sklo 
barevné – například lahve od 
piva, vína či limonád, tabulové 
sklo, sklenice a skleněné obaly 
od léků. 
Pro sběr nápojových kartonů 
slouží speciálně upravené 
popelnice v oranžové barvě. 
Někde se mohou kartony házet 
do žlutého kontejneru pro sběr 
plastů, nebo modrého kontej-
neru pro sběr papíru. Takové 
nádoby jsou označeny oranžo-
vou samolepkou upozorňující, 
na možnost sběru nápojových 
kartonů.
Čím dál častěji přibývají kon-
tejnery hnědé - na bioodpad. 
Do nich mohou lidé vyhazo-
vat zbytky jídel nebo vybraný 
zahradní odpad.

Zvolna se začínají objevovat 
červené kontejnery na drob-
nou elektroniku. Měly by 
pomoci zabránit vyhazování 
elektrospotřebičů do běžného 
komunálního odpadu a záro-
veň zlepšit recyklaci těchto 
výrobků.
Existují také speciální kontej-
nery určené ke sběru textilu. Do 
nich se mohou odkládat oděvy, 
boty, kabelky a tašky, povle-
čení, ručníky, oděvní doplňky 
nebo hračky. Použitelné textilie 
se vytřídí a jsou pak nabídnuty 
k charitativním účelům. 
Kontejnerů na tříděný odpad 
stále přibývá. 
V Královéhradeckém kraji 
je v tuto chvíli rozmístěno 
11700 kontejnerů na tříděný 
sběr. Oproti roku 2008 je to 
nárůst o 11%. Třídí tu 399 
ze 448 obcí, což je téměř 90%. 
Lidé chápou, že pro hezčí a 
zdravější prostředí musí něco 
udělat i oni sami. Doufám, že 
počet lidí, kteří třídí odpad a 
kteří jsou přesvědčeni o tom, 
že třídit je správné, bude i na-
dále narůstat,” doplnil Tomáš 

Pešek, regionální manažer 
společnosti EKO-KOM, a.s. 

Pytlový sběr
Kromě třídění odpadu do 
samostatných nádob využívá 
řada obcí sběr do pytlů. Vý-
hodou tohoto systému je, že se 
dá lehce upravit podle místních 
podmínek. Je dobře použitelný 
nejen v menších obcích, ale i ve 
větších městech. 
„Tento způsob třídění je vhod-
ným doplňkem nádobového 
způsobu sběru. Zejména ve 
venkovských zástavbách a 
oblastech s nízkou hustotou 
obyvatel” dodal Tomáš Pešek.

Bc. Magdalena Hándlová

Co víme či nevíme o třídění odpadů 

Co se s odpady děje poté, co je vyhodíte do barevných 
kontejnerů? Co všechno vzniká z roztříděných odpadů? 
Neznáte odpověď? Podívejte se dále a možná budete 
překvapeni. Veškerý odpad nejdříve putuje na specia-
lizované třídící linky. Doposud nebyl vynalezen žádný 
spolehlivý automatický stroj, který by se vyrovnal lid-
skému oku, a proto se vše nejdříve třídí ručně. Třídění 
každého odpadu má jasná pravidla.

Papír
Do modrého kontejneru vhazujeme noviny, časopisy, kancelářský 
papír, reklamní letáky, knihy, sešity, krabice, lepenku, kartón a 
papírové obaly (např. sáčky). Složení všech těchto druhů papíru 
se liší, a proto na třídící lince dochází k roztřídění na jednotlivé 
druhy. Dotříděný papír se potom lisuje do balíků a odváží se 
k dalšímu zpracování. Z vytříděného papíru se dá znovu vyrobit 
novinový papír, sešity, lepenkové krabice, obaly na vajíčka nebo 
toaletní papír. Papír je možné recyklovat až sedmkrát!

Sklo
Kontejner na sklo může být zelený i bílý. Do bílého kontejneru 
patří čiré sklo a do zeleného kontejneru barevné sklo. I skleněný 
odpad je před dalším zpracováním ručně předtříděn. Rozdělené 
střepy pak putují na speciální automatickou linku, kde lidskou 
práci přebírá počítač. Ten zajistí vysokou čistotu vytříděného skla 
tak, aby už nic nebánilo jeho dalšímu zpracování ve sklárnách. 
Sklo lze recyklovat téměř do nekonečna. Ze skleněného odpadu 
vznikají nejčastěji nové lahve na minerálky nebo pivo.

Plasty
PET láhve od nápojů (samozřejmě sešlápnuté), výrobky a obaly 
z plastů, kelímky, sáčky, fólie a polystyrén - to vše patří do žlu-
tého kontejneru.
I tyto odpady procházejí důsledným tříděním a recyklací. Jejich 
následné použití je velmi rozmanité. 
Z PET lahví se vyrábí vlákna, která se používají jako výplň 
zimních bund a spacáků nebo se přidávají do takzvaných zátě-
žových koberců. Z fólií (sáčků a tašek) vznikají nové fólie a různé 
pytle. Polystyren slouží k výrobě speciálních cihel. Zbylá směs 
plastových odpadů se lisuje do balíků a odváží se do závodu na 
recyklaci směsných plastů. 
Tam vznikají odpadkové koše, zahradní nábytek, zatravňovací 
dlažba, protihlukové stěny u dálnic apod.

„Množství recyklovaného materiálu záleží na tom, jak pečlivě 
odpad roztřídí každá z domácností. 
Pokud totiž sklo, papír nebo plasty skončí v popelnici na komunál-
ní odpad, je jeho další recyklace téměř vyloučena,” doplnil Tomáš 
Pešek, regionální manažer společnosti EKO-KOM, zabývající se 
tříděním a recyklací odpadu. 

Další informace o třídění odpadů v Královéhradeckém kraji 
najdete na www.cistykraj.cz.

Kontakt:
Tomáš Pešek, regionální manažer EKO-KOM, a.s.
Tel.: 721 562 554, e-mail.: pesek@ekokom.cz

Vhozením odpadu do kontejneru to nekončí!
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Sedmnáct, většinou pětasedm-
desátníků, kteří ukončili v roce 
1950 novopackou měšťanskou 
školu, se sešlo druhý pátek v 
červnu v malém sále P centra 
Militkých, aby po šedesáti le-
tech, od doby, kdy jim zvonek 
v budově školy zazvonil napo-
sled, zavzpomínali na minulé 
časy. Letos jsme si připomněli 
hned dvě výročí – šedesátku 
od absolvování a vzhledem k 
tomu, že většina z nás se na-
rodila v roce 1935, tak setkání 
mělo i nádech tři čtvrtě stovky 
našeho života. 
Jak je již mezi námi tradicí, při-
vítal nás duchovní otec těchto 
setkání Jaroslav Lepšík, který 
nejenže za pomoci dvou dalších 
bývalých spolužáků organizuje 
tyto srazy, které jsou posled-
ních pět let již každoroční, 
vede však i velmi podrobnou 
kroniku – jedna již nestačila 
a druhá je již za polovinou. 
Kroniky zaznamenaly od roku 
1980, kdy se bývalí absolventi 
od ukončení školní docházky 
sešli po 30 letech poprvé, již 
čtrnáct srazů. Nechybějí zde  
fotografie, novinové zprávy z 
významných událostí některé-
ho z bývalých spolužáků, ale 
bohužel ani úmrtní oznámení, 
kterých lze napočítat již deva-
tenáct. 
Kronika začíná záznamem 
z prvního sjezdu, který se 
uskutečnil 31. května 1980. 
„Sešli jsme se v 10 hod. na 
novopackém náměstí. Vítání 
přicházejících spolužáků bylo 
velmi zajímavé. Každý nový 
příchozí musel při pozdravu s 
jednotlivými kamarády použít  
jejich jména. Velice jsme se 
u toho zasmáli. Zatím co pří-
jmení se ještě celkem dařila, 
horší to již bylo s vybavením 
křestních jmen. Nejhůře na 
tom byli spolužáci, kteří nežijí 
v našem městě a mnohá jména 
jim již za třicet let vymizela z 
paměti, zvláště když někteří 
značně změnili za 30 let svoji 
vizáž. Následně jsme se spo-
lu s naším bývalým panem 
učitelem Chocholáčem, který 
byl velkým odborníkem na 
drahokamy, přemístili do Kle-
notnice”, takto je popisován 
úvod prvého srazu, kterého se 
účastnil i výborný učitel ma-
tematiky Miroslav Chromý. 
„Kdo chce u mě dostat čtyřku, 
tak ten musí umět počítat”, to 

Sraz absolventů po šedesáti letech 
byla věta, kterou často použí-
val. Ke spokojenosti některých 
žáků se podle ní řídil, jiní žáci 
se bohužel rovněž přesvědčili o 
její pravdivosti. Velice potěšil 
zápis tohoto učitele, kterého 
jsme si velice vážili, do kro-
niky: „Bylo mně mezi vámi 
dobře. Budu na vás vzpomínat 
do konce  života s láskou a 
obdivem. Morální hodnoty 
našich velikánů nechť vám 
jsou vzorem vždy ve zmatené 
době dnešního světa. Bylo mně 
mezi vámi dobře” - výňatek z 
jeho zápisu do kroniky má da-
tum 17. srpna 1985, necelé tři 
neděle před jeho úmrtím. 
Na prvý sjezd bylo pozvaných 
55 žáků. Ve třídě nás sice bylo 
čtyřicet, ale mezi pozvanými 

byli i ti, kteří s námi „nedošli” 
až do čtvrtého ročníku, nebo ti, 
kteří se během školní docház-
ky odstěhovali. Bohužel již 
na prvním srazu nám chyběl 
spolužák, u jehož jména na se-
znamu byl zaznamenán křížek, 
Jarda Nožička. Jak přibývala 
léta, tak se množily i křížky. 
Při loňském srazu již jich bylo 
devatenáct. Letos jsme byli 
velice spokojeni, že nás od 
minulého roku žádná smutná 
zpráva o úmrtí některého spo-
lužáka nezastihla. Přibývají ale 
i nemoci, a proto jsme se v roce 
2005 rozhodli, že srazy budeme 
opakovat každý rok, abychom 
se ještě užili. 
Místa srazu se v průběhu let 
často měnila. Prvý sraz byl na 
náměstí, při druhém setkání 
jsme ve škole usedli do lavic 
v učebně, kde jsme školní do-
cházku dokončili a dle paměti 

jsme se snažili dodržet i zase-
dací pořádek. Před několika 
lety jsme si nenechali uniknou 
návštěvu nově postavené haly 
za základní školou a jen s uta-
jovanou závistí vzpomínali na 
starou tělocvičnu s kolovadly, 
kde se nám ale také ale líbilo.
Během uplynulých šedesáti let 
jsme se téměř zkontaktovali se 
všemi našimi bývalými spolu-
žáky, jedním z posledních byl 
i Aleš Masák, kterého jsme 
objevili v roce 2002 až na 
Kladně. Bohužel ještě se nám 
nepodařilo zjistit adresy třech 
spolužáků, které bychom chtě-
li v příštím roce pozvat mezi 
nás. Shodou okolností to jsou 
ti, kteří se se svými rodiči 
odstěhovali po druhé světové 

válce z Nové Paky, takže s 
námi chodili pouze do obecné 
školy. Byli to Tomík Šilhánek, 
Jirka Polman a Jirka Blahník. 
Domluvili jsme se, že pravdě-
podobně požádáme o pomoc 
„Poštu pro tebe”, zda by nám 
tyto ztracené bývalé spolužáky 
našla. 
Na letošním srazu se nás sešlo 
z devětadvaceti pozvaných  
pouze sedmnáct. Několik se 
jich pro nemoc a nebo z jiných 
důvodů omluvilo. Jsou mezi 
námi tací, kteří na docházko-
vém listě mají stoprocentní 
účast, ale někteří naopak naše 
srazy ignorovali. Letos chyběl 
i mediálně známý osobní trenér 
hokejové brankářské legendy 
Dominika Haška Pepa Bruk. 
„Pravděpodobně odjel s Haš-
kem do Moskvy,” ozvalo se od 
stolu. Chyběl i stálý účastník 
srazů, známý novopacký řezník 

a uzenář Mirek Stránský, který 
tráví dny se svoji manželkou v 
teplé léčivé vodě ve slovenské 
Podhajské. Naopak přijeli bý-
valí spolužáci, kteří to mají do 
našeho města přes sto kilome-
trů. I když se scházíme každým 
rokem, máme si stále o čem 
povídat. Ubývají vzpomínky na 
školní léta, ale přibývají zkaz-
ky z našeho života o dospělých 
dětech, vnučkách, vnucích, ale 
i o pravnucích a pravnučkách. 
Hodně také mluvíme o našem 
městě a o změnách, které zde 
nastaly. Jsou mezi námi vy-
sokoškoláci, středoškoláci i 
dělníci, Pačáci i dojíždějící, 
ale při družných rozhovorech 
se tento rozdíl úplně vytrácí. 
Díky dnešní komunikační 

technice je zvaní na srazy přes 
e-mail již jednodušší. 
Součástí setkání je i společný 
oběd a společné fotografování. 
Jelikož máme tento společný 
dokument ze všech srazů, je 
možné v kronice porovná-
vat, jak se mladí muži mění 
postupně na seniory. Stáří a 
různé nemoci mají vliv i na 
stále se zkracující délku srazu. 
I když začátky okolo 10 hod. 
neměníme, tak doby, kdy jsme 
končili až po půlnoci, jsou 
již dávno pryč. Letos jsme se 
rozešli již v šest hodin večer. 
Silné pouto, které nás dnes k 
sobě váže, vzniklo sice během 
školní docházky, ale s přibý-
vajícími srazy je stále silnější 
a všichni se již těšíme na příští 
rok, snad dá Pán Bůh, že se 
opět všichni setkáme. Jeden z 
bývalých spolužáků

 Míla Pour
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ROZHOVOR S LUCI Í  ČERMÁKOVOU

Od 26. června 2010 probíhá v  galerii AURUM výstava fotografií novopacké rodačky Mg.A Lucie Čermákové. Je to již 
několik let, kdy její tvorba zdomácněla na titulních stranách řady časopisů, fotografovala mnoho „profláknutých tváří” od 
Káji Gotta přes Michala Davida, Marii Rotrovou, Hanu Zagorovou, Zuzanu Norisovou, Anetu Langerovou, Helenu Von-
dráčkovou, až po nejznámější tváře modelingu. Věnuje se ale také volné tvorbě. Čerstvý rozhovor přinášíme na prázdniny. 
Výstava potrvá do konce září 2010.

Urban: Co Vás, Lucko, při-
vedlo k fotografování?
Čermáková: K focení jsem 
se dostala ve věku asi 14 let. 
Nejdřív jsem si půjčovala apa-
rát svého táty, ale pak jsem si 
vyprosila od Ježíška svůj první 
foťák na film Ricoh s padesád-
kovým objektivem. Dodnes ho 
mám a beru na různé výlety, 
když se nechci tahat s těžkou 
technikou. Pak nemohu nezmí-
nit, učila jsem se tehdy hlavně 
od táty. Jak se vyvolávají 
filmy a fotky v improvizova-
né laborce doma 
v koupelně. A 
fotila portréty 
spolužaček a spo-
lužáků na gymplu, 
bavila mě i krajina 
a zátiší.
Urban: Jak pro-
bíhala studia?
Čermáková: Jed-
noduše moc fajn! 
Ale taky dlouho! 
Po gymplu jsem 
začala studovat 
na Pražské foto-
grafické škole, 
což pro mě byla 
parádní příprava, 
jak technická, tak 
umělecká, pro vy-
sokou školu. Tu 
jsem vystudovala 
na Slezské uni-
verzitě v Opavě na 
Filozoficko-příro-
dovědecké fakultě 
v programu Fil-
mové, televizní a 
fotografické umě-
ní a nová média 
na Institutu tvůrčí 
fotografie. Studi-
um jsem ukončila 
titulem Magistr umění. Ale už 
při studiu jsem pracovala ve 
fotolaboratoři, později jako 
asistent a produkční a foto-
graf. Byla to škola srovnatelná 
s teorií, co nás učí na školách, 
protože praxe je ve fotografii 
snad to nejdůležitější. Na 
škole jsem se potkala s mnoha 
zajímavými výtvarníky a fo-
tografy ať už z profesorského 

nebo studentského prostředí, 
což asi bylo podstatné, mohli 
jsme komunikovat o věcech, 
které děláme, rozvíjet nové 
projekty, rozvíjet se vůbec…
Urban: Na kterou oblast foto-
grafie se specializujete?
Čermáková:  Mám v nej-
větší oblibě portrét. Baví mě 
komunikace s lidmi a jejich 
odlišnostmi, individualita, 
pak módní fotografie – jsem 
přece holka! Vnímám jako 
velké plus, že jsem díky stáži 
ve španělské Barceloně mohla 

nahlédnout, jak se tvoří vý-
tvarná fotografie teoreticky i 
prakticky v jiných atelierech.  
A taky mám pocit, že si při fo-
cení s těmi modelkami vlastně  
můžu hrát jako s panenkami. 
Vnímám výtvarnou fotografii 
jako kombinaci portrétu, zátiší 
a prostředí. Ve volné tvorbě 
se  hodně věnuji subjektivní-
mu dokumentu, to je taková 

deníková forma dokumentár-
ních snímků, což je trochu 
nesrozumitelné, ale značí to 
dokumenty stylizované podle 
nějakého tématu nebo nějakého 
období. Mám ráda angažované 
fotky a nalezená zátiší s prvky 
lidského faktoru. Preferuji 
barvu, ale to je individuální, 
na některé náměty se vyloženě 
nabízí černobílá. 
Urban: Co obnáší lokace, 
technická příprava, vybavení, 
týmová práce?
Čermáková: V módní fo-

tografii je nesmírně důležitá 
kompaktnost celého pracovní-
ho týmu, protože to není jen o 
fotografovi, který je nakonec 
pod snímkem podepsán. Je to 
o všech přípravách před, během 
focení, ale i postprodukce. Já 
radši fotím na různých lokacích 
než v ateliéru, což obnáší vy-
hledat si vhodný interier nebo 
exteriér. Produkce a zázemí ce-

lého týmu je pro mě při focení 
cenná deviza, miluji, když pra-
cujeme všichni členové týmu, 
od vizážisty přes stylistu, 
fotografovaný objekt, prostě 
s totálním nasazením až po 
výsledný dojem v tisku.
Urban: Jak probíhá zadávání 
zakázek?
Čermáková: Zadávání za-
kázek je hodně individuální 
záležitost. Jde o to, zda se 
s klientem znáte a on zná vaši 
práci a navzájem víte, co od 
sebe očekáváte. Každý edito-

rial nebo koncept popíše 
artdirektor nebo někdo 
pověřený, který zakázku 
zadává a postupně se 
dohodneme, jak, s kým 
a za jakých okolností 
se vše bude odehrávat. 
Samozřejmě existují 
různé layouty a visualy, 
které máte jako náhledy, 
náměty…
Urban: Váš názor na 
spor klasická foto versus 
digital
Čermáková: Vůbec bych 
to nenazývala sporem, vi-
dím velké klady v obojím, 
dokonce i v jejich kom-
binaci. Vznik digitální 
fotografie je jednoznačně 
veliký přínos. Historie fo-
tografie, kterou sice teore-
ticky můžeme datovat do 
roku 1826, ale prakticky 
mnohem později, je velice 
mladá umělecká disciplí-
na. Rychlost, jakou se 
digitál rozvíjí, bere dech 
a je to skvělé. Považuji 
za přínos i to, že dnes 
díky digitálu může být 
fotografem každý („ca-
non you can”). Naskýtá 

se tak fotografii jako takové 
možnost plně rozvinout její 
výtvarnou hodnotu než třeba u 
mnohem  staršího malířského 
umění nebo hudby. Každý už 
dnes může udělat svůj snímek! 
To, jestli vykouzlí tón falešný 
nebo libozvučný, je na něm.
Urban: Lucko, díky za roz-
hovor.

Richard Urban
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V sobotu 15. května 
byla vernisáží otevře-
na v prostorách bet-
lému v novopackém 
Suchardově domě 
výstava „Fotografie 
z Novopacka”, jejímž 
autorem je Zdeněk 
Čejka, který by se 
9. července letošního 
roku dožil sta let. Na 
výstavě jsou prezen-
továny velice zajíma-
vé reportážní snímky 
z politického, kultur-
ního a sportovního 
dění Nové Pace.
Před zcela zaplněnou 
výstavní místností po 
uvítání přítomných 
Petrou Plecháčovou, 
promluvil velice 
zasvěceně o životě 
a fotografické tvorbě protago-
nisty výstavy exředitel muzea 
Míla Bařina. 
Novopacký rodák Zdeněk 
Čejka patřil k velmi známým 
fotografům ve městě. Na začát-
ku třicátých let si s kamarádem 
sestrojili dřevěný fotoaparát a 
začínali fotografovat. Po něko-
lika letech již s novým fotoapa-
rátem stál u vzniku Novopac-
kého fotoklubu. Svoje snímky 
začíná uveřejňovat ve skříňce 
novopackého turistického 
klubu na Wilsonově nádraží 
v Praze, v okresních novinách 
a propagačních publikacích o 
Novopacku. Ve 40. letech si za-
koupil v té době již vynikající 
fotografický přístroj „ Leica”, 
který již po všech stránkách 
vyhovoval reportážní foto-
grafii. Již v době 2. světové 
války pořídil první fotografie 
z cyklistických závodů. 
Po 2. světové válce vedl fo-
tokroužek v ZPA a později v 
Jednotném klubu pracujících. 
Zúčastňoval se výstav v širo-
kém regionu a svoje snímky 
mnohokrát prezentoval na celo-
státních výstavách „Senior”. Za 
svoji vynikající fotografickou 
tvorbu včetně dokumentárních 
fotografií z Novopacka, mezi 
kterými nechybí snímky z květ-
nových událostí v roce 1945 z 
Nové Paky, dále packých ro-
dáků a řemeslníků,  mu bylo 
v roce 1994 uděleno novopac-
kým Městským úřadem Čestné 
občanství Nové Paky. 

Jedinečné fotograf ie Zdeňka Čejky

Na výstavě je k nahlédnutí 
značné množství zajímavých 
reportážních fotografií z květ-
nových dnů v roce 1945, z 
automobilových a motocyklo-
vých závodů z předválečného 
Krakonošova okruhu, ale i z 
poválečného motocyklového 
závodění na Packém okruhu, 
kde často dominoval v té době 
nejlepší český motocyklový 
závodník, Pačák Antonín Vit-
var. Zajímavé jsou fotografie 
z atletiky, které dokumentují 
bývalou atletickou škvárovou 
dráhu na starém hřišti s vel-
kým množstvím diváků při 
startu, tehdy nejlepšího světo-
vého vytrvalce a rekordmana, 
Emila Zátopka. Nechybí zde 
ani význační pačtí rodáci jako 
byl malíř Otakar Číla, Karel 

Havlata, Karel Štika, Božena 
Kuhnová-Hliněnská, Otakar 
Zemina, Karel Kramule, Věra 

Bouchnerová, Jan Pavlovec, 
Jan Klouček, sochař Karel 
Hančil, fotograf Miroslav Hák, 
spisovatel František Tomek, 
básník Jan Opolský, skladatel 
a muzikant Hynek Tomáš, ale 
také sběratel písní František 
Jankovec. Ke zhlédnutí jsou i 
fotografie novopackých kro-
jů i lidová architektura. Ve 
vystavovaných fotografiích 
jsou zachycena, pro Novou 
Paku tehdejší doby typická 

řemesla a portréty místních 
řemeslníků při jejich zajímavé 

práci, (hrnčíři, výrobci hraček, 
malíři porcelánu, zámečníci, 
textiláci, výrobci plastických 

map a ještě jiní). Výstava by 
nebyla samozřejmě kompletní, 
kdyby zde nebyly vystavová-
ny fotoaparáty různého stáří a 
značek, ale i další fotografické 
pomůcky, nad kterými dnešní 
mladí uživatelé elektronických 
fotoaparátů zůstávají s údivem 
stát.
Velice zdařilé fotografie 
Zdeňka Čejky představují 
návštěvníkům život na No-
vopacku před padesáti i více 

lety. Dokumentují politický i 
kulturní život, také, jak se zde 

pracovalo a sportovalo, ale 
zároveň s jakými fotoaparáty 
se tato nenahraditelná doku-
mentace zvěčňovala. 
U seniorů výstava určitě bude 
vzbuzovat vzpomínky, u mlad-
ší generace zase nezkreslený 
obraz sice nedávné minulosti, 
ale proti dnešní době již značně 
změněný. 

Výstava je otevřená den-
ně mimo pondělí v době 
8 – 12 a 213 – 16.30 hod. 
ž do 31. října. 

Míla Pour
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Sdružení hasičů Čech, Moravy 
a Slezska okresu Jičín uspořá-
dalo ve dnech 11.-  13. června 
v Nové Pace krajské kolo sou-
těže hry Plamen a krajské kolo 
soutěže dorostu. Slavnostního 
aktu zahájení byli přítomni 
Ing. Josef Táborský, náměstek 
hejtmana Královéhradeckého 
kraje, Mgr. Josef Cogan, sta-
rosta hostujícího města, Mgr. 
Bohuslav Benč, vedoucí od-
boru školství a kultury města 
Nová Paka a další osobnosti. 
Ve svých projevech vyzdvihli 
obrovský společenský význam 
dobrovolných hasičů, kteří 
spolu s profesionály zasahují 
téměř denně v nejrůznějších 
krizových situacích, kdy se 
jedná o záchranu životů, lid-
ského zdraví i majetku. „Vaše 
práce“, řekl Josef Táborský na 
adresu dobrovolných hasičů,  
„zásluhou vaší obětavosti i 
nasazením se mnohdy v řadě 
případů může právem srovná-
vat s profesionály. I díky vám 
se daří zachraňovat obrovské 
materiální hodnoty a zejména 
lidské životy. K zvládnutí této 
náročné profese, kterou nemů-
že vykonávat každý, je však 
zapotřebí nejen odborných 
znalostí, ale také dobré, stabil-
ní fyzičky. A tyto soutěže, tak 
jako v dobách dávné historie, 
jenom prokazují, že i zde, mezi 
vámi mladými, děvčaty i chlap-
ci – dobrovolnými hasiči -  jsou 
vynikající sportovci. Přeji vám 
v této soutěži mnoho úspěchů a 
spravedlivé i objektivní hodno-
cení rozhodčích. 
Starosta města Nová Paka Mgr. 
Josef Cogan vyjádřil přesvěd-

Být hasičem znamená nejen ovládat svoji profesi, 
ale mít i fyzickou kondici

čení, že mnozí z dnešních 
soutěžících, tak jak je poznal, 
se možná vydají cestou profe-
sionálních hasičů. Už i proto, 
že toto povolání nese s sebou, 
jak řekl, vysokou společenskou 
prestiž. K dosažení této mety 
však vede náročná cesta. „K je-
jímu zvládnutí“, dodává Josef 
Cogan, „obrovsky napomáhá 
předávání zkušeností i poznat-
ků těch starších a toho je třeba 
si cenit. A jak se říká: “těžko při 
tréninku, lehko v boji”, i tato 
soutěž ukáže, jak odpovědně 
jste k ní přistupovali. Abyste 
všichni se ctí obstáli, přeji 
vám mnoho úspěchů“. 
Mgr. Bohuslav Benč připo-
mněl, že dobrovolní hasiči 

Výsledky krajského kola soutěže dorostu 12. června 2010
Dorostenci – družstva:
1. Bystré v Orlických horách
2. Nová Paka
3. Horní Radechová
Dorostenky – družstva: 
1. Horní Lánov
2. Velichovky
3. Nová Paka
Dorostenci – jednotlivci
1. Zikmund Josef – Újezd pod Troskami
2. Pospíšil Jakub – Tuř
3. Schmidt František – Horní Lánov
Dorostenky – jednotlivkyně : 
1. Machačová Martina – Hřibojedy
2. Borůvková Tereza  - Libňatov
3. Jebavá Markéta – Miletín
Zbývá dodat, že sportovního klání, soutěže hry Plamen  – v režii 
Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska okresu Jičín  - zúčast-
nili i ti nejmenší. A s jakými výsledky? Víc napoví následující 
pořadí:
1. Měník
2. Chlumec nad Cidlinou
3. Bystré v Orlických horách

tradice je spojena s činností i 
prací dobrovolných hasičů, 

jsou rovněž významnými 
nositeli kultury a osvěty v re-
gionech. Vždyť se stačí podívat 
jen trochu do historie, kdo byl 
organizátorem kulturních i 
společenských akcí v obcích 
i malých městech, jaká bohatá 

jaké osobnosti zde byly i jsou. 
Ke zdárnému průběhu spor-
tovního klání, v duchu fair 
play, pak popřál všem soutě-
žícím i pěkné počasí. Poté už 
následovaly sliby soutěžících 
a rozhodčích a dvoudenní 
sportovní klání bylo zahájeno. 
Nutno dodat - za velkého zájmu 
rodinných příslušníků i široké 
veřejnosti. A výsledek – násle-
dující tabulka hodně napoví. 
Ale i řečeno jinak – klobouk 
dolů před všemi, kteří v tak 
úmorném horku předvedli své 
výkony a zvítězili, ale i čest 
poraženým.
Zbývá dodat, že se sportovního 
klání – v režii Sdružení hasičů 
Čech, Moravy a Slezska okresu 
Jičín – zúčastnili i ti nejmenší.

Oldřich Houška
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Den plný pohody, sportu, no-
vých přátelství, tak vypadal 
jubilejní 5. ročník sportovního 
klání Hry bez hranic, pořádaný 
občanským sdružením Život 
bez bariér. Dne 25. 5. 2010 
se do sportovní haly při 1. ZŠ 
v Nové Pace sjelo 18 družstev 
- DPS z Nové Paky, klienti 
Domova důchodců z Mlázovic, 
Svaz zdravotně postižených z 
Nové Paky a stejná organiza-
ce z Českého Dubu, klienti 
chráněného bydlení Domov 
v Podzámčí z Chlumce nad 
Cidlinou, děti z Apropa Jičín, 
Prointepa Hradec Králové, 
speciální MŠ a ZŠ Jilemnice a 
Jaroměř, klienti denního stacio-
náře Kamarád z Jičína, Domov 
Tereza z Benešova u Semil, 
studenti Obchodní akademie z 
Janských Lázní, děvčata z DSS 
ze Skřivan, klienti chráněného 
bydlení Domov z Neratova, 
soutěžící z Střediska Světlo z 
Vrchlabí a tři družstva z ÚSP 
Hajnice, Oranžového domu z 
Trutnova a Vínového domu 
z Markoušovic. Celkem 278 
soutěžících soupeřilo ve 20 
různých disciplínách. Pozvání 
přijal místostarosta Města Nová 
Paka Ing. Josef Hendrych, kte-
rý slavnostně zahájil hry. 
Celé dopoledne byl v hale 
k dispozici stan VZP ČR, kde 
všichni účastníci mohli zdarma 
zjistit svůj zdravotní stav, změ-
řit hladinu krevního tuku, cukru 
a krevní tlak.
A kdo zvítězil? No přece všich-
ni. Při slavnostním vyhlášení 
výsledků soutěží byli přítomni 
zástupci firmy Vodafone, kte-
ří sdružení předali finanční dar 
v částce 150.000,-Kč, 10 mo-
bilních telefonů a spoustu dá-
rečků. Sladké hořické trubičky 

od poslance PČR a zakladatele 
Nadačního fondu Modrá Niké 
pana Bc. Zdeňka Lhoty spolu 
s dárky od firmy Unilever a 
Města Nová Paka potěšily 
všechny přítomné. Velkým 
překvapením pro nejmenší 
soutěžící bylo vystoupení 
kouzelníka a šaška. 
Po obědě se všichni přemístili 

do Centra Vyšehrad, kde na 
soutěžící čekal odpolední pro-
gram ve spolupráci s firmou 
DMA Praha, která uspořádala 
závody na elektrických tříkol-
kách. K tanci a poslechu hrála 
muzika a odpolední grilovaný 
buřtík přišel všem přítomným 
k chuti. Návštěvou nás poctili 
i přátelé z polského města 

Občanské sdružení Život bez bariér pořádalo 5. ročník Her bez hranic
Piescize, kteří si v průběhu 
dne prohlédli Novou Paku, 
navštívili klenotnici a společ-
ně se všemi ostatními prožili 
v Centru Vyšehrad krásné 
odpoledne. Nechyběla ani 
prohlídka našich chráněných 
dílen. Zástupcům sdružení 
Život bez bariér bylo předáno 
pozvání na sportovní hry právě 
do města Piescize. Velký dík 
patří partnerům této akce, a to 
VZP ČR, Královéhradeckému 
kraji, Nadaci Charty 77 a Městu 
Nová Paka, díky kterým se nám 
podařilo z běžného všedního 
dne udělat něco víc. 
Největší dík však za celou or-
ganizaci těchto her náleží Iloně 
Hylmarové, která zorganizova-
la tento den tak, že již všichni 
se nyní těší na další ročník Her 
bez hranic. 

Jitka Fučíková, zmocněnec 
o. s. Život bez bariér

ing. Svatopluk Jansta

– Výsadby okrasných stromů a keřů
– Zakládání, odplevelování a sečení trávníků 
 s úklidem odpadu
– Znalecké oceňování stavu a hodnoty dřevin

Tel./Fax/Zázn.:

   493 722 184, 603 769 447
Nová Paka

sadovnictvi@seznam.cz
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V sobotu 22. 5. 2010 se v Nové Pace konalo tradiční Vítání občánků. Seznámit se s panem starostou Mgr. Josefem 
Coganem a paní zastupitelkou Mgr. Annou Zukalovou přišlo celkem 31 dětí narozených od října 2009 do března 
2010, z toho 13 chlapců a 18 malých slečen. Všichni se zúčastnili s početným doprovodem rodičů, prarodičů a 
přátel. S krátkým kulturním pásmem vystoupily děti z novopackých základních škol.  Každý občánek dostal od 
pana starosty pamětní list a truhličku s novopackým achátem. Jejich maminky potěšila růže.
Našim nejmenším i všem jejich blízkým přejeme především zdraví, pohodu a radost ze života.         Marcela Fajferová

Dne 1. 7. 2010 oslavili 

manželé Bohuslav a Miroslava Bednářovi  
diamantovou svatbu. 

Do dalších společných let hodně zdraví, 
štěstí a spokojenosti 

přejí – dcera, vnoučata a pravnoučata 
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Ve svém vstupu Bohuslav Benč 
přivítal starostku Pecky Hanu 
Štěrbovou a následně vyzdvi-
hl její spolupráci na publikaci 
o Pecce, podobně i spolupráci 
úbislavického starosty Adolfa 
Sachera na vydání publikace 
o Kumburku. Rovněž přivítal 
a samozřejmě se neopomněl 
zmínit o velkých zásluhách 
novopackého starosty a nově 
zvoleného poslance do Sně-
movny Parlamentu České 
republiky, Josefa Cogana. Ke 
křtu uvedených publikací vy-
zval i Vítězslava Dufka, který 
jako vedoucí útvaru pro regio-
nální rozvoj MÚ měl velkou 
zásluhu na získání financí z Ev-
ropských fondů, bez kterých by 
tyto publikace mohly být těžko 
vydány. Následně se jednotliví 
autoři vyslovili k vydaným pu-
blikacím, kdy stručně popsali 
jejich význam a svoji činnost 
při jejich zpracování.
Ve všech třech publikacích 
částečně převažují fotografické 
záběry nad slovem, což je nej-
patrnější u prvé vydané knížky 
„Zkameněliny Novopacka”, 
kde napsal úvod a zdařilé 
snímky Yvony Benčové od-
borně a zajímavě popsal Vác-
lav Mencl, včetně vysvětlivek 

odborných termínů použitých v 
textech. Jsou zde fotograficky 
zachyceny zkameněliny ryb, 
zkřemenělé rašeliny, zkame-
něliny různých stonků rostlin, 
nálezy zkamenělin při stavbě 
supermarketu Lidl a další za-
jímavosti. 
Publikaci Novopacko Hrad 
Kumburk svým prologem 
otevřel novopacký starosta. 
Knížka má poměrně vyváženou 
textovou a grafickou stránku. 
Z textů Jana Prostředníka a 
Tomáše Šimůnka se čtenáři 
dozvědí o dějinách a staveb-
ních změnách hradu, ale i o 
archeologických výzkumech 
v jeho prostoru. Velice zdaři-
lé a obsahově rozmanité jsou 
snímky Bohuslava Benče, 
Petra Hartmana, Jana Pro-
středníka a Tomáše Šimůnka, 
které zachycují mimo hrad i 
jeho nádherné okolí.
Novopacko Hrad a Městys Pec-
ka uvádí bývalý správce hradu 
Jiří Červenka. Fotografie Petry 
Sekotové, kde kromě snímků 
hradu nechybí ani zajímavě 
pohledy na město a jeho okolí, 
jsou doplněny texty o staveb-
ních dějinách hradu, pověstmi 
o jeho vzniku a dalších událos-
tech na Pecce a také hradních 

záhadách. Podílelo se na nich 
trio Věra Kociánová, Petr Pa-
vel a Tomáš Tomíček. V závěru 
této publikace jsou snímky s 
popisky sedmi osobností no-
vodobé historie hradu¨. 
Po zhodnocení všech tří publi-
kací následovaly dotazy z řad 
návštěvníků jak na autory pu-
blikací, tak i na starostu a mo-

derátora. Bohuslavem Benčem 
byl mimo jiné vyzdvižen znač-
ný úspěch samostatné expozice 
města, pod názvem Novopacko 
kraj zkamenělých stromů, na 
lednovém GO REGION-
TOUR. Za podpory pivovaru 
a s minimálními náklady byla 
tato prezentace velice úspěšná 
a značně prospěla k propagaci 
Nové Paky. 
Moderátor Bohuslav Benč rov-
něž zaměřil svá slova i vstupy 
starosty na geopark UNESCO 
Český ráj, který byl jako první 
přijat z nových členských států 
Evropské unie. Jak bylo něko-

Ve svém vstupu Bohuslav Benč odborných termínů použitých v záhadách. Podílelo se na nich 

Slavnostní křest tří publikací z Novopacka
likráte zmíněno, Novopacko, 
které je vstupní branou do 
tohoto geoarku, má na svém 
území velmi bohatou geologic-
kou historii se širokou škálou 
geologických fenoménů, pale-
ontologické, mineralogické a 
archeologické lokality včetně 
historických památek. Vysky-
tují se zde naleziště drahých 

kamenů a zkamenělé zbytky 
rostlin, araukárií i živočichů. 
„Je zapotřebí tyto fenomény 
využít pro další propagaci naší 
oblasti”, shodli se oba hlavní 
aktéři besedy. 
Zmiňována byla i možnost 
dosažitelnosti publikací, které 
mají vzhledem k evropským 
dotacím sloužit hlavně k pro-
pagaci města, a až na publika-
ci Novopacko Hrad Kumburk 
jsou neprodejné. Zbývající dvě 
pravděpodobně budou na pul-
tech až v případě dotisků.  

Míla Pour

V podvečerních hodinách se v úterý 1. června, pod patronací Města Nová Paka a Městského muzea, uskutečnil v Klenotnici 
slavnostní křest tří nových publikací z ediční řady Novopacko. Na slavnostním aktu publikací Zkameněliny Novopacka, Hrad 
Kumburk a Hrad a městys Pecka, po uvítání přítomných novým ředitelem Robertem R. Novotným, představil vedoucí odboru 
školství a kultury a jeden ze spoluautorů všech tří publikací Bohuslav Benč autory publikací Václava Mencla, Jana Prostředníka, 
Věru Kociánovou a Petra Pavla, kteří se na uvedených publikacích podíleli.
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MASÁŽE MENTUSOVÁ
Rekondikční a sportovní masáže

Uvolňování kloubních blokád
Zaváděcí ceny: 

(první masáž 10% sleva)
(každá 7 masáž zdarma)

Masáž zad  30 min.  130,- Kč
Masáž šíje  15 min.  50,- Kč
Masáž hrudníku  10 min.  40,- Kč
Masáž břicha  15 min.  50,- Kč
Masáž dolních končetin  45 min.  120,- Kč
Masáž horních končetin  30 min.  100,- Kč
Celková masáž  120 min.  400,- Kč
Celková masáž zkrácená  60 min.  200,- Kč

 Taťana Mentusová
 Přibyslavská 580 (naproti přádelně)
 Nová Paka, tel. 608 451 743

V závěru letošního roku si při-
pomeneme sto let od uvedení 
Městské elektrárny v Nové 
Pace do provozu. Koncem 19. 
a začátkem 20. století dochází 
k nebývalému rozmachu veš-
keré lidské činnosti, který si 

také žádá využívání nových 
technologií a pracovních po-
stupů. To vše se neobejde bez 
nových zdrojů energie.
Tuto skutečnost si také uvě-
domovali tehdejší zastupitelé 
našeho města. Hlavně zásluhou 
starosty Jindřicha Záhejského 
a odborného učitele Františka 
Jirutky došlo k prvním průzku-
mům možností elektrifikace 
města. Tato etapa spadá do let 

Sto let elektrárny v Nové Pace
1908-1909. Na počátku roku 
1910 došlo k definitivnímu 
rozhodnutí a začal výběr do-
davatelů. Vše probíhalo velmi 
rychle, a tak 23. listopadu 1910 
byla elektrárna uvedena do pro-
vozu, mezi prvními městskými 

elektrárnami severovýchodních 
Čech. Počátky byly poněkud 
rozpačité, protože obyvatelstvo 
nemělo k novému fenoménu 
mnoho důvěry. To se však 
postupně zlepšovalo a brzy se 
ukázalo, jak prozřetelný krok 
naši předchůdci učinili. O tom 
svědčí i fakt, že mnoho před-
stavitelů měst z okolí i vzdále-
nějších míst pak žádalo v Nové 
Pace o radu, jak postupovat při 

elektrifikaci svých sídel. Sto let 
je dost dlouhá doba na to, aby 
v energetice, ale i v celém živo-
tě společnosti došlo k převrat-
ným změnám. Dnes bereme 
jako naprostou samozřejmost, 
že stisknutím vypínače zapne-
me světlo, uvedeme do činnosti 
počítač nebo televizor. A právě 
proto bychom rádi připomněli, 
že tomu tak vždy nebylo a že 
naši předkové museli vynalo-
žit nemalé úsilí k probojování 
nových směrů do života společ-
nosti. Ke stému výročí Městské 

Dne 19. června byla znovuvysvěcena 
socha Sv. Jana Nepomuckého 

“u Dufků” na Stavě

elektrárny je připravována pa-
mětní brožurka, která by měla 
zachytit ty nezákladnější údaje 
o jejím vzniku a také trochu o 
energetice v našem regionu. 
V přípravách je také setkání 
zájemců, spojené se křtem 
zmíněné brožurky a společ-
ným posezením pamětníků. O 
konkrétnějších údajích budete 
včas informováni. 

 Zdeněk Burkert

Slavnost začala ve 13:30 průvodem od sochy Sv. Jana Nepomuc-
kého, “u Zlámalů”, na kraji obce. 
Více než 150 lidí došlo kolem obnovené zvoničky k soše světce, 
která byla v roce 2009 zrestaurována akad. sochařem J. Bradnou 
a sochařem T. Váňou. 
Příchozí přivítal František Pavlíček, předseda Okrašlovacího spol-
ku Stav, starosta Úbislavic Adolf Sacher promluvil o finanční 
účasti obce, Mgr. Bohuslav Benč provedl krátkou exkurzi do 
historie. Na závěr novopacký farář Mgr. Pavel Kalita promluvil 
o významu světce a sochu vysvětil. 
Po oficiální části pokračovalo odpoledne zdařilou lidovou veselicí 
na nedaleké louce. 
Pořádání akce si vzaly za své Okrašlovací spolek Stav, Podkum-
burský rozhled a Sbor dobrovolných hasičů Stav. Velký dík patří 
všem sponzorům, kteří akci podpořili finančně či věcně. Mezi ně 
patřila Obec Úbislavice, Střední škola gastronomie a služeb Nová 
Paka, DSO Novopacko, Agrochov a.s. Stará Paka, Obis spol. s 
r.o. Nová Paka a Antik pana Burdy Stav č. p. 30.
Socha byla restaurována dobrovolným svazkem obcí Novopacko 
v rámci projektu Obnova soch Novopacka financovaného pro-
střednictvím Programu obnovy venkova. Náklady na restaurování 
hradila z 83% Evropská unie a zbývajících 17% dorovnala obec 
Úbislavice. 

–db–
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Královéhradecký kraj ležící na 
severovýchodě Čech má hrani-
ci s Polskem v délce téměř 210 
kilometrů. Kdo projíždí tímto 
příhraničím, uvědomuje si ne-
jen jeho podmanivé přírodní 
krásy, ale i určitou zanedbanost 
způsobenou nepříliš citlivým 
vztahem předchozích generací 
k tomuto území. Přitom tento 
region – z naší i polské strany 
– komentuje v následujícím 
rozhovoru stávající podobu 
Ing. Josef Táborský, ná-
městek hejtmana, skýtá už 
pro současnou dobu, ale i do 
budoucna obrovské možnosti. 
Jak z hlediska cestovního 
ruchu, tak i rozvoje malého 
a středního podnikání. Díky 
dotacím z EU a podpoře státu 
se nám podařilo v Operačním 
programu přeshraniční spolu-
práce Česká republika – Polsko 
(2007 – 2013) schválit dalších 
18 projektů, na kterých se po-
dílejí instituce či organizace 
z našeho kraje. Z Evropského 
fondu pro regionální rozvoj 
přijde na tyto společné projekty 
realizované českými subjekty 
i polskými partnery převážně 
z Dolnoslezského vojvodství 
více než 400 milionů korun. 

Pane náměstku, přibližte 
konkrétněji některé tyto 
záměry.
Vezmu to i z hlediska aktuál-
nosti. V oblasti podpory za-
měřené na ochranu životního 
prostředí uspěl projekt Krko-
noše v INSPIRE – společný 
GIS v ochraně přírody, jehož 
cílem je zlepšení ochrany pří-
rody Bilaterální biosférické re-
zervace Krkonoše/Karkonosze 
prostřednictvím systému řízení 
za použití Geografického infor-
mačního systému dle směrni-
ce Evropské unie INSPIRE 
o prostorových informacích. 
Pozitivní vliv bude mít i projekt 
týkající se optimalizace hospo-
daření s vodou a zlepšení kva-
lity vod v povodí řeky Metuje 
v Kladském pomezí. 

Vody – v přeneseném slova 
smyslu – jsme si užili v sou-
časné době více než dost. 
Důsledkem jsou opět vysoké 
materiální škody a bohužel i 

ztráty na životech....bohužel, 
klimatizační změny nás posti-
hují bez ohledu na to, o která 
území se jedná. Proto včasná a 

účinná pomoc je vždy nesmírně 
cenná. V oblasti prevence byl 
podpořen rozsáhlý projekt 
Sdružení hasičů Čech, Moravy 
Slezska – krajského sdružení 
hasičů Královéhradeckého 
kraje, který umožní výrazně 
prohloubit spolupráci hasič-
ských jednotek v česko – pol-
ském příhraničí. Konkrétně se 
jedná o zakoupení 20 nových 
hasičských vozidel, která na-
hradí stávající nedostatečnou 
a zastaralou techniku. Další 
podpořený projekt má za cíl vy-
tvořit společný integrovaný zá-
chranný systém v Krkonoších. 
Podílet se na něm bude město 
Špindlerův Mlýn a partnerské 
polské město Podgorzyn. Ev-
ropskou dotaci obdržela také 
Zdravotnická záchranná služ-
ba Královéhradeckého kraje 
a Zdravotnická služba města 
Jelenia Góra. 

Nejvíce projektů se týká 
podpory rozvoje cestovního 
ruchu.
Je tomu tak. Vedle budování 
cyklostezek v Hronově a na 
Broumovsku jmenuji dál na-
mátkou Evropskou dotaci na 
rozvoj turistické infrastruktury 
v české i polské části Krkonoš. 
Ve vrchlabské památkové zóně 
bude revitalizována klášterní 

zahrada s přilehlými plochami. 
V Karpaczi vznikne rekon-
strukcí historického objektu 
informační centrum. V jeho 

okolí pak geologická stezka i 
stezka léčivých bylin. V rámci 
projektu Vyhlídky bez hranic 
bude rekonstruováno vyhlíd-
kové místo „Hladomorna” 
a k ní přilehlá zeď bývalých 
městských hradeb v Broumo-
vě. Na polské straně bude na 
hoře Všech svatých obnovena 
historická vyhlídková věž 
z červeného pískovce a v Ná-
rodním parku Stolové hory 
bude rekonstruována vyhlídka 
Krakonošova lenoška. 

Zřejmě to zdaleka není vše. 
V rámci projektu Putování 
Severovýchodními Čechami 
a Dolním Slezskem bez hranic 
– kdy se po právu říká, že na 
každém kroku se setkáváte 
s historií – pak je tady řeč i 
Nové Pace, kde Město zre-
konstruuje muzeum – klenot-
nici s unikátními exponáty 
geologického vývoje se zka-
menělinami Geoparku Český 
ráj, který je pod ochranou 
UNESCO. Dále zrekonstruuje 
sociální zařízení v přilehlém 
Suchardově domě, ve kterém 
zároveň vybuduje bezbarié-
rový přístup, a také zahájí 1. 
etapu rekonstrukce prostoru 
mezi muzeem a Suchardovým 
domem, tzv. Muzejní náměstí.
Druhý český partner, obec Bo-

huslavice nad Metují zakoupí a 
zrekonstruuje sociální zařízení 
a církevní objekt z 19. stol. i 
jeho přilehlé okolí pro potřeby 
propagace turistického, přírod-
ního a kulturního bohatství, 
mimo jiné i přírodní rezervace 
Zbytka s ojedinělými geolo-
gickými útvary. Polský part-
ner – obec Pieszyce, v jehož 
okolí se nalézají geologicky 
jedinečné Soví hory, zrenovu-
je nevyužitý objekt bývalého 
kina na kulturní, turistické a 
informační centrum. A to bych 
mohl pokračovat dál. Nesmím 
ještě opomenout evropskou do-
taci určenou k vydávání Česko 
– polských podnikatelských lis-
tů, tentokráte však v rozšířené 
inovované podobě. 
Z předložených materiálů 
vyplývá, že doposud bylo 
schváleno 51 projektů, na 
kterých se podílejí subjekty 
z Královéhradeckého kraje a 
jejich polští partneři..
…kdy objem schválené ev-
ropské dotace představuje 
částku 1,3 miliardy korun. 
Přitom více než polovina této 
částky náleží subjektům z na-
šeho kraje. Kromě toho bylo 
schváleno 127 mikroprojektů 
s dotací 57 milionů korun na 
kterých se taktéž podílejí naši 
lidé. Česko – polský program 
přeshraniční spolupráce tedy 
výrazně přispívá k rozvoji 
Královéhradeckého kraje. 
Nejen po stránce ekonomické, 
ale i kulturně společenské. 
Co je však třeba říci – uspět 
v těchto programech mohou 
jen kvalitní projekty a poctivá, 
usilovná práce.

Závěrem dodejme: orga-
nizace a instituce, které se 
chtějí ucházet o dotace z EU 
v rámci operačního progra-
mu přeshraniční spolupráce 
Česká republika – Polská re-
publika 2007 – 2013, mohou 
získat bezplatně potřebné 
konzultace ke svým pro-
jektům na odboru grantů a 
dotací krajského úřadu Krá-
lovéhradeckého kraje. 

Oldřich Houška

Dotace z Evropské unie i pomoc státu napomáhají rozvoji česko – polské 
přeshraniční spolupráci

Výraznou pomoc dostane i Nová Paka 

propagace turistického, přírod-
ního a kulturního bohatství, 
mimo jiné i přírodní rezervace 
Zbytka s ojedinělými geolo-
gickými útvary. Polský part-
ner – obec Pieszyce, v jehož 
okolí se nalézají geologicky 
jedinečné Soví hory, zrenovu-
je nevyužitý objekt bývalého 
kina na kulturní, turistické a 
informační centrum. A to bych 
mohl pokračovat dál. Nesmím 
ještě opomenout evropskou do-
taci určenou k vydávání Česko 
– polských podnikatelských lis-
tů, tentokráte však v rozšířené 
inovované podobě. 
Z předložených materiálů 
vyplývá, že doposud bylo 
schváleno 51 projektů, na 
kterých se podílejí subjekty 
z Královéhradeckého kraje a 
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Václav Fejfar se narodil 11. 9. 
1880 v Nové Pace. Byl po otci 
krejčím a nebyl sám, kdo zdědil 
v početné rodině toto řemeslo. 
Zamlada působil dokonce ně-
kolik let s bratrem Antonínem 
v Lipsku jako krejčí. Ostatně, 
i někteří další potomci měli 
k textilu blízko. 
Kromě povinnosti uživit rodi-
nu naplňováním potřeb ošacení 
obyvatelstva bylo na 
Novopacku mnoho 
dalších objektů, kte-
ré zaváděly na cestu 
poznávání všeho, co 
je nějak spjato s je-
dinečností místního 
okolí. Hrad Kum-
burk, zkameněliny, 
polodrahokamy, 
vše, co se vázalo 
k minulosti archeo-
logické či geologic-
ké. Atmosféru doby 
dokresluje třídílný 
soubor časopisů No-
vopacko, vycházející 
od roku 1924,  který 
sestavili pánové: 
Dr. Antonín Šturm, 
Josef Jíra, Franti-
šek Číp a Eduard 
Kretschmer. 
V období začátku 
20. století, kdy se 
jako jedna z forem 
vlastenectví vysky-
tuje snaha zmapo-
vat všechny tyto 
historicko-vědní ve-
ličiny, vzniká základ 
něčeho, co dnes již 
považujeme za sa-
mozřejmost. Dnes 
jsou všechny poznat-
ky snadno veřejnosti 
dostupné a nikomu 
nic nebrání dozvědět 
se cokoliv za pomo-
ci využití moderně 
zpracovaných dat. 
Tehdy však pouze 
vlastní sounáležitost s místem 
a rozvoj zvídavosti byly po-
honem k činnosti odhalovat 
a zdokumentovat nálezy, 
o nichž je hovořeno. 
Vždy se našlo dost kamarádů, 
kteří měli společné zájmy, 
a s nimi, nebo i sám uskuteč-

ňoval Václav Fejfar výpravy 
do terénu. Měl doma vskutku 
bohatou sbírku různých hornin, 
nerostů, i broušených polodra-
hokamů ; brusiči kamenů se na 
Novopacku také nacházeli a rá-
di své služby nabídli. Sbírky 
byly rozšiřovány výměnným 
způsobem nebo jak se dalo. 
Známé jsou nálezy araukaritů, 
plavuní, přesliček, otisků vy-

mřelých živočichů atd. Václav 
byl kreslířem těchto nálezů, 
ale i situačních vyobrazení, 
z nichž vyzařuje jeho typic-
ká preciznost a vypovídající 
schopnost kresleného objektu. 
Další exempláře, krystalické 
nerosty, ametysty a různé jiné 

objekty získával od příznivců 
a kamarádů pocházejících 
z oblastí, kde se těžily nerosty 
a uhlí. To představovalo bohatý 
zdroj potřebného materiálu. 
Na hradě Kumburk vykopal 
Václav množství kamenino-
vých předmětů, které byly 
kdysi při různých likvidacích 
vyházeny přes cimbuří a časem 
zakryty zemí. Úlomky sestavo-

val, a snad každá 
kachle měla jiný 
výjev. Kresbami 
dokumentoval 
jednotlivé vyko-
pané kachle. 
Vše ale nemohlo 
jít tak lehce, jak 
by se zdálo, a také 
ani nešlo. Václa-
vovy aktivity spo-
jené s výzkumem 
hradu Kumburk 
oznámil místní 
hajný, na základě 
čehož byl Václav 
odveden četníky 
k vyšetřování 
případu. Jakožto 
organizátorsky 
známá a osvě-
tově významná 
osobnost měl na-
štěstí Václav vy-
tvořenu skupinu 
přátel a lidí, kteří 
jej podporovali. 
Prof. Cyril Pur-
kyně, profesor 
přírodovědecké 
fakulty University 
Karlovy v Praze, 
zasáhl a k soudu 
nedošlo. 
O průzkumech 
Václav prováděl 
podrobné zá-
znamy. Kachle 
i kresby předal 
do muzea v Nové 
Pace, tehdy v su-
terénu Gymnázia, 

kde měly svou trvalou expozici. 
Dnes se sbírka kachlí nacházi 
v odborném archeologickém 
pracovišti Královéhradeckého 
muzea, kam byla v roce 1970 
převedena.
O činnosti a složení Novo-
packého Přírodovědeckého 

Z NOVOPACKÉ HISTORIE

Václav Fejfar

klubu je známo z literatu-
ry. Na základě kontaktu 
s Prof. Dr. Ondřejem, šéfem 
české techniky v Praze, byla 
dne 9. 5. 1937 uskutečněna 
exkurze do Národního muzea 
za účasti řídícího učitele Jíry, 
Dr. Tučka, Dr. Kašpara, Fej-
fara, Šafránka, Čípa, Donta, 
a dalších členů klubu. Šlo m. 
j. o nabídku spolupráce na 
rozšiřování sbírek Národního 
muzea, k čemuž ve skutečnosti 
později také docházelo. 
Za připomenutí stojí ještě dal-
ší významné osobnosti, které 
byly v čele zájmu o činnost 
Přírodovědeckého klubu. Jsou 
to: Dr.  Hnízdo - celorepubliko-
vě uznávaná osobnost v oblasti 
mineralogie, Prof. Němejc, 
Prof. Purkyně. 
V roce 1947, při příležitosti 
konání Krajinské výstavy, 
kterou Václav spolu s ostat-
ními nadšenými sběrateli 
Novopacka obohatil vlastní 
sbírkou, obdržel Vyznamenání 
za dlouholetou přírodovědnou 
práci se zaměřením na geologii 
a mineralogii.
Václav byl též sportovec. Jako 
Sokol působil na cvičišti nejen 
coby organizátor, byl zdatným 
gymnastou – udělat veletoč na 
hrazdě byla tehdy samozřej-
most, o prostných cvičeních 
ani nemluvě. Není možné si 
přitom nepovšimnout rozdílu 
oproti tělesné zdatnosti dnešní 
mládeže, tak velký význam teh-
dy měl Sokol. Jako organizátor 
působil při různých sokolských 
soutěžích, závodech v přespol-
ním běhu, v rámci Svazu čes-
koslovenských turistů. 
Byl zakladatelem skoků na 
lyžích v Nové Pace a stal se 
stavitelem prvního lyžařského 
můstku na dnešním Poštmistro-
vě kopci. První závody se ko-
naly v roce 1926. Zde můžeme 
již jen s lítostí konstatovat, že 
už asi těžko dnes někdo obnoví 
tuto zaniklou sportovní disci-
plínu v Nové Pace. 
Zemřel v Nové Pace na jaře 
roku 1956. 

Miloslav Bařina
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Po roce opět ožije závodiště 
ve Štikovské rokli čtyřiadva-
cetihodinovým vytrvalostním 
závodem malých motocyklů 
Jawa 50. Ve dnech 9. - 10. 
července se zde pojede Fich-
tlmania 2010.
Letos by se závodu mělo 
zúčastnit zhruba šedesát posá-
dek. První registrací sice prošlo 
týmů více, avšak lze čekat něja-
ké odpadlíky. Příjezd posádek 
bude v pátek 9. července po 
ránu, protože od 8.30 hodin 
začínají administrativní pře-
jímky a následuje technické 
převzetí stroje. Depa závodu 
jsou umístěna v oploceném 
areálu AMK Nová Paka a bě-
hem závodu budou přístupná 
i pro diváky a návštěvníky 
soutěžních posádek.
Vlastní podnik začíná poradou 
jezdců v 15:30 hodin a násle-
duje v 16:00 společný start na 
dně Štikovské rokle. Startovat 
se bude stejně jako u závodů 
CC, kdy jeden člen týmu bude 
držet motorku a druhý k němu 
přiběhne spolu s ostatními ze 
startovní čáry.
Pro jezdce bude připravena po 
celou dobu závodu vyprošťo-
vací četa, po trati je rozeseto 
několik stanovišť traťových 
komisařů a v depu bude nepře-
tržitý zdravotní dozor. Počítání 
kol letos zajistí čipový systém 
a průběžné výsledky budou 
zveřejňovány na obrazovce 
TV v prostoru časomíry.
Na návštěvníky čeká samozřej-
mě podívaná na vlastní závod, 
ale také doprovodný program. 
Páteční večer bude tradičně 
patřit rockové muzice. Měly 
by zahrát kapely Recycled 
Indigo, Scelet a hlavním 
tahounem bude novopacký 
Samhain. Produkce skončí 
o půlnoci, aby byl zachován 
klid ve městě. V sobotu pak 
program doplní osvědčená 
kadeřnická show, offroady a 

pohodový pivní folk v podání 
dua ŽIBR z Hostinného.
Vstup pro diváky bude umož-
něn od pátku 9. července, 14:
00 hodin. Jednodenní vstupné 
činí 30,- Kč na osobu, dvou-
denní vstupenka pak vyjde na 
50,- Kč. Návštěvníci menší 
nežli 150 cm budou mít vstup 
zdarma. Na konci závěrečného 
ceremoniálu vylosuje vítěz zá-
vodu návštěvníka, který získá 
hodnotnou cenu věnovanou 
sponzory závodu.
Určitě se bude nač dívat. Tako-
výto závod se totiž nikde jinde 
v republice nejede! Svoji účast 
přislíbily všechny medailové 
posádky z loňského roku, tedy 
i slovenští motocyklisté. Ze 
Slovenska je registrován ještě 
jeden tým. Zbytek startovního 
pole tvoří posádky z celých 
Čech i Moravy (namátkou Čes-
ké Budějovice, Frýdek – Mís-
tek, Praha…). Zájem je však 
velký i v regionu, Novopacko 
zastoupí například Raffan Mo-
týl pincek team, Podkumburské 
Písty nebo Liškopíři.
Po celou dobu akce bude nepře-
tržitě u depa pro návštěvníky 
zajištěno občerstvení, a to jak 
pití, tak i jídlem.
Fichtlmánia se pojede týden 
po ME v autokrosu. Příjezd 
závodníků proběhne v pátek 
dopoledne a neměl by se ni-
jak dotknout běžného života. 
Naopak se dají čekat dopravní 
komplikace v souvislosti s pří-
jezdem a odjezdem diváků. 
Proto už nyní pořadatelé žádají 
o dodržování pokynů organizá-
torů a o ukázněné parkování. 
Nesmí dojít k zatarasení přístu-
pové komunikace k závodišti 
vozidly návštěvníků. Pokud by 
k tomu došlo, bude nutno řešit 
odtah vozidla. Komunikace 
musí zůstat volná kvůli bezpeč-
nosti a dostupnosti sanitních 
vozidel. Už předem děkujeme 
republikové i městské policii za 

součinnost.

Přijďte se po-
dívat na fich-
tlmaniaky do 
Štikovské rokle 
nebo se pobavit 
se Samhainem 
nebo ŽIBRem 
u depa.

 L.Jiřička

Fichtly ovládnou rokli FOTOSLOUPEK - SLAVNOSTI SLUNOVRATU
NOVÁ PAKA 19. 6. 2010
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Od 1. května se ujal řízení 
novopackého městského mu-
zea nově jmenovaný ředitel 
Mgr. Robert Radim Novotný. 
Abychom s ním naše čtenáře 
seznámili, položili jsme mu 
několik otázek.
Pane řediteli, mohl byste čte-
náře Achátu seznámit s Vaším 
curriculum vitae?
 Mám-li uvést mé krátké curri-
culum vitae, měl bych zřejmě 
začít faktem, se kterým se 
sám dost těžko smiřuji, (což 
přičítám přirozené mužské 
ješitnosti). Je mi třiačtyřicet 
let a více než tři měsíce jsem 
prarodičem.
Narodil jsem se ve Frýdlantě, 
odkud jsem se v roce 1978 
přestěhoval do Turnova, kde 
jsem o tři léta později ukončil 
návštěvu základní školy. Na se-
milském gymnáziu (mojí třídní 
učitelkou byla do roku 1983, 
než byla z politických důvo-
dů “odejita” ze školství, dnes 
prof. Milena Lenderová) se 
ukázalo, že zejména vzhledem 
k mým názorům těžko dostanu 
doporučení pro pokračování ve 
studiu na vysoké škole. Přesto 
se mi po maturitě v roce 1985 
podařilo dostat se alespoň na 
tehdejší nástavbu cestovního 
ruchu při Střední ekonomické 
škole v Karlových Varech, 
kterou jsem zdárně ukončil 
o dva roky později. Po základ-
ní vojenské službě, během 
které začátkem srpna 1989 
vyvrcholil můj problematický 
vztah s totalitním režimem v 

souvislosti s podpisem a roz-
šiřováním textu Několika vět, 
jsem v říjnu 1989 podmíněně 
nastoupil do cestovní kance-
láře Čedok v Liberci. Tam 
jsem pouze díky listopadovým 
událostem mohl, na rozdíl např. 
od tehdejšího soudruha ve-
doucího nebo ředitele, setrvat 
až do listopadu 1995 (kromě 
managementu ACR jsem měl 
na starosti veškeré zahraniční 
dopravní ceniny).
V akademickém roce 1995/
1996 jsem konečně započal 
svá později na rok přerušená 
studia na FF UK Praha (obory 
historie – archivnictví a pomoc-
né vědy historické), která jsem 
zakončil v září 2009. V letech 
1995–2000 jsem působil jako 
archivář ve Státním okresním 
archivu v Semilech, od dubna 
2000 do února 2005 potom jako 
historik-archivář v dnešním 
Muzeu Českého ráje v Tur-
nově. Vedle archivních fondů 
a historické sbírky jsem měl 
v turnovském muzeu na sta-
rosti např. sbírky numismatiky, 
sfragistiky nebo starých tisků.   
Poté jsem se pět let pohyboval 
mimo své obory. Následně  
jsem dva roky působil v uzlo-
vé železniční stanici a také v 
RCVD Liberec u společnosti 
ČD a. s.  V květnu 2008 až 
říjnu 2009 jsem vypomáhal na 
tehdejším oddělení družicové 
navigace Ministerstva dopra-
vy České republiky, kde jsme 
mimo jiné  usilovali o umístění 
sídla GSA do Prahy. Od března 

letošního roku jsem pracoval 
jako správce projektu v Geo-
parku UNESCO Český ráj, o. 
p. s. Konečně k  1. květnu 2010 
jsem byl jmenován ředitelem 
Městského muzea Nová Paka, 
kam jsem skutečně nastoupil 
v pondělí 10. května.

Jaké bylo Vaše poslední pů-
sobiště a co jste tam přesně 
dělal?
Jak již bylo řečeno, naposledy 
jsem působil v Geoparku Čes-
ký ráj o. p. s. na pozici manaže-
ra projektu v rámci jednoho ze 
strukturálních fondů Evropské 
unie, konkrétně Regionálního 
operačního programu NUTS II 
Severovýchod „Geopark Český 
ráj – centrum rozvoje geoturis-
mu”. Ale s Geoparkem Český 
ráj spolupracuji – a nutno do-
dat, že rád – prakticky od jeho 
vzniku v roce 2005, zejména na 
poli historických věd.

Na postu ředitele packého 
muzea působíte již více než 
měsíc, co k tomuto úvodu 
Vašeho nového působení ve 
funkci můžete říci? Překva-
pilo Vás něco pozitivně nebo 
negativně?
Svým naturelem rozhodně 
nejsem negativista, proto i mé 
dojmy nemohou být jiné než 
pozitivní. Na druhou stranu mě 
i vzhledem k mé předcházející 
víceleté praxi v oboru nemělo 
v Nové Pace co překvapit, 
nehledě na konotaci mých pří-
padných dojmů. Jinak řečeno, 

přestože se přirozeně s mým 
současným působištěm stále 
seznamuji, jsem rád, že jsem 
měl možnost vrátit se do obo-
rů, v nichž snad mohu být stále 
ještě užitečný.

Na co jste se hlavně zaměřil 
a nebo zaměříte v nejbližší 
době?
Kromě bližšího seznámení se 
s prostředím je třeba v nejbliž-
ších měsících převzít do správy 
svěřené sbírky. Již s ohledem 
na mé odborné zaměření se 
chci  v Nové Pace soustředit 
především na historickou 
sbírku a na její systematickou 
evidenci. Velkou výhodou 
shledávám možnost navázat na 
všechna pozitiva mnohaletého 
působení mého předchůdce, 
Miloslava Bařiny, stejně jako 
na zkušenosti a erudici mých 
spolupracovníků, bez jejichž 
pomoci by veškerá má snaha 
přišla vniveč. Přestože to mož-
ná zní jako klišé, pokládám se 
za součást týmu novopackého 
muzea, za kolečko v jeho sou-
kolí. A pouze budu-li stejně 
vnímán i svým okolím, mohu 
pokládat své působení za uži-
tečné.

Pane řediteli, děkuji za rozho-
vor a přeji Vám jménem čtená-
řů Achátu co nejvíce úspěchů 
na Vašem novém působišti.

Míla Pour

Město má nového ředitele muzea 
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PŘEDSTAVUJEME VÁM.. .

Gabriela Pyšná se narodila 
v roce 1976. Po absolutoriu 
Gymnázia v Nové Pace (1994) 
a herectví na brněnské JAMU 
přijala na pět sezon angažmá v  
Městském divadle Zlín. Zde se 
představila v mnoha význam-
ných rolích, jako např. Júdit ve 
stejnojmenné hře, v Nezvalově 
Manon v hlavní roli, ztvárnila 
Roxanu v Cyranovi z Bergera-
cu, Mášu ve Višňovém sadu. 
V roce 2003 byla nominována 
na cenu Thálie za roli Kryštofa 
Kolumba ve stejnojmenné hře 
a  v roce 2000, 2001 získala 
Cenu v divácké anketě Aplaus 
za nejlepší ženský  herecký 
výkon. Od roku 2002 byla 
členkou Divadelního studia 
Farma v jeskyni a představi-
la se v hudebněpohybovém 
projektu Sonety temné lásky. 
Představení vzniklo na základě 
expedice do Andalusie. 
V roce 2003 přešla do Prahy . V 
současné době (od roku 2007) 
je členkou souboru Divadla Na 
zábradlí, hostuje v Činoherním 
klubu, Národním divadle a 
brněnské Huse na provázku.

Mohli jste ji vidět v diva-
delních hrách Gazdina roba, 
(Zuzka), Platonov (Sofie Je-
gorovna), Sarabanda (Karin), 
Rodinná slavnost (Susanne), 
Naši furianti (Kristýna), Ba-
lada pro banditu (Mara), Cesta 
do Bugulmy (Jerochimová), 
Troilus a Kressida, Kladivo 
na divadlo.V současnosti pra-
cuje na autorském projektu 
Ubu se baví, Louis a Louisa, 
Tartuffe.
Hrála v poloraném dokumen-
tu o syndromu neúčastněného 
diváka Efekt přihlížejícího od 
režisérů Radima Špačka a Mi-
roslava Bambušeka.

Gabriela Pyšná

S Gábinou se známe už dlou-
ho. Potkaly jsme se na novo-
packém Gymnáziu, v době, 
kdy se představovala ve svých 
prvních rolích v K-klubu v Ji-
číně. Nemohla jsem si nechat 
tato představení ujít. Později 
jsme se vídaly zřídka, ale vždy 
to byla setkání hluboká. Hod-
ně jsem se od ní dozvídala a 
dozvídám o divadle a vůbec o 
světě umění. 

Na konci května jsem se vypra-
vila se svými studenty z gym-
názia do Divadla Na zábradlí. 
Za Gábinou. Stála jsem o to, 
aby si uvědomili, že talent a 
píle dokáže člověka vynést. 
Pomalu, ale jistě. Setkali jsme 
se se služkou Dorinou ve hře 
Tartuffe, vtipnou, drsnou a 
velmi pohotovou, schopnou 
zaujmout nejen pohybem, ale i 
svým krásným jazykem, avšak 
i s Gábi – mladou ženou, po-
kornou vůči své rodině, městu, 
ve kterém vyrostla, lidem, kteří 
ji ovlivnili. 
Myslím, že se naší návštěvou 
rozrostla skupina diváků – di-
vadelních příznivců Gabriely 
Pyšné. 

Mgr. Šárka Horáková

PRONÁJEM BYTŮ A NEBYTOVÝCH 
PROSTOR!!

na rohu ulic Legií a Čelakovského
3 x BYT (dvakrát po 45 m2 a jeden 75 m2) 
kompletně vybavený, samostatné energie (plyn, voda, 
elektrika)
Komerční prostor pro podnikání: o celkové ploše 200 
m2. Hlavní prodejní plocha 135 m2

TERMÍN DOKONČENÍ:  Podzim 2010
INFORMACE V NOVOPACKÉ ELEKTŘE. 
Tel. 493 72 11 18, elektra@autochladnicky.cz
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Vstupenky NA VÝŠE UVEDENÉ POŘADY LZE ZAKOUPIT JIŽ DNES V 
KANCELÁŘI MKS NEBO SI JE MŮŽETE REZERVOVAT NA TELEFONU 
493 721 928, 737 289 732
ZAMLUVENÉ VSTUPENKY VYZVEDNĚTE NEJPOZDĚJI TÝDEN PŘED 
PŘEDSTAVENÍM! (Zakoupené vstupenky jsou vratné nejpozději 3 pracovní 
dny před představením.) ZMĚNY V PROGRAMU VYHRAZENY

TÝDEN INTENZIVNÍ HERECKÉ PRŮPRAVY S VÁCLAVEM 
MARTINCEM A PETREM POCHOPEM
1. - 8. 7. 2010 v MKS Nová Paka, cena: 3600 Kč, studenti 
2600 Kč
- letos již potřetí
divadelní dílna, vhodná nejen pro herce amatérského divadla, 
ale i pro studenty, kteří se připravují k přijímacím zkouškám na 
divadelní školy, pro učitele a jiné profese, které jsou spojeny s 
nároky na kultivovanou mluvu a vystupování na veřejnosti.
Kontakt: 606 751 682, martinec@atelierherectvi.cz, www.ate-
lierherectvi.cz 
Přihlášky přijímáme v kanceláři MKS.

INSCENACE STŘEDOVĚKÉHO MASTIČKÁŘE NA HRADĚ 
PECKA
nové představení sermířů Spolku svatého Simeona 
a Ateliéru herectví Václava Martince
pondělí 5. 7. 2010 ve 20 hod., hrad Pecka, vstupné: 60/40 Kč
... je to nejstarší český dramatický text, hraný v „originále” – tedy 
ve staročeštině

ZÁJEZD DO PARKU MINIATUR DOLNÍHO SLEZSKA V 
POLSKÝCH KOWARECH
úterý 13. 7. 2010, cena za jízdné a vstupné: děti do 6 let 200 
Kč; děti, mládež, důchodci 260 Kč; dospělí 280 Kč
Dovolujeme si vás pozvat k návštěvě nejzajímavější atrakce Dol-
ního Slezska – parku miniatur, kde můžete zhlédnout paláce, vily, 
zámky a části starých měst tohoto regionu. Po parku vás provede 
český průvodce. Některé tyto památky navštívíme i ve skutečnosti 
(tkalcovské domy v Chelmsku, Bazilika Matky Boží v Křešově 
a kostelík Wang v Karpači).
Odjezd z parkoviště pod náměstím v 9.00 hod. 
Uhrazení zájezdu do 8. 7. 2010!

HRUBÁ POUŤ
doprovodný program
sobota a neděle 14. - 15. 8. 2010, Jírovy sady 
(park pod zastávkou ČD)
program sobota: 
13 hod. koncert dívčí skupiny 5angels, vstupné: 80 Kč
 vstupné na program od 15 hodin: 40 Kč
15 hod. Plecha a neplecha jdou do světa – 
 hraná pohádka (agentura Petra Kubce)
16 hod. Melodie Stříbrného plátna – 
 agentura Petra Kubce 
18 hod. TROSKY – country kapela
20 hod. BROK – české hity

program neděle: 
10 hod. O červené Karkulce – 
 loutková pohádka (Divadlo Šus Praha), 
 vstupné: 20 Kč

14 hod. Čtyři pohádky – Kuřátko v obilí, Otesánek, O veliké řepě, 
Zvířátka a loupežníci (Divadlo Šus Praha), vstupné: 20 Kč
15.30 hod. Evergreen Dixieland Band, vstupné: 40 Kč
 Občerstvení zajištěno

ODPOLEDNE S DECHOVKOU
hraje kapela Alfa
neděle 29. 8. 2010, 15 hod., malý sál, vstupné: 50 Kč

Připravujeme: 
Abonentní vstupné: 

VŠE O MUŽÍCH – Studio DVA  12. 10. 2010

HRADIŠŤAN    23. 11. 2010

FLERET A JARMILA ŠULÁKOVÁ  11. 12. 2010
cena: 650 Kč, v předprodeji již nyní!
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Předprodej a prodej vstupenek:
Pokladna otevřena půl hodiny před začátky představení.

Změna programu vyhrazena.

ČERVENEC 2010

1. čtvrtek pouze ve 20 hodin

Mamas a Papas
Čtyři příběhy filmu tvoří mozaiku osudů několika manželských či part-
nerských dvojic. Intimní velkofilm režisérky Alice Nellis. Hrají: Zuzana 
Bydžovská, Marta Issová, Filip Čapka, Zuzana Čapková, Michal Čapka, 
Václav Jiráček, Zuzana Kronerová. 
České filmové drama – nepřístupný do 12 let – vstupné 70 Kč – 110 
min.

3. sobota v 17.30 a ve 20 hodin 

Kuky se vrací
Kuky se vrací je dobrodružný i poetický rodinný příběh, v němž ovšem 
hlavní role přebírají hrdinové ze světa dětské fantazie. Režie: Jan Svěrák. 
Hrají: Oldřich Kaiser, Kristýna Nováková, Ondřej Svěrák, Filip Čapka. 
Český animovaný rodinný film – přístupný – vstupné 70 Kč – 95 min.

8. čtvrtek pouze ve 20 hodin

Škola života
Divoké dospívání v divokých šedesátých. Vítejte v poválečném Londýně 
v době, kdy upjaté maloměstské poměry dávají jen stěží tušit, že zlatá 
šedesátá už klepou na dveře. 
Drama Velké Británie – nepřístupný do 12 let – vstupné 65 Kč -  95 
min.

10. sobota pouze v 17.30 hodin

Avatar
Vítejte v novém světě za hranicí vaší fantazie. Akční sci-fi USA v českém 
znění – přístupný – vstupné 70 Kč - 166 min.

14. středa pouze ve 20 hodin 

Princ z Persie: Písky času
Princ Dastan je s jistými výhradami nucen spojit síly se záhadnou princez-
nou, aby se společně pokusili porazit temné síly a získali prastarou dýku, 
schopnou ovládat Písky času - dar bohů, který dokáže vracet čas.
Dobrodružný film USA – nepřístupný do 12 let – vstupné 70 Kč – 116 
min.

15. čtvrtek pouze v 17.30 hodin 

Kouzelná chůva a Velký třesk
Když vás vlastní děti přivedou na úplné dno, existuje jen jeden člověk, 
který vás z něj může dostat. Kouzelná chůva Nanny McPhee.
Rodinná komedie Velké Británie v českém znění – přístupný – vstupné 
65 Kč - 108 min.

17. sobota pouze ve 20 hodin 

Špatnej polda
Kriminální drama USA. Hrají: Nicolas Cage, Eva Mendes, Val Kilmer. 
nepřístupný do 12 let – vstupné 70 Kč – 122 min.

21. středa pouze ve 20 hodin 

Iron Man 2
Film slibuje další intenzivní zážitek, v němž navíc už tak luxusní herecké 
obsazení jedničky doplňují další hvězdná jména – Scarlett Johansson Sam 
Rockwell a Mickey Rurke. Film je uváděn v českém znění.
Akční film USA – nepřístupný do 12 let – vstupné 70 Kč -  117 min.

23. pátek pouze ve 20 hodin 

Rozchod
Suzanne je čtyřicátnice, vzdá se všeho a zcela se oddá všepohlcující vášni. 
Jeden okamžik jí však stojí v cestě: ROZCHOD s manželem….
Francouzké milostné drama – nepřístupný do 16 let – vstupné 70 Kč 
-  85 min.

24. sobota pouze ve 20 hodin 

Sex ve městě 2
Carrie, Samantha, Charlotta a Miranda jsou zpátky. Romantická komedie 
USA – nepřístupno do 12 let – vstupné 65 Kč – 141 min.     

28. středa pouze ve 20 hodin 

Robin Hood
Opakování úspěšného amerického dobrodružného historického filmu. 
V hlavní roli Russell Crowe a Cate Blanchett. Nepřístupný do 12 let 
– vstupné 70 Kč - 148 min. 

30. pátek pouze ve 20 hodin 

Moon
To nejtěžší, co tě může potkat 250 000 mil od domova, jsi ty sám.
Sci-fi drama USA – nepřístupný do 12 let – vstupné 65 Kč -  97 min.

31. sobota v 17.30 a ve 20 hodin 

Chlupatá odplata
Pomsta nejlíp chutná, když je pěkně… chlupatá. Skvělá rodinná kome-
die plná neodolatelných gagů vás naučí, že pokoušet se bojovat proti 
matce přírodě je předem prohraná bitva. Komedie USA v českém znění 
– přístupný – vstupné 69 Kč – 92 min. 

Připravujeme:
Shrek: zvonec a konec – Kawasakiho růže – Zemský ráj to napohled 
– Ženy v pokušení – Doktor od jezera hrochů – Muži, kteří nenávidí 
ženy – Tři sezony v pekle – Jak vycvičit draka – Protektor
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SRPEN 2010
4. středa v 17.30 a ve 20 hodin 

Shrek: Zvonec a konec
Co nás čeká ve čtvrtém díle Shreka? Mnohem drsnější Fiona, 
otylý Kocour v botách a mnohem zmatenější Oslík a království Za 
sedmero horami vzhůru nohama. Animovaná komedie v českém 
znění – přístupný – vstupné 70 Kč -  92 min.

6. pátek pouze ve 20 hodin 

Kawasakiho růže
Za každou lží se skrývá pravda a za ní pravda ještě hlubší. Film 
režiséra Jana Hřebejka. České drama – přístupný – vstupné 65 
Kč -  99 min.

7. sobota pouze ve 20 hodin 

Zemský ráj to napohled
Mrazivá komedie o tom, jak se dalo žít v 70. letech a zároveň se 
nenechat zmrazit. Česká komedie – přístupný – vstupné 65 Kč 
- 119 min.

11. středa pouze ve 20 hodin 

Twilight sága: Zatmění
Belle znovu hrozí nebezpečí od záludné upírky, jež stále touží ji 
zabít. Uprostřed toho všeho se navíc musí rozhodnout, čemu dá 
přednost. Romantický fantasy horor USA – nepřístupný do 12 let 
– vstupné 65 Kč – 124 min.

12. čtvrtek pouze ve 20 hodin 

Ženy v pokušení
Opakování úspěšné české komedie. Přístupný – vstupné 70 Kč 
-  118 min.

14. sobota pouze ve 20 hodin 

Doktor od jezera hrochů
Opakování úspěšné české komedie od režiséra Zdeňka Trošky.
Přístupný – vstupné 70 Kč – 116 min.

19. čtvrtek pouze ve 20 hodin 

Muži, kteří nenávidí ženy
Film podle jedné z nejčtenějších knih současnosti! Kriminální 
drama USA – nepřístupný do 15 let – vstupné 65 Kč - 152 min.

20. pátek pouze ve 20 hodin 

3 sezóny v pekle
Píše se rok 1947 a doba přeje smyslnosti, extravaganci, humoru 
a nekonečnému očekávání. České drama – nepřístupný do 12 let 
– vstupné 70 Kč – 110 min.

21. sobota pouze ve 20 hodin 

Zelená zóna
Akčnímu thrilleru Zelená zóna se přezdívá „čtvrtý Jason Bourke”. 
Do jisté míry oprávněně. S úspěšnou sérií ji spojuje nejen žánr, 

Předprodej a prodej vstupenek:
Pokladna otevřena půl hodiny před začátky představení.

Změna programu vyhrazena.

jméno režiséra Paula Greengrasse a představitele hlavní role 
Matta Damona, ale především stoprocentní filmařina, strhující 
tempo a výjimečný příběh. Thriller USA – nepřístupný do 15 let 
– vstupné 65 Kč - 114 min.

25. středa v 17.30 hodin

Jak vycvičit draka
Animovaná komedie USA v českém znění – přístupný – vstupné 
70 Kč - 98 min.

26. čtvrtek pouze ve 20 hodin

Protektor
Příběh osudového vztahu dvou lidí, kteří na pozadí válečného 
dramatu prožívají vlastní drama. České filmové drama – nepří-
stupný do 12 let – vstupné 70 Kč – 100 min.

28. sobota pouze ve 20 hodin 

Bez soucitu
Osobní asistent amerického ambasadora v Paříži má vše, co 
úspěšný muž potřebuje mít. Atraktivní přítelkyni, luxusní byt a 
skvěle placenou práci. Jediné, po čem touží…dostat se do pořádné 
akce. V hlavní roli: John Travolta.
Francouzský akční film – nepřístupný do 15 let – vstupné 65 Kč 
– 93 min. 

Připravujeme:
A-Team – Zatím spolu, zatím živi – Počátek – Solomon Kane 
– Predátoři – Sexi 40
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MUZEUM A KLENOTNICE

Současně s výstavou dřevěných hraček a loutek probíhá výstava 
fotografií Zdeňka Čejky /ke 100.výročí narození/ ze které pre-
zentujeme snímky z atletických závodů v roce 1957.
Výstava potrvá do 31. 10. 2010.

FOTOSLOUPEK – VÝSTAVA HRAČEK
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Pavlánský klášter a chrám Nanebevzetí Panny Marie, 1901, foto 
Josef Anton, Muzeum Nová Paka. 

NOVÁ PAKA - VÝZNAMNÉ POUTNÍ MÍSTO 
Jak již jsem se v úvodu zmínil, na hospodářskou situaci ve městě 
měly základní vliv dvě skutečnosti. Vedle zmíněných cest a poz-
ději železnice to byl vznik pavlánského kláštera a především kláš-
terního chrámu Nanebevzetí Panny Marie, který učinil z Nové 
Paky významné poutní místo. Maršálek Rudolf Tiefenbach 
využil místní pověsti o nalezení zázračné sošky Panny Marie ve 
zlatých dolech v nedaleké Stupné a zavázal v poslední vůli svoji 
ženu Marii Evu ke stavbě kláštera duchovního řádu Sv. Františka 

Z HISTORIE PODNIKÁNÍ NA NOVOPACKU

ÚVODEM.
Novopacko se zajímavým způsobem liší od ostatních částí současného okresu Jičín. Ne nadarmo se již kdysi dávno říkávalo, že nad 
Babákem, což je největší kopec před Novou Pakou při cestě do Krkonoš, je „vo kabát chladněji než dole v kraji„. Jak se později 
ukázalo, cesty a doprava měly dost zásadní vliv na rozvoj městečka, o němž můžeme najít nejstarší zmínku z roku 1357. Vedle 
již tehdy existující Paky Staré bylo budoucí město nazváno Pakou Mladou a vzniklo v místech, kde se do potoka Rokytky vléval 
Brdský potok. Při brodu rostlo tržiště, které později vytvořilo zárodek budoucí jižní strany náměstí. Bylo to místo důležité, zde 
stezku slezskou křížila příčnice, směřující do Paky od Lomnice nad Popelkou a dále do Dvora Králové. Historie města Nové Paky 
je úzce spjata s dějinami panství kumburského. Vždyť po staletí bylo jeho poddanským městem a do roku 1608 dokonce jediným 
ochranným městem. To mělo samozřejmě příznivý vliv na rozvoj řemesel a obchodu, od roku 1608 se stává přirozeným centrem 
panství Jičín. Vliv to má i na život v Nové Pace. Musíme si ovšem uvědomit, že situace nebyla nikterak jednoduchá. Je sice zare-
gistrováno, že v Nové Pace byl pivovar, zábojna, mlýny a jako na každé obchodní křižovatce hospoda, kovárna a kolárna, ale celé 
městečko bylo prakticky ze dřeva, takže letmý pohled do kroniky vypovídá o řadě požárů, povodní a epidemií. Pro zlepšení této 
situace udělil v roce 1583 Burjan Trčka z Lípy městečku privilej na postavení nového pivovaru se sladovnou. V roce 1601 jeho syn 
potvrdil všechna dosavadní privilegia, osvobodil občany od různých dávek a usedlé zbavil roboty. Za to obec darovala majitelům 
panství les Bakalov, Lipiny, Šibeňácký rybník a upustila od vaření piva, které byla nucena od té doby odebírat z panského pivovaru 
v Dřevěnici. Z celé této navenek nevinné záležitosti se po více než dvoustech letech vyhrotil takřka padesát let trvající spor mezi 
obcí a vrchností, kterému se dokonce říkalo „Novopacká rebelie“. Vztah obyvatel města k vrchnosti byl na Novopacku dost složitý. 
Zajímavé a zcela pochopitelné je, že Pačtí nedali nikdy dopustit na Albrechta z Valdštejna. Bylo to proto, že místní „šeuci“ byli 
důležitými dodavateli obuvi pro jeho vojsko. Nemohu si pomoci, ale pro Novopacko jsou v podnikání daleko důležitější věci, než 
obecně závazné podmínky, které vyplynuly z celkového stavu. Jejich vliv se odráží i v počátcích průmyslové výroby po polovině 
19. století, proto jim věnuji větší pozornost. 

z Pauly. Vedly ho k tomu asi výčitky svědomí, protože prý omy-
lem nechal v roce 1635 rozstřílet klášter v Horních Rakousích. 
Tak se stalo, že v roce 1701 byl klášter dostavěn a v roce 1709 

položen základní kámen ke stavbě klášterního chrámu Nanebe-
vzetí Panny Marie. Stavba byla po různých potížích vysvěcena 
v roce 1724, podruhé v roce 1735. Pořádání hrubých poutí se 
stalo pro obyvatele města pravým požehnáním. Snad u každého 
domku bylo malé políčko-drápaliště, jak se tady říkalo. Každý 
si ještě přivydělával tkalcováním, punčochářstvím, ševcováním 
i další podomáckou výrobou, takže pouti se staly vítaným zdrojem 
příjmů. Na hrubou pouť přicházelo až na dvanáct tisíc poutníků 
a ti již něco snědli, vypili a nakoupili. Vedle toho byly vítaným 

Trh na náměstí, 1910, foto Josef Anton, Muzeum Nová Paka.
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oživením výroční trhy, udělené městu v letech 1478, 1647, 1774, 
1784, l794 a 1837. Jmenovaly se například vavřinecký, svatoma-
toušský, martinský, křížový, božítělský, ale nejhlučnější bývaly 
trhy posvícenské. 
Obchodníci i kupující pochopitelně zaplnili celé náměstí i podlou-
bí. Klášter a klášterní chrám ovlivnil celkovou situaci ve městě. 
Vedle tesařů, kteří stavěli roubené domy, se začaly objevovat 
stavební hutě a s nimi první zděný dům na náměstí, fara z roku 
1694. Přibývaly však zděné domy a ve městě se začínají objevovat 
první sochy a sochařské dílny, na které navázala dílna Suchardo-
va, a v době pozdější i malířské dílny. 

„MĚŠŤAN“ BYL ZEMĚDĚLCEM, TKALCEM
NEBO ŘEMESLNÍKEM ZÁROVEŇ
Musíme si uvědomit, že až do poloviny 19. století bylo hlavním 
zdrojem obživy občanů zemědělství. Pojem „měšťan“ znamenal, 
že dotyčný je nejen majitelem domu, ale i polního hospodářství. 
Ve světnici mu rozhodně ještě stojí tkalcovský stav. Výnosy 
z chudých polí nemohly nikdy stačit a roky neúrody znamenaly 
nebezpečí. V letech 1771 a 1772 se neurodilo obilí a nastal vel-
ký hlad. V klášterní zahradě pěstovali pavláni zvláštní rostlinu, 
brambory, jak jsme jim dnes zvyklí říkat. Lidé je nejdříve přidá-
vali do chleba, sýrů, jedli dokonce i nať, ale nakonec se je naučili 
konzumovat. Víme, že právě v roce 1773 zachránily brambory 
mnoho lidí v Podkrkonoší od jisté smrti hladem. Pačáci a „okol-
ňáci“ začali jíst sejkory, chlupaté knedlíky, brambory přidávali 
do kysela, které je typickým jídlem Podkrkonoší. Místní tkalci 
opakovali do klapotu stavu účel své práce: „Na cukr, na kafe „, 
ale snad ještě známější je jejich úsloví:„Když osmnáctkrát za 
sebou jím kyselo, tak vím, že přijde neděle“.

PRVNÍ POKUSY O PODNIKÁNÍ VE ZRUŠENÉM 
KLÁŠTEŘE
Je zajímavé, že počátky podnikání se dotýkají i samotného kláš-
tera. V roce 1785 byla vyhlášena jeho sekularizace a v roce 1789 
je zrušen. Části budov a pozemky byly v roce 1791 rozprodány 
a v klášteře vzniká postupně tkalcovna, barvírna, tiskárna kartonů 
asi pro 80 lidí. Existoval zde také jistou dobu Ústav pro výcho-
vu vojenských sirotků. Majitel podstatné části kláštera František 
Votoček dokonce usiloval o to zřídit v klášteře hostinský kvelb. 
K rychlejšímu dosažení tohoto záměru nechal v roce 1802 posta-
vit na svém pozemku nad klášterem deset roubených dřevěných 
domků, to se mu povedlo a od té doby existuje osada Desatero. 
Obchodní i podnikatelský život ve městě s převahou dřevěných 
staveb hodně negativně ovlivňovaly požáry. Největší byly zazna-
menány v letech 1563, 1643, 1666, 1827, 1844. Ale nebyly to jen 
ohně, časté byly i povodně, epidemie a o pustošícím vojsku je 
zbytečné se zmiňovat. Právě po požáru v roce 1563 klesla Nová 
Paka na městečko a je tak jmenována až do roku 1791, který je pro 
Novopacké důležitý z ekonomického hlediska. Jak již bylo řečeno, 
byla Nová Paka po dlouhá staletí poddanským, ale i ochranným 
městem panství kumburského. 

NOVOPAČTÍ REBELANTI VYHRÁLI SPOR S VRCH-
NOSTÍ AŽ V ROCE 1853
Koncem 18. století se obec ucházela o právo regulovaného magis-
trátu. Dekretem apelačního soudu z roku 1790 dosáhla vlastního 
magistrátu s právem justičním. Úřad panství kumburského nebyl 
touto změnou potěšen a provedení zdržoval. V roce 1791 byl ve 
městě skutečně zřízen regulovaný magistrát a poměr k panství 
již neměl být poddanský, ale ochranný. Vrchnost však nadále 
kladla důraz na název „poddanské město“ a neprávem vyžadovala 
placení poddanských dávek a „ourok“ za ochranu. V roce 1819 
odmítli pačtí občané platit Trauttmannsdorffům uvedené dávky 
a tím vznikl přes třicet let trvající spor, který pro Packé skončil 
vítězně až v roce 1853. Tehdy byly magistráty ve městě zrušeny 
a politické pravomoci převedeny na podkrajské úřady, soudní 
a berní pravomoci pak na okresní úřady. V této době byla k Nové 
Pace přiřazena obec Heřmanice, Vlkov a Podlevín. Soudní okres 

novopacký měl dvaapadesát obcí (mimo současné hranice okresu 
Jičín jich je nyní 13) a sousedil s okresem jilemnickým, vrchlab-
ským, hostinským, hořickým, jičínským a lomnickým. Postupem 
let se přirozeným průmyslovým, obchodním, řemeslným, podni-
katelským i sídelním centrem stala Nová Paka. 

Ulice „Na Horkách“ –„Tam je Plecháč obuvník“, kolem r. 1900, 
foto Josef Anton, Muzeum Nová Paka.

„NOVOPAČTÍ ŠEUCI“
Podobně jako v jiných místech našeho okresu byl nejpočetnějším 
cechem cech ševcovský, o jehož založení usiloval již po roce 1563 
Mikuláš Trčka z Lípy. Po třicetileté válce nastal na kratší dobu 
jejich úpadek, ale později se „packý šeuci“ stávají prakticky na 
tři sta let nejznámějšími v širokém okolí. Svými levnými výrobky 
zaplavovali trhy v celém podhůří a o Nové Pace se často hovořilo 
jako o „šeucovském městě“. Například v dnešní Havlíčkově ulici 
bydlel švec snad v každém domě a v době slávy se říkalo, že hadů 
(jak se tady ševcům říkalo) bylo asi na sto. Ve třicátých letech 20. 
století však jich bylo ve Společenstvu obuvnickém pouze třicet 
a rozvojem monopolní výroby jejich počet dále klesal. Snažili se 
zachránit specializací na výrobu vysoce kvalitní ruční obuvi nebo 
na výrobu jednoduché obuvi pro domácnost. O celkové situaci 
dost vypovídá přípis Společenstva obuvníků Tělocvičné jednotě 
Sokol, která provozovala kino v sokolovně. Ševci v ní píší, že 
jsou také Sokolové a žádají, aby nebyla promítána reklama Bati. 
Sokol vysvětluje, jaký příjem z reklamy má, a doporučuje packým 
ševcům, aby též používali světelných reklam. Jak to dopadlo, si 
umíme představit.

HRNČÍŘI A PERNIKÁŘI
Dalším, dost zajímavým řemeslem v Nové Pace bylo hrnčířství. 
Hrnčíři zde byli cechovně organizování již na rozhraní šestnác-
tého a sedmnáctého století. Navázali na středověkou výrobu 
keramiky, která byla příbuzná keramice 
„peckovského typu“. I přes nedostatek 
kvalitních jílů se výroba udržela do po-
čátku 19. století. Novodobé hrnčířství 
vzniklo v sedmdesátých letech 19. století 
a má svůj specifický charakter. Přestože se 
hlína nákladně dovážela z různých míst, 
výroba se pozoruhodně dlouho udržela. 
Dílny vyráběly hrnce, džbánky, cedníky, 
mísy, talíře, bábovky, komínové nástavce, 
pekáče, zeláky a hračky. Byla zde v růz-
ných dobách například dílna Drahokou-
pilova, Jelínkova, Lipanova, Třešňákova, 
Brabcova, Zeminova a Zívrova. Není bez 
zajímavosti, že z těchto dílen vyšel později 
slavný sochař, člen Skupiny 42, Ladislav Zívr a akademický malíř 
Otakar Zemina. František Jelínek mladší udělal z hrnčířské dílny 
továrnu, kde se vyráběla šamotovaná kamna, sporáky a krby.
Ladislav Zívr:„Hrnčíř“, pálená hlína. Foto Jiří Čejka
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Jiným zajímavým zaměstnáním bylo perníkářství, které souviselo 
s tím, že Nová Paka byla významným poutním místem. V poně-
kud jiné formě navázala na tyto tradice především výroba Kutna-
rových kokosek. Kutnarova reklama zněla: „Kupujte si kokosky 
od Kutnara od Josky“.

Je pochopitelné, že je třeba se zmínit i o řemeslech dalších, která 
však byla podobná jako v jiných místech. Například v roce 1845 
měla Nová Paka 380 domů a 2540 obyvatel. Hlavní spojení s oko-
lím blízkým i vzdáleným obstarávali formani za využití císařské 
silnice, dokončené v roce 1814 z ryze vojenských důvodů. První 
vlastní silnici stavěla obec Nová Paka v letech 1846 – 1848 od 
náměstí kolem kapličky k hlavní silnici. Do poloviny 19. století 
se ve městě ještě držel cech ševcovský, k zaniklým cechům patřil 
cech tkalcovský, punčochářský, řeznický, sedmerácký, mydlářský 
a pekařský. Jinde cechy ovšem zanikaly pomalu a ani v Nové Pace 
nebyl Živnostenský řád uskutečňován nějak rychle. 

NOVÁ PAKA CENTREM NÁRODNÍHO OBROZENÍ
Kolem roku 1848 byla situace na Novopacku poměrně složitá 
a přiostřovaly se sociální i národnostní problémy, protože se řada 
vesnic v sousedství města buď poněmčila úplně nebo částečně 
(Štikov, Vrchovina, Vidochov, Stupná atd.). Počátkem 19. sto-
letí se však začalo ve městě hrát ochotnické divadlo a představte 
si, že česky! Proto prý pak začali Němci z okolních obcí říkat 
packým obyvatelům pačtí blázni. V polovině 19.století se stalo 
město skutečným národně obrozeneckým centrem v celých se-
verovýchodních Čechách - 1845 zde vznikla Veřejná občanská 
knihovna a v roce 1848 Slovanská lípa. Konaly se schůzky Ná-
rodních gard z celého Podkrkonoší. Co je to však platné, město 
si udržovalo svůj provinční charakter a především v obchodním 
životě převládala němčina. Doznívala tradiční řemesla i s do-
máckou výrobou.

PODOMÁCKÉ TKALCOVÁNÍ, BARVÍŘSTVÍ A RUČNÍ 
MODROTISK
Starou tradici ve městě mělo v souvislosti s plátenictvím a poz-
ději bavlnictvím barvířství a ruční modrotisk. Nejznámější rody, 
které provozovaly tiskařství, byly Šolcové, Patkové, Adamcové 
a Kuhnové. Zejména modrotiskařské výrobky byly velmi popu-
lární pro běžné nošení. Modrotisk je ve své podstatě zdobení 
látek barvených za studena indigem na různě vzorovanou látku, 
na kterou je předem tištěna rezerva (pap) za použití vyřezávaných 
forem, doplněných hřebíčky nebo plíšky. Na místě otisku formy 
pak látka modrou nepřijme a ploška zůstane světlá. 
Nejrozšířenějším zdrojem obživy mezi obyvateli města bylo po 
dlouhá staletí tkalcování, provozované podomácku a za účasti 
všech členů rodiny. V Podkrkonoší, kde nízká úroda nestačila 
uživit rodinu, bylo zpracování lnu důležitou součástí zachování 
existence. Zhruba do šedesátých až sedmdesátých let 19. století 
bylo plátenictví dominantní, vždyť v roce 1867 bylo na okrese 
registrováno 265 tkalcovských stavů, na kterých bylo zhotoveno 
13 050 kusů plátna. Vytlačilo jej teprve průmyslové bavlnářství. 
Len koupený od rolníků se upravoval v sušírnách a pazdernách, 
odkud jej lnáři prodávali. Přadleny předly vochlovaný len na 
kolovratech a sukařky soukaly nitě z cívek na vijáky, navíjely 
na motáky a svazovaly v přadena, která prodávaly. Tkalci tak 
dostávali materiál, z něhož vyrobili plátno, které pak prodali 
faktorovi. Proč se o tom zmiňuji ?

DŘEVOVÝROBA PRO POTŘEBY PLÁTENICTVÍ
S tkalcováním souvisela dřevovýroba. Kolovrátníci vyráběli 
kolovraty, kužele, přeslice, motáky a cívky. Truhláři vyráběli 
stavy, vochle, vijáky a snovadla. S tkalcováním nacházeli obživu 
brdaři /pro zajímavost uvádím, že u Nové Paky je vesnice Brdo, 
kde se tkalo v každém stavení, běžnou nemocí byla v této obci 
tuberkulóza/. Na ní zemřel rodák z této obce, zajímavý spisovatel 
a básník Josef Kocourek. Dřevovýrobou se zabývali také člunkaři 
a paprskáři. Paprsek byl nejdůležitější částí bidla u stavu a v No-

vé Pace je vyráběl ručně pan Záhorský a Hendrych z Desatera. 
V polovině 19. století vynalezl Jan Militký (1812 – 1887) z Kum-
burského Újezdu paprskářský stroj a vyráběl je ve velkém. 
Těsně před rozšířením průmyslové výroby byly ve městě a jeho 
okolí dva druhy tkalců. Jedni kupovali přízi a doma zhotovené 
plátno prodávali. Živili se tedy v převážné míře tkalcováním a byli 
nejdříve postiženi rostoucí průmyslovou výrobou. Poněkud lépe 
na tom byli tkalci - rolníci, kteří tkali ze své příze a sami ji pro-
dávali, ale zanedlouho skončili také. 

PUNČOCHÁŘSTVÍ
Starou tradici v Nové Pace měla po staletí známá výroba vlněných 
punčoch. Původně bylo punčochářství provozováno podomácku. 
Punčochy se pletly dlouhými dřevěnými nebo ocelovými dráty. 
Punčocháři kupovali surovou letní i zimní vlnu, kterou odmaš-
ťovali, pak prali v koších na potoce a sušili na slunci. Upletené 
díly punčoch se musely sešívat, potom se valchovaly, pak praly, 
napínaly na desky a soukenickou štětkou upravovaly pro trh.
Asi od roku 1850 byly zavedeny stávky a po nich pletací stroje. 
Dva punčocháři Kretschmer a Materna pak založili z této do-
mácké výroby tovární velkovýrobu, která zaměstnávala v továrně 
i v domácnostech až na 250 lidí. 

PRVNÍ POKUSY O PRŮMYSLOVOU VÝROBU, „PRVNÍ 
ČESKÝ TOVÁRNÍK“ KAREL ZÁHORSKÝ.
Je pochopitelné, že průmyslová výroba ve městě navázala na 
tradiční domáckou textilní výrobu, ale ve městě se objevil velmi 
podnikavý člověk a vlastenec, kterému se nakonec říkalo „první 
český továrník“. Karel Záhorský se narodil v Nové Pace v roce 
1820, byl synem mydláře a kupcem se vyučil u svého strýce Ma-
těje Záhorského. Hodně cestoval a na jedné ze svých cest poznal 
v Harcově u Liberce primitivní způsob výroby cikorie. Uvědomil 
si, jak je pravá káva drahá, že je třeba vyrábět levnější náhražku 
a s tím by bylo nejlépe začít právě v Nové Pace, kde se tolik jí 
kyselo a káva by nakonec jistou kyselost mohla i neutralizovat. 
Po návratu do Nové Paky si nejdříve otevřel obchod a v roce 
1845 začal s výrobou cikorky, horského thé a léčivého dehtového 
mýdla. Cikorku nejdříve prodával s německými vinetami ( Braun-
schweigkaffe, Deutscherkaffe a podobně). V roce 1847 si však 
tento podnikatel, národní buditel a hudební skladatel uvědomil, 
že by bylo dobré zavést v obchodě češtinu. Cikorku opatřil na 
obalech tehdy nezvyklými českými nápisy: „České kafíčko od 
Karla Záhorského, továrna na čekanku a kávové surogáty v No-
vé Pace“. Pak následovaly verše, které byly ve své době jistě 
novinkou v reklamě:

„Při tom slově kafíčko,
plesá ženské srdíčko.
Kafíčko a smetanička
poskytuje snídaníčka. 
Oblažuje vlastenky, 
paničky i panenky“.

Na druhé straně obalu byl obrázek, jak se zahradní společnost 
baví při kávě. „Národní kávu“ balil do balíčků červeně a modře 
pruhovaných. Později se na trhu objevila dokonce „Konstituční 
káva“, která měla obal bílý, červeně pruhovaný s českým lvem. 
Jak už to bývá, vyskytl se jakýsi závistivec, jenž uveřejnil v „Ná-
rodních novinách“ článek, v němž napadal Záhorského, že si dělá 
z národnostních otázek obchod. 
Karla Záhorského se však zastal sám Karel Havlíček Borovský, 
nazval jej prvním českým továrníkem a ostatní vyzval k násle-
dování. Karel Záhorský si to vzal k srdci a vystavěl skutečnou 
továrnu na cikorii.  

M. Bařina

(Pokračování v dalším čísle)
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Začátkem června 
předaly naše stu-
dentky seniorům v 
Domově pro seniory 
v Nové Pace malby 
na hedvábí. 
Čtyřicet pět obrazů s 
náměty Nové Paky a 
s motivy květin vzni-
kalo od září 2009 a na 
tvorbě se podílelo 
cca. 100 studentek 
SOŠPg. Studijní 
kresby ve městě 
doplnily barevnými 
návrhy. Ty potom 
mladé malířky zvět-
šily na formát šátků 
a provedly kresbu 
konturami, aby se 
barva po hedvábí 
volně neroztékala. 
Samotné kolorování barvami 
Jawana se fixovalo zažehlením, 
pak se dílka jemně vyprala, 
znovu přežehlila a šitím při-
pevnila na bambusové hůlky. 
Kromě radosti, kterou jsme 
mohli vděčným babičkám a 
dědečkům z Domova pro seni-
ory udělat, je určitě přínosem i 
to, že si budoucí učitelky mohly 

vyzkoušet práci s touto nároč-
nou výtvarnou technikou.
Samotné malby zdobily ves-
tibul a jídelnu Domova již 
od úterý 18. 5. 2010. Předání 
děl se uskutečnilo v rámci tzv. 
narozeninového dne, kdy vždy 
pan ředitel s ostatními pracov-
níky a sponzory poblahopřejí 
jubilantům.
O kulturní program, hudbu a 

Projekt Malby na hedvábí úspěšně končí 

recitaci se postarala paní prof. 
Horáková s dívkami z 1.A 
SOŠPg. Přítomné srdečně při-
vítal a s ideou celého projektu 
všechny seznámil pan ředitel 
Domova pro seniory Vladimír 
Šimek. Zdůraznil, jak si všichni 
našeho daru a práce váží a jak 
se na obrazy studentek těší. Co 
bylo nečekané a opravdu nás 
dojalo, byla obrovská krabice 

dárků, polštářků a nákupních 
tašek, které nám na oplátku 
ušily babičky z Domova. Jako 
dík za naši práci. Pohoštění, 
společné posezení a popovídání 
umocnilo nádherné odpoledne, 
za které panu řediteli a všem 
zaměstnancům a obyvatelům 
Domova pro seniory v Nové 
Pace děkujeme. Škoda, že 
nemohli přijít všichni staří 
lidé, kteří zde bydlí. Zbrusu 
nová budova totiž, bohužel, 
nemá žádný společný prostor, 
kde by se mohlo sejít více než 
třicet z šedesáti ubytovaných. 
A zastřešení balkónu, který s 
jídelnou sousedí, by stálo další 
milion. A ten není. Škoda. Stálo 
by to za to!
A na závěr to nejdůležitější. 
Děkujeme štědrému sponzo-
rovi, kterým byl Královéhra-
decký kraj, za finanční podporu 
celého projektu.
Fota z předávání maleb si 
můžete prohlédnout na.  
http://picasaweb.google.cz/
117898314336987704330/
MalbyNaHedvabiVDomove-
Senioru?feat=directlink 

Kateřina Krausová



30 31

ŠKOLY

Dne 26. května navštívila ZŠ 
Komenského v Nové Pace 
známá spisovatelka Hana 
Marie Körnerová. I když se 
tato spisovatelka narodila 
v Litoměřicích, nyní velkou 
část roku pobývá v Hřídelci 
na chalupě. Můžeme ji díky 
tomu tak trochu pokládat za 
naši regionální autorku, přes-
tože se děj jejích historických 
románů odehrává především ve 
Francii 19. století. 
Proslavila se již svou romá-
novou prvotinou Pán hor, ale 
mladší generace ji zná pře-
devším díky knize Andělská 
tvář, která byla zfilmovaná 
režisérem Z. Troškou. Kromě 
historických románů Hana 
Marie Körnerová píše i příbě-
hy z lékařského prostředí, jež 
jí je dobře známé díky původní 
profesi zdravotní sestry. 
Beseda s paní Körnerovou 
proběhla ve dvou vyučovacích 
hodinách, nejprve pro žáky 8. 
a pak pro žáky 9. tříd. Osmáci 
se vyptávali především na práci 
při psaní scénáře pro film a za-
jímaly je - jak se říká- „veselé 
historky z natáčení”. 
Dotazy deváťáků byly již zamě-
řeny víc na práci spisovatele a 
mluvilo se i o rozdílech mezi 
literární a filmovou podobou 
díla. Během besedy si poslu-
chači mohli prohlédnou podo-
bu filmového scénáře, fotogra-
fie z natáčení i výstavku knih, 
které paní Körnerové vyšly. A 
jestli někteří žáci očekávali 
příchod pro ně nudné staré 
dámy, jak si mnozí z nich lite-
rární autorky představují, byli 
příjemně překvapeni sympa-
tickým vzhledem této paní 
spisovatelky a jejím milým 
chováním. 

Děkujeme paní Haně Körne-
rové za návštěvu školy a pře-
jeme jí mnoho zdraví, mnoho 
dalších skvělých nápadů pro 
nové příběhy a tím i nám čte-
nářům ještě mnoho a mnoho 
krásných knih. A poděkování 
patří i paní učitelce Dagmar 
Kulhánkové, která pro nás 
besedu dojednala. 

Mgr. Vl. Vlachová 

Beseda se spisovatelkou Marií Körnerovou Dopravní výchova 
dětí ze ZŠ Husitská  

V úterý 8. června 2010 se děti 
z přípravné třídy a prvních tříd 
vydaly na dopravní hřiště do 
Štikova, kde na ně čekal pan V. 
Řeháček z autoškoly. Připravil 
pro děti program o dopravní 
výchově. Nejdříve dětem vy-
světlil různé dopravní situace 
na silnici, prošly si celou trasu, 
zopakovaly si dopravní znač-
ky a měly také možnost vidět 
výbavu služebního vozidla 
policistů. Poté se děti rozdě-
lily na tři skupiny a postupně 
se vystřídaly v jízdě na kolech. 
Ukázaly svoji zručnost nejdříve 
při slalomu na trávníku, pak si 
teprve mohly zkusit jízdu dle 
pravidel na  hřišti, kde na ně 
dohlíželi páni policisté z Nové 
Paky. Děti, které právě nejez-
dily, byly součástí silničního 
provozu jako chodci. Ve volné 
chvíli si pohrály na průlezkách 
a opekly si párky, které dostaly 
ke svačině. Na závěr byly děti 
odměněny firemními tričky 
pana Řeháčka, paní učitelky 
dostaly do tříd propagační ma-
teriály k dopravní výchově.

uč. P. Bílková, I. Burkertová, 
K. Šabatová
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České vysoké učení technické 
v Praze pořádalo ve středu dne 
16. června 2010 v budovách 
ČVUT čtvrtý ročník work-
shopu studentek a studentů 
středních škol StreTech 2010. 
Na workshop bylo přihlášeno 
celkem pět prací sedmi studen-
tů z naší školy. 
Pro naši školu to bylo uzavření 
a ocenění celoroční tvůrčí práce 
a pro studenty, kteří úspěšně v 
průběhu školního roku sou-
těžili na různých soutěžích,  
toto byla možnost uskutečnit 
svoji prezentaci na půdě nej-
starší technické univerzity ve 
střední Evropě, a to ještě před 
vysokoškolskými učiteli a pro-
fesory. Studenti se setkali také 
se svými kolegy vrstevníky 
z jiných škol, seznámili se s 
jejich zájmy a projekty, mohli 
konzultovat svoje problémy, 
poznali univerzitní prostředí 
ČVUT, byli zváni na katedry 
a do laboratoří. 
Byli to především vítězové 
krajské soutěže Enersol 2010 
Petr Horký, Vojtěch Zíval, 
Adam Babec, Lukáš Erlebach 
a Petr Vaníček, ze kterých 
se Petr Horký probojoval do 
mezinárodního finále a byl 
oceněn v nejlepší prezentaci. 
Dále pak Josef Macek, vítěz 
krajské soutěže hospodářské 
komory o nejlepší technický 
výrobek, a Petr Plíva vítěz dub-
nové soutěže Řemeslo má zlaté 
dno. Všichni studenti obdrželi 
ze setkání certifikát, drobné 
dárky s ročenkou DVD, kde je 
uveřejněna i jejich práce. 
Protože výstava prací je ve-
řejná, vypravili jsme autobus 
s žáky, kteří mají zájem kutit, 
soutěžit a případně dále stu-

dovat na vysokých školách. 
Doufáme, že vysokoškolské 
prostředí a výrobky vrstevníků 
budou vhodnou motivací pro 
další následníky. Také chce-
me oslovit rodiče a talentované 
žáky základních škol, kteří na 

Studenti ISŠ Nová Paka na StreTechu ČVUT Praha
naší škole mohou dostat dobrou 
technickou přípravu a mohou 
si budovat svoje portfólio do 
života již nyní.
Více na www.issnp.cz nebo 
www.fsid.cvut.cz/stretech 

ing. Malý L.

V pátek 28. 5. 2010 se zlatý 
olympijský exponát vydal 
na 160 km dlouhou cestu do 
Muzea kuriozit v Pelhřimově. 
Po neúspěšných kontaktech s 
francouzskou stranou tak ve-
dení SŠGS Nová Paka vyhovělo 
žádosti Agentury Dobrý den a 
Muzea kuriozit v Pelhřimově a 
téměř 40 kg vážící čokoládový 
monument se definitivně roz-
loučil s místem svého vzniku 
– cukrářskými dílnami Střední 
školy gastronomie a služeb v 
Nové Pace. Po necelých dvou 
letech od  zisku zlaté olympijské 
medaile na Světové olympiádě 
kuchařů a cukrářů IKA 2008.

Před svou cestou však ještě 
prošel „očistnou kúrou” a 
drobnými opravami, aby se 
v Pelhřimově zaskvěl v plné 
kráse. 
Transport do Pelhřimova 
proběhl bez problémů, opět 
se potvrdilo, že ani tak dlouhá 
cesta na exponátu nezanechala 
sebemenší stopy poškození a že 
se jedná po všech stránkách o 
perfektně zvládnutý cukrářský 
výrobek. 
V Pelhřimově už byl zámek ne-
trpělivě očekáván pracovníky 
Agentury Dobrý den a Muzea 
kuriozit v čele s prezidentem 
Agentury panem Miroslavem 

Markem, který vedl i všech-
na jednání ohledně převzetí 
zámku.  Že se zámek ocitne v 
dobrých rukou bylo zřejmé už 
ze skutečnosti, že se Muzeu ku-
riozit podařilo během necelého 
týdne zajistit pro zámek vše 
potřebné k tomu, aby mohl být 
ještě dlouho předmětem zájmu 
a obdivu návštěvníků.
Jediným problémem se tak 
stalo technické řešení vlast-
ního předání, neboť ani jedny 
dveře přechodného stanoviště 
„Expozice Zlaté české ručičky” 
nebyly svými rozměry schopny 
tak rozměrný exponát propus-
tit. Nechtěně tak vznikla další 
neplánovaná kuriozita. A když 
se neujal ani poslední nápad 
– vysazení exponátu do okna 
ve zvýšeném přízemí – bylo 
rozhodnuto. Zámek poputuje 
hned na své trvalé stanoviště, 
do stálé expozice ve věži. Jen-
že ani tato cesta se neobešla 
bez komplikací – úzké točité 
schodiště do věže se ukázalo 
být nepřekonatelnou pře-
kážkou. A tak zbyla poslední 
možnost – bývalá branka na 
věžní ochoz ve výšce 11 m nad 
zemí. Za pomoci vysokozdvižné 
plošiny se tak konečně podařilo 
úctyhodný výrobek dopravit na 
své trvalé stanoviště.
Doufejme, že v Pelhřimově 
bude nádherný exponát před-
mětem zasloužené pozornosti 
návštěvníků ještě dlouhá léta. 
Patrně nezůstane dlouho 
osamocený, SŠGS Nová Paka 
i Agentura Dobrý den Pelhři-
mov se už dohodly na další  
konkrétní spolupráci. 

Petr Jaroš

SOUTĚŽ VE VYŘEZÁVÁNÍ MELOUNŮ
Už pravidelně se v počátku června studenti oboru hotelnictví 
ze Střední školy gastronomie a služeb Nová Paka zúčastňují 
celostátní soutěže s mezinárodní účastí JUNIOR CARVING 
CUP v Třebíči. Tato soutěž je zaměřena na vyřezávání cukro-
vých melounů a je určena v prvé řadě pro studenty středních 
škol. Úkolem soutěžících bylo vyřezat vlastní motiv na cukrový 
meloun ve stanoveném časovém limitu.
V silně obsazené soutěži škol dosáhla děvčata z 1. ročníku 
oboru hotelnictví velkého úspěchu. Markéta Kordíková získala 
v kategorii C stříbrnou medaili, když jí k zisku zlata chybělo 
pouhých 1,3 bodu. Bronzovou medaili si z Třebíče odvezla 
Martina Bachtíková a čestné uznání získala i třetí reprezentant-
ka školy Tereza Tomanová. Úspěšným studentkám blahopřeje-
me a děkujeme za vzornou reprezentaci novopacké školy.

Petr Jaroš

Zámek Chaumont v Pelhřimově
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Sedmnáct základních škol se 
utkalo na novopackém Letním 
stadionu za pořadatelství atle-
tického oddílu TJ Sokol a ZŠ 
Ostroměř v okresní kole atle-
tické soutěže družstev Poháru 
Českého rozhlasu. Ne všechny 
se zúčastnily se svými družstvy 
všech čtyřech kategorií, jak 
první den mladších chlapců a 
děvčat a druhý den v kategori-
ích jejich starších spolužáků a 
spolužaček. Do bodování škol 
se zahrnují výsledky dvou nej-
lepších závodníků družstva v 
každé disciplině. V mladších 
kategoriích to jsou 60 m, 1000 
m resp. 600 m, výška, dálka, 
míček a štafety 4x60 m. Ve 
starších žácích a žákyních se 
utkali mladí atleti n 60 m, 1500 
resp. 800 m, ve výšce, v dálce, 
kouli a štafetě 4x60 m. 
Nejvíce družstev startovalo v 
mladších žákyních - celkem 
patnáct, hochů v obou kate-
goriích závodilo po čtrnácti 
družstvech. Dobrou vizitkou 
pro školy není velmi malá 
účast, pouhých devět druž-
stev, v kategorii starších dívek  
rovněž výkony v některých 
disciplinách v této kategorii 
byly slabší. Jako by se slečny 
z osmých a devátých tříd již 
připravovaly na taneční. Tato 
kategorie, podobně i mladší 
kategorie, byla záležitostí ji-
čínských škol, které si pořadí 
na prvých dvou místech pouze 
vyměnily. Ve starších žáky-
ních jim sebraly body, pouze 
za první místa, ve výšce Sára 
Špidlenová z Ostroměře, která 
této disciplině se značnou pře-
vahou vládne již druhým rokem 
a v kouli Barbora Šturmová z 
Pecky. Nejvyrovnanější sou-
těž byla v kategorii mladších 
žákyň, kde byl rozdíl mezi 
prvním a třetím družstvem pou-
hých 44 bodů. Velice dobře si 
vedli žáci a žákyně z poměrně 
malé ostroměřské školy, když 
mimo jednu kategorii obsadili 
jedno druhé a dvě třetí místa. 
Zde je vidět velmi dobrá práce 
učitele Mirka Špicara, který se 
navíc podílel i na organizaci 
Poháru Českého rozhlasu. V 
obou chlapeckých kategori-
ích dominovali mladí atleti z 
novopacké ZŠ v Komenského 
ulici.
Výsledky – hoši starší - 
družstva: 1. ZŠ Nová Paka, 

Komenského 5309, 2. ZŠ Os-
troměř 5174, 3. Gymnázium 
Jičín 4904, 4. ZŠ Jičín, Hu-
sova 4720, 5. ZŠ Hořice, Na 
Daliborce 4575, 6. ZŠ Jičín, 
Železnická 4351. Jednotlivci 
– 60 m: 1. Leoš Materna (Jč 
Po), Jan Podzimek (NP Ko) oba 
7,91, 3. Adam Valenta (Jč Hu) 
7,96, 1500 m: 1. Martin Antoš 
4:53,29, 2. Petr Dařílek (oba 
Gy Jč) 5:02,51, 3. Patrik Ma-
touš (NP Ko) 5:03,43, výška: 
1. Lukáš Ruml (Ho Da) 1,71, 
2. Michal Bouchner ( NP Ko) 
1,71, 3. Michl Martínek (Jč Po) 
1,60, dálka: Lukáš Ruml (Ho 
Da) 5,27, 2. Martin Tulka (Os) 
5,21, 3. Marek Navrátil (Gy Jč) 
504. koule: Sebastian Esentier 
(Jč Hu) 13,84, 2. Martin Želez-
ný (Os) 13,33, 3. Marek Štefan 
(NP Ko) 12,01, štafeta 4x 60 
m: 1. ZŠ Nová Paka, Komen-
ského 31,21, 2. ZŠ Ostroměř 
31,30, 3. ZŠ Jičín, Husova 
31,39. Nejlepšího výkonu v 
této kategorii dosáhl Sebastian 
Esentier ve vrhu koulí za výkon 
13,84.
Hoši mladší – družstva: 1. 
ZŠ Nová Paka, Komenského 
3405, 2. ZŠ Jičín, Železnická 
3258, 3. Ostroměř 2947, 4, ZŠ 
Hořice Na Daliborce 2908, 5. 
ZŠ Lázně Bělohrad 2888, 6. 
ZŠ Jičín, Husova 2844. Jed-
notlivci – 60 m: 1. Dominik 
Hlušička (Ho Da) 8,13, 1. 
Pavel Sucharda (SP) 8,33, 3. 

Lukáš Benda (NP Ko) 8,55, 
1000 m: 1. Marek Luňák (NP 
Ko) 3:27,53, 2. Karel Formá-
nek (Ji Hu) 3:32,66, 3. Tomáš 
Klaban (Jč Po) 3:33,49, výška: 
1. Martin Hlava (Jč Že) 1,50, 2. 
Lukáš Písecký (Ho Da) 1,40, 
3. Jan Štál (Ji Hu) 140, dálka: 
1. Dominik Hlušička (Ho Da) 
4,64, 2, Pavel Sucharda (SP) 
4,50, 3. Petr Novotný (Os) 
4,24. míček: 1, Jan Chabada 
63.50, 2. Tomáš Riedel (oba 
NP Ko) 58,75, 3. Tomáš Rej-
man (Jč 17.) 59,68, 4 x 60 m: 
1. ZŠ Ostroměř 35,11, 2. (Jč 
Že) 35,27, 3, (Jč 17.) 35,48. 
Nejlepšího výkonu dosáhl Jan 
Chabada v hodu míčkem za 
výkon 63,50.
Dívky starší – družstva: 1. ZŠ 
Jičín, Husova 4234, 2. ZŠ Jičín 
Železnická 4189, 3. Ostroměř 
3981, 4. ZŠ Pecka 3746, 5. Sta-
rá Paka 3443, 6. ZŠ Sobotka 
3371. Jednotlivkyně – 60 m: 
1. Anna Šmejcová (Jč Že) 8,51, 
2. Sára Špidlenová (Os) 9,05, 
3. Irena Rysová (SP) 9,12, 800 
m: 1. Anna Šmejcová (Jč Že) 
2:47,29, 2, Kateřina Vaníčková 
(Jč Po) 2:8,39, 3. Anna Obroč-
níková (Jč Hu) 2:50,61, výška: 
1. Sára Špidlenová (Os) 1,55, 2. 
Anna Brixí (So) 1,35, 3. Alena 
Vacková (Jč Hu) 1,30, dálka: 
1. Nikola Špindlerová (Jč Po) 
4,10, 2. Eliška Egrtová (Jč Že) 
4,00, 3. Veronika Nálevková 
(Ho Da) 3,95, koule: 1. Bar-

Nejlepší novopacká a jičínské školy 
bora Šturmová (Pe) 8,81, 2. 
Klára Scháňková (Jč Hu) 8,41, 
3. Lucie Eliášová (Os) 8,41. 
Nejlepší výkon byla šedesátka 
Anny Šmejcové 8,51.
Dívky mladší – družstva: 1. 
ZŠ Železnická 3889, 2. ZŠ Ji-
čín Husova 3864, 3. ZŠ Nová 
Paka, Komenského, 3845, 4. 
ZŠ Jičín 17. listopadu 3510, 5. 
ZŠ Jičín Poděbradova 3192, 3. 
Sobotka 3161.
Jednotlivkyně – 60 m: 1. Kris-
týna Hozáková (NP Ko), Lea 
Laryšová (Jč Že) obě 9,16, 3. 
Pavlína Hušková (NP Ko) 9,28, 
600 m: 1. Natálie Kuželková 
(Jč 17.)1: 57,86, 2. Nela Fiše-
rová (Jč Hu) 2:05,55, 3. Žane-
ta Lumanová (Jč 17.) 2:06,78, 
výška: Kateřina Šulcová (NP 
Ko) 1,30, 2. Tereza Elichová 
(Cho) 1,25, 3. Kristýna Ho-
záková (NP Ko) 1,25, dálka: 
1- Lea Laryšová (Jč Že) 4,19, 
2. Kateřina Kuncířová (Jč Hu) 
4,01, 3. Jana Blahutová (Os) 
3,98, míček: 1. Nikol Macha-
líková (Li) 42,85, 2. Daniela 
Fejfarová (Jč 17.) 41,10, 3. 
Klára Kalinová (Jč Že) 37,22, 
4x60m 1. ZŠ Jičín Železnická 
35,01, 2. ZŠ Nová Paka, Ko-
menského 36,10, 3. ZŠ Jičín, 
Husova 39,94. Jako nejlepší 
výkon ohodnotily tabulky 
šedesátku Kristýny Hozákové 
a Lei Laryšové, které zaběhly 
tuto trať za 9,16. 

Míla Pour

za krásné čtyři roky ve škole, 
za hodiny psaní, počítání , zpívání a hraní,
za nezapomenutelné výlety na kole, 
za spaní pod stanem, v knihovně a ve škole,
za všechno, co s námi prožila 
za všechno, co nám stihla dát, 
chceme mockrát poděkovat 

za krásné čtyři roky ve škole, 

Poděkování paní učitelce 

paní učitelce Janě Komárkové, 
žáci IV. A  ze Základní školy Komenského v Nové Pace 
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Rok se s rokem sešel a na-
stal opět květen. Děti z 1. 
MŠ na sídlišti již v předstihu 
nacvičovaly svá vystoupení, 
kterými chtěly překvapit své 
maminky a další členy rodi-
ny při příležitosti oslav Dne 
matek. Vše vyvrcholilo 14. 
května vystoupením v MKS. 
Třída KOŤÁTEK se před-
stavila parádním TANCEM 
HOUBIČEK, BROUČCI si 
tentokráte vybraly téma ZOO 
s přehlídkou zvířátek, třída 
LIŠČÁTEK zvolila zpracová-
ní oblíbené pohádky O KOB-
LÍŽKOVI a paní učitelky ze 

sluníček poslaly CHLAPCE 
DO SVĚTA HLEDAT SI 
NEVĚSTY. Vystoupení jed-
notlivých tříd bylo proloženo 
programy pěveckého sborečku 
SEDMIHLÁSEK a tanečního 
kroužku SEDMIKRÁSKY. 
Odměnou dětem byl potlesk 
publika zaplněného MKS.
Velké díky jako každý rok 
patří paní ředitelce MKS R. 
Martincové za vstřícnost, 
panu Horáčkovi za ozvučení 
celého programu a paním 
učitelkám za zpracování a 
nacvičení vtipných tanečků a 
scének s dětmi.

Dárek maminkám od dětí 1. Mateřské školy v Husitské ulici

Za MŠ N. Pavlíčková, foto P. Šinkmanová

Jíme zdravě!
Již potřetí jsme si zopakova-
li akci „Jíme zdravě”.
Všichni víme, že příjem 
potravy souvisí se zdravím 
člověka. Proto zařazujeme 
na jídelníček jak klasické 
pokrmy české kuchyně, tak 
přebíráme jídla z jiných ku-
chyní a dále seznamujeme 
děti s pokrmy z netradičních 
surovin.
Ve dnech 31. 5. – 4. 6. 2010 
se uskutečnil ve školní 
jídelně Komenského tý-
den se zaměřením na jídla 
správné výživy jako např. 
fazolová polévka, pečená 
ryba, špaldové knedlíky, 
kaše s ovesnými vločka-
mi, lívance s cizrnovou 
moukou, drožďová poma-
zánka. Na soutěžní kupony 
nám některé děti napsaly i 
hodnocení, někde připojily 
sluníčko.
Firma Potraviny Gastro, 
která některé suroviny pro 
výrobu těchto jídel dodává, 
podpořila akci hodnotnými 
cenami pro děti.
Vylosování skutečně maso-
vě proběhlo 3. 6. ve 13 ho-
din pod vedením p. učitele 
Štryncla.
Na fotografii vpravo loso-
vání.

Mahulena Krejcarová
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LEPŠÍ POUZE VÍCEMISTŘI EVROPY…

Evropský projekt
„Ovoce do škol”

Od března děti v naší škole Brána dostávají týdně dvě 
porce ovoce, zeleniny nebo džusu. Moc se na to vždycky 
těší a přály by to i dětem z ostatních škol, které tuto 
možnost zatím nevyužívají.

Jedna z našich žákyň o tom napsala:
Do školy přišla nabídka, že v březnu přijde první várka 
ovoce. A my jsme ji přijali, protože za to nic neplatíme. 
Jablka a hrušky, ředkvičky a okurky jsou z Čech, pomeranče 
z Řecka. Banány a kiwi nevíme. Kubíky a krabičky s džusem 
se nám hodily na výlet. Přijde i hroznové víno. Možná bude 
ze Znojma, kde bydlí můj dědeček. Bude to mňam.
Evropa tím pomáhá nejen nám dětem, ale i těm, co by jinak 
byli bez práce.

Deborka Sečková, žákyně 3. třídy, 
ZŠ Brána v Nové Pace

Dalšího vynikajícího úspěchu dosáhli žáci Základní školy Nová 
Paka v Husitské ulici, kteří jako vítězové v obou kategoriích ob-
lastního kola, postoupili do krajského finále, kde obě družstva 
obsadila 2. místo. Role pořadatele se 1. - 2. června 2010 ujalo 
město Rychnov nad Kněžnou. Soutěž byla rozdělena do 2 dnů. 
První den družstva absolvovala na dětském dopravním hřišti 
jízdu podle pravidel silničního provozu. Další disciplínou byla 
první pomoc. Každý člen družstva provedl praktické ošetření 
poranění, které si vylosoval. Poté se všichni účastníci přesunuli 
do Sněžného na chatu Horalka, kde pro ně pořadatelé připravili 
zábavný večer.
Druhý den za vytrvalého deště následovala disciplína jízda zruč-
nosti a test z pravidel silničního provozu. A pak už jen všechna 
družstva napjatě čekala na vyhlášení oficiálních výsledků. 
V  I. kategorii soutěžilo družstvo ve složení: 
Aneta Sálová, Petra Knapová, Jakub Reš a Jaroslav Dzjamko. 
Družstvo ve II. kategorii tvořili již ostřílení harcovníci ve slo-
žení: 
Aneta Brendlová, Adéla Fejfarová, Miroslav Beck a Lukáš 
Dytrych. Nad jejich síly bylo pouze družstvo vícemistrů Evropy 
z Častolovic.
Výsledky: 
kategorie I.  trestné body
1. ZŠ Častolovice  22 
2. ZŠ Nová Paka, Husitská 257 
3. ZŠ Malé Svatoňovice 320
4. ZŠ Hořičky 321
5. ZŠ Hradec Králové 369

kategorie II. trestné body
1. ZŠ Častolovice 28
2. ZŠ Nová Paka, Husitská 124 
3. ZŠ Velké Poříčí 163
4. ZŠ Bílá Třemešná 216
5. ZŠ Hradec Králové 312
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Gymnázium Nová Paka pořádá 
přípravný kurz pro zájemce 

o studium na víceletém gymnáziu 
Jedná se o žáky, kteří ve školním roce 2010/11 budou navštěvovat  
5. třídu ZŠ.
Kurz se bude konat 1x měsíčně. 

Úvodní informační schůzka proběhne ve čtvrtek 30. září 2010 
v 16 hodin v aule školy.
Náplní kurzu bude především příprava na přijímací zkoušky a 
také seznámení s budoucími učiteli a prostředím školy.
Kurz je bezplatný a zcela nezávazný.

Bližší informace Vám rádi poskytneme na tel. 493721322 nebo 
na adrese reditel@gymnp.cz

Během týdenního setkání 
v belgickém Menenu vyvr-
cholil mezinárodní ekologický 
projekt BE-ECO-CZ, na kte-
rém se podíleli žáci novopac-
kého Gymnázia a menenského 
Vlámského Technického Insti-
tutu. Netradiční způsob výuky 
přesahující nejen hranice zemí, 
ale i studijních oborů si kladl 
za cíl zvýšit povědomí žáků o 
vhodném ekologickém chová-
ní, usiloval o inspirativní vý-
měnu zkušeností jednotlivých 
zemí z oblasti třídění odpadu a 
v neposlední řadě podporoval 
rozvoj cizojazyčné komuni-
kace a nových přátelských 
vztahů. Vzájemné setkání 
žáků a učitelů přispělo k nabytí 
nových kulturních i odborných 
znalostí a zároveň k prohloube-
ní vztahů a nastínění cílů další 
spolupráce obou škol. 
Setkáním s belgickými přáte-
li v Menenu 
Je tomu již bezmála tři čtvrtě 
roku od navázání kontaktu 
mezi námi, žáky třídy tercie na 
zdejším gymnáziu, a studenty 

školy VTI Menen  v belgickém 
městě Menenu. Celý rok jsme 
vypracovávali různé minipro-
jekty týkající se ekologie (navr-
hovali jsme logo, testovali, jak 
je kdo „ekologický”, natáčeli 
jsme filmy apod.) a nyní jsme 
se konečně měli sejít. Paní 
profesorka Matúšová, která 
již v roce 2004 pobývala na 
půl roku v Bruggách a setkala 
se tam s menenským učitelem 
Frederikem Wylinem, domlu-
vila datum a místo setkání na 
termín od 6. do 12. června 
v Menenu a my jsme se ko-
nečně po dlouhých přípravách 
a domluvách mohli vypravit 
na cestu do Belgie. Krátkou 
prohlídkou Bruselu a túrou 
po městě Gentu jsme zahájili 
výlet. Večer pak následovala 
schůzka s belgickými přáteli a 
po úvodním drinku, kde jsme 
si mohli vybrat mezi Coca Co-
lou a Fantou, jsme se odebrali 
každý do své rodiny, u které 
jsme pak po celou dobu po-
bývali. Další den následovala 
prohlídka Menenu a odpolední 

Terciáni završili spolupráci na mezinárodním ekologickém projektu
návštěvou Belgie 

výlet do města Ieperu.  A příští 
den ve středu jsme se konečně 
všichni sešli, došlo na vyfoto-
grafování do místních novin a 
znovu jsme se aktivně zapojili 
do spolupráce – každý si vyro-
bil zajímavou a vtipnou zářiv-

ku. Při výrobě nám samozřejmě 
Belgičané asistovali. Po krát-
kém obědě se vyjelo k moři. 
Při cestě jsme navštívili hos-
půdku vystavěnou z kamene, 
v níž jsme hráli pro tuto oblast 
typickou hru zvanou Boltra. 
V programu na čtvrtek byla 
zahrnuta návštěva krásného 
města Bruggy, kde se nám bo-
hužel rozpršelo. To nám však 
nebránilo skočit s belgickými 

přáteli v podvečer do krytého 
bazénu v Menenu a večer se 
při grilování ještě více sblížit. 
Poslední den v Belgii byl ve 
znamení loučení a odjezdu do 
Bruselu, v němž jsme navštívili 
parlament a komisi EU, Atomi-

um a čokoládovny s pralinka-
mi. Následoval noční odjezd do 
Čech a návrat do Nové Paky. 
Tak bylo zakončeno meziná-
rodní setkání nás, žáků tercie, 
s belgickými kamarády. 
(Více o projektu čtěte na 
www.be-eco-cz.webnode.cz 
nebo na www.gymnp.cz )

Michaela Matúšová 
a David Broul
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Během tří dnů se Střední škola 
gastronomie a služeb v Nové 
Pace zapojila do úsilí překonat 
hned dva české rekordy a v 
obou případech úspěšně. 
20. května proběhl v pekař-
ských dílnách  první ročník 
přeboru SŠGS „Zručný pekař 
2010.” V soutěži určené pro 
všechny žáky tohoto oboru 
bylo cílem uplést v co nej-
kratším časovém limitu 30 
kusů pletýnek ze tří pramenů 
a v požadované kvalitě (hmot-
nost po upečení, odpovídající 
tvar,...). Soutěže se zúčastnilo 
celkem 14 žáků ( z toho 1 
dívka) a mimo vlastní soutěž 
předvedl své schopnosti a ši-
kovnost učitel odborného vý-
cviku R. Eliáš. Soutěžilo se se 
značným zápalem a nasazením, 
takže rozdíly mezi soutěžícími 
byly opravdu nepatrné. Porota 
musela dokonce vyhlásit 2 dru-
há místa, kde soutěžící dosáhli 
shodného času. Ne třetím místě 
se tak umístila jediná dívka v 
soutěži Kristýna Prchlíková s 
časem 4:40 min., druhou příčku 
společně obsadili Jiří Kučera a 
František Kovácz, kteří dosáhli 

stejného času 4:35. Přeborní-
kem školy a držitelem titulu 
„Zručný pekař 2010” se stal s 
časem 4:05 žák 2. ročníku Lu-
káš Adamec. Všichni obdrželi 
společně s diplomy i drobné 
věcné ceny. Součástí soutěže 
se stal i plánovaný útok (zatím 

neoficiální) na český rekord 
v této disciplíně, který vznikl 
časem 3:40 na letošní brněn-
ské SALIMĚ. O překonání 
tohoto času se pokusil učitel 
OV Ruda Eliáš, a to více než 
úspěšně – dosáhl času 3:18, 
což znamená výrazné zlepšení 
českého rekordu. Nyní nezbývá 
než tento čas docílit i na ofici-
álním pokusu před pracovníky 

pelhřimovské agentury Dobrý 
den, která má ve své gesci tuto 
činnost. Škola se už k tomuto 
překonání rekordu přihlásila a 
čeká jen na vhodný termín.
O tři dny později se mohli žáci 
školy podílet na úspěšném 
vytvoření dalšího českého 

rekordu. Nápad se zrodil v 
hlavách pracovníků Anen-
ských slatinných lázní Lázně 
Bělohrad, duchovním tvůrcem 
celé myšlenky byl vedoucí pro-
vozní pan Luboš Bičiště. Tým 
6 profesionálních lázeňských 
kuchařů vedený šéfkuchařem 
Radkem Tonarem ve spolu-
práci s 20 žáky SŠGS Nová 
Paka vytvořil při příležitosti 

otevření lázeňské sezony po 
téměř tříhodinovém úsilí nej-
delší českou šunkovou roládu 
tvořenou a stáčenou souběžně 
po celé délce. Výsledek? 20 m 
dlouhá šunková roláda s nivo-
vou pěnou, na jejíž výrobu se 
spotřebovalo úctyhodných 175 
plátků šunky, 10 kg nivové 
pěny, 5 kg másla, 2 kg taveného 
sýra a řada dalších ingrediencí. 
Největší obavy panovaly před 
vlastním stočením rolády, tento 
gastronomický „manévr” měl v 
Čechách premiéru, ale obavy 
se nakonec ukázaly zbytečné. 
I díky šikovnosti novopackých 
učňů se rekord podařilo úspěšně 
vytvořit, což oficiálně potvrdil 
prezident agentury Dobrý den a 
Muzea rekordů Pelhřimov pan 
Miroslav Marek. 
Obě úspěšné akce opět doká-
zaly, že „zlaté české ručičky” 
stále existují, a jistě radostné 
je zjištění, že i v řadách někdy 
podceňované učňovské mláde-
že. Žáci SŠGS, účastníci obou 
akcí dokázali, že k nim určitě 
patří a že jsou velmi dobře 
připraveni na práci ve svém 
oboru.        Petr Jaroš

Květen na SŠGS ve znamení rekordů
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V pátek 4. června se v dlouho očekávaném prvním vysluněném 
dni sešly na stadionu v Nové Pace děti ze čtyř mateřských škol, 
aby mezi  sebou změřily síly na 7. ročníku Olympiády MŠ. Pod 
záštitou novopackého starosty Josefa Cogana se 40 dětí /20 
děvčat a 20 chlapců/ utkalo v běhu na 40 m, běhu na 300 m, 
hodu míčkem a skoku do dálky. O hladký průběh a spravedlivé 
rozhodování se postarali členové novopackého lehkoatletického 
oddílu a sekretář soutěže nestárnoucí Karel Rádle.
Nejlepšími závodníky, kteří svými výkony získali pro svoji 
školku nejvíc bodů, se stali: 
Alena Glosová MŠ Stará Paka  38 bodů 
Tomáš Palas z 1.MŠ Nová Paka  32 bodů
Julie Šubrová z 2.MŠ Nová Paka  31 bodů 
a Antonín Doubek MŠ Stará Paka  31,5 bodu

Výsledky jednotlivých disciplín:
Hod míčkem:
1. Julie Šubrová 2. N. Paka 9,55 m
1. Tomáš Palas 1. N. Paka 15,65 m
2. Alena Glosová St. Paka 8,72 m
2. Vojtěch Truneček Pecka 14,24 m
3. Eliška Křížová St. Paka 8,67 m
3. Antonín Dobek St. Paka 14,12 m
 Martin Janoušek 1. N. Paka 14,12 m

Skok do dálky:
1. Anežka Kriegelová St. Paka 224 cm 
1. Antonín Doubek St. Paka 255 cm
2. Andrea Černá 1. N. Paka 222 cm 
2. Tomáš Palas 1. N. Paka 250 cm
3. Iveta Zapadlová 1. N. Paka 221 cm 
3. Jiří Kopecký 1. N. Paka 245 cm

Běh na 40 m
1. Alena Glosová St. Paka 8,0 s 
1. Antonín Doubek St. Paka 7,6 s
2. Klára Matoušová 1. N. Paka 8,2 s 
2. Mikuláš Cogan 2. N. Paka 7,7 s
3. Julie Šubrová 2. N. Paka 8,4 s 
3. Ondřej Medlík 2. N. Paka 7,9 s

Běh na 300 m:
1. Alena Glosová St. Paka 1:14,2 min 
1. Mikuláš Cogan 2. N. Paka 1:08,5 min
2. Klára Matoušová 1. N. Paka 1:14,7 min 
2. Denis Lenfeld 2. N. Paka 1:10,0 min
3. Charlote Velichová 1. N. Paka 1:18,3 min 
3. Ondřej Medlík 2. N. Paka 1:11,1 min

Pořadí mateřských škol:
1. 1. MŠ Nová Paka 84 + 81,5 165,5 bodů
2. MŠ Stará Paka 79 + 51,5 130,5 bodů
3. 2. MŠ Nová Paka 50 + 68 118 bodů
4. MŠ Pecka 11 + 23  38 bodů

První tři závodníci z každé disciplíny si odnesli medaile, všichni 
účastníci pak drobné dárky a fidorky v podobě medailí a určitě 
nezapomenutelné zážitky ze sportovního zápolení. Se svými 
vrstevníky si zazávodil se startovním číslem 28 v hodu míčkem 
i Jaroslav Tomeš z MŠ Stará Paka i přesto, že je odkázán na 
invalidní vozík. Všichni dětští diváci si pak na závěr mohli vy-
zkoušet běh na 300 m.
Protože 1. MŠ Nová Paka zvítězila třikrát za sebou, zůstane jí 
sportovní pohár věnovaný starostou města již napořád. 

 -vg- 

Lehkoatletický čtyřboj mateřských škol Novopacka
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ZE SPORTU

V minulých dnech se po roce 
opět sjeli bikeři z celé Evropy 
do rakouského Schladmingu, 
aby se zúčastnili prestižního 
čtyřdenního závodu Alpentour 
Trophy. Nechyběl mezi nimi 
ani packý biker Dan Polman, 
kterému se výborně dařilo, 
když ve své kategorii 30 – 39 
let obsadil třetí místo a stal 
se tak na těchto prestižních 
mezinárodních závodech nej-
rychlejším Čechem ve všech 
kategoriích. 
Alpentour Trophy je čtyř eta-
pový závod horských kol zařa-
zený do UCI kategorie S1. Pro 
body do světového rankingu 
se na start ve Schladmingu 
každoročně sjíždějí bikeři z 
celé Evropy, ale i jiných kon-
tinentů. Ani letos mezi nimi 
nechyběli Češi. Z pěti českých 
bikerů dokončili závod čtyři 
– všichni v první desítce ve 
svých kategoriích. Účastníci 
Alpentour Trophy nastoupají 
během čtyř dnů 9500 m a v 
technicky náročném terénu s 
minimálním počtem přejezdů 
po asfaltu ujedou více jak 250 
km. 
V první etapě za deště při 3°C 
museli nejprve vyšlapat bikeři 
na horní stanici lanovky na Ho-
chwurzen (1849 m), kde skon-
čilo nejbrutálnější stoupání. Na 
jeden zátah museli bikeři pře-
konat převýšení 1150 m. Další 
část tratě ale byla nejen fyzic-
ky, ale především technicky 
náročná. Strmé sjezdy po ko-
řenech a rozmoklých loukách 
střídaly prudké „stojky” po 
podobně milosrdných površích. 

Průtrže, které tu před závodem 
řádily se nezapřely. Brodění 20 
cm vrstvou bahna nebo tlačení 
po cestě, která se přeměnila 
v horskou strouhu, už patřilo 
ke koloritu všech čtyř etap. 
„První etapa se mně podařila 
zajet velmi dobře. Byla snad 
nejnáročnější a jela se také 
nejdéle,” řekl po dojezdu Dan 
Polman. 
Ve druhé etapě již naštěstí 
nepršelo, ale trať byla vlivem 
předcházejících dešťů a tání le-
dovců velice rozbahněná, kola 
se bořila, a to dávalo jezdcům 
hodně zabrat. 
Nejhorší byl postartovní vý-
jezd, který dokonale roztrhal 
peleton závodníků. 

úsek účastníkům Alpentour 
Trophy díky čistému vzduchu 
i úžasné výhledy – dokonce i na 
Vysoké Taury a jim vévodící 
Großglockner (3789 m). Sjezd 
vedoucí po louce přímo pod 
kolmou jižní stěnou Dachsteinu 
byl doslova technickou lahůd-
kou. Poslední vážnou prověr-
kou sil, kterých ke konci třetí 
etapy nezbývalo moc, byl už ze 
2. etapy známý výjezd na Ho-
chwurzen, který byl tentokrát 
proschlý a o to rychlejší. 
Poslední etapa, kterou jeli bi-
keři za krásného počasí, měla 
vše, co vyžaduje tvrdý kros! 
Technický začátek s krátký-
mi výjezdy a sjezdy, dlouhé 
stoupání z Wießenbachu (726 

čtvrtého závodníka. Nedal mě 
nic zadarmo a třikrát se pokusil 
ujet. Jednou to dokonce zkusil 
ve velmi nebezpečném sjezdu 
ze sjezdovky a byla z toho 
pěkná adrenalinová honička. V 
duchu jsem se modlil, ať to ne-
skončí defektem nebo pádem. 
Oddechl jsem si opravdu až v 
posledních sekundách celého 
čtyřdenního klání,” řekl po 
závodě Dan Polman a dodal: 
„Potkal jsem se s formou, ja-
kou jsem asi ještě nikdy neměl. 
Díky ní se mně podařilo získat 
3. místo a stát se nejrychlejším 
Čechem, což je na těchto mezi-
národní závodech velký úspěch, 
kterému skoro nemohu uvěřit. 
Jednoznačně si tohoto výsledku 
cením nejvíce ze všech. Velkou 
zásluhu na mém třetím místě 
má bezesporu i můj táta, který 
se perfektně staral o mé kolo, 
pomáhal s občerstvením na trati 
a ještě stíhal fotit. S ním v zá-
dech se závodilo mnohem lépe, 
než kdybych do Schladmingu 
odjel sám.” 
Výsledky elite: 
1. Hochenwarter Uwe (AUT) 
Muskelkalter Genesis Tea: 12:
28:2, 2. Brems Bjorn (BEL) 
G-Skin Deforch: 12:32:13
3. Leisling Matthias (GER) 
Muskelkalter Genesis Tea: 
12:35:27
Muži SK2 (30-39) 
1. Tauderer Bernd (AUT) Bi-
keclub Stattegg: 14:24:58.0
3. Polman Daniel (CZE) Du-
ratec team Nová Paka: 15:15:
40              Míla Pour

Dan Polman výborný v Rakousku na Alpentour Trophy

Podobně jako v předcházejí-
cích dnech se početný peloton 
i třetí den po startu postupně 
roztrhal, protože výjezd do 
Ramsau a následné stoupání 
k chatě Türlwandhütte (1600 
m) byla slušná „stojka”. Kro-
mě poctivé dřiny nabídl tento 

m) k horní stanici lanovky na 
Kailbling (1850 m) a na závěr 
po dráze klikatící se po svazích 
sjezdovky sjezd do Schladmin-
gu. „Byla to pro mne největší 
dřina. Musel jsem si pohlídat 
náskok pouhých čtyř minut na 
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ŠTIKOVSKÁ ROKLE – VÍTEJ,  EVROPO!

Když se v roce 1980 uskutečnil 
poprvé evropský autokrosový 
závod ve Štikovské rokli, asi 
málokdo doufal, že tato histo-
rie dosáhne „třicetin”. A letos 
je to tady… O víkendu 2. – 4. 
července se sjedou do Nové 
Paky opět nejlepší autokrosoví 
závodníci ve všech vypsaných 
kategoriích Mistrovství Evropy 
a mekka autokrosu se chystá na 
opravdový mezinárodní svátek. 
A jsou tu organizátoři, kteří to 
v organizačním výboru nebo 
pořadatelském sboru „táhnou” 
od začátku. Nezbývá, než jim, 
ale i dalším za to obrovské úsilí 
poděkovat. 
Závodní program začíná již 
v pátek 2. července odpoledne, 
kdy jsou naplánovány formální 
a technické přejímky účastní-
ků. V sobotu 3. července pak 
od  devíti hodin odstartují vol-
né a po nich i měřené tréninky. 
První závodní jízdy začínají 
v sobotu v šestnáct hodin.
Nedělní program zahájí druhé 
jízdy od půl desáté. Slavnostní 
představování jezdců nastane 
v půl dvanácté a poté následu-
jí třetí závodní jízdy. Vyvrcho-
lením každého autokrosového 
závodu jsou finálové jízdy. Ty 
začnou  při Mistrovství Evropy 
v Nové Pace v 15:15 hodin. 
Nejlepší závodníci budou de-
korováni poháry v půl sedmé 
večer na terase v depu.
Bohatý je i doprovodný pro-
gram. Mezi nejzajímavější 
akce patří autogramiáda bý-
valých úspěšných autokrosařů 
– W. Rösela, K. a A. Havla, B. 
Křesťana a dalších. Ti se rovněž 
představí publiku při slavnost-
ním představování. Hlavní me-
diální partner Hit Radio magic 
chystá „malování pro děti” 
a nejen fanoušky motorismu 
zaujme také exhibice Pavla 
Balaše – několikanásobného 
mistra ČR v motocyklovém 
trialu. Během závodů rovněž 
proběhne soutěž pro diváky 
ze ZOO Dvůr Králové.  Vedle 
tradičních propagačních mate-
riálů – čepic, triček, knihy a 
kalendářů stojí letos za to si 
koupit program, který bude 
vedle běžných údajů doslova 
nabitý autokrosovou historií 

(např. kompletní přehled ví-
tězů novopackých autokrosů) 
včetně rozšířené fotografické 
části. 

Pavel Vydra

Fejfar vyhrál 
v Bausce

Skvělého úspěchu dosáhl při 
třetím závodě ME v lotyšské 
Bausce Václav Fejfar. Poprvé 
zde závodil již v první polovi-
ně devadesátých let a rád se 
sem vždy vrací. Několikrát  
zde již okusil stupně vítězů a 
letos suverénně vyhrál. Cesta 
k vítězství však nebyla vůbec 
jednoduchá. Hned v seznamo-
vacím tréninku se „poroučela” 
převodovka. Tým mechaniků 
jen díky velkému úsilí stihl 
převodovku vyměnit tak, aby 
Fejfar nastoupil alespoň do 
druhého měřeného tréninku, 
což byla podmínka pro start 
v závodě. Člen Autoklubu 
Nová Paka vyhrál s přehledem 
první a druhou jízdu ( první o 
půl kola!), třetí vynechal a jeho 
raketový start znamenal vítěz-
ství hned od prvních metrů fi-
nálové jízdy. Po dvou úvodních 
neúspěších se tak Vašek Fejfar 
se svou Škodou Fabia, v níž dý-
chá šestisetkoňový motor, vrá-
til do boje o evropské medaile, 
což by rád potvrdil v závodech 
v Seelowě (26. a 27. 6.) a na 

U ž  p o  t ř i c á t é !
Tak tedy přijďte v sobotu a v neděli 3. a 4. července povzbu-
dit nejlepší autokrosaře Evropy, třeba čtyřnásobného mistra 
Evropy Petra Bartoše, pětašedesátiletou legendu, který závodí 
jako mladík – Jardu Hoška, ale hlavně domácí jezdce v čele 
s Vaškem Fejfarem, Jiřím Svobodou a Ivanou Kuželovou.

Jako „předkrm” nabízíme něco z novopacké autokrosové his-
torie.

Fejfar při dekorování 
jezdců poháry.

domácí půdě v Nové 
Pace – přijďte svým 
fanděním povzbudit 
tohoto jezdce k dal-
šímu úspěchu, jemuž 
letos nejvíce pomá-
hají Autodoprava 
Otakar Číla, MUDr. 
Richard Zachoval, 
Keramika Knap, Ze-
pos a.s. a Protlum.
Text a foto: 

Pavel Vydra 
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Jarda Štěpán opět na bedně
Poslední květnovou sobotu se v Tišnově konal první závod 
ocelových mužů, kterého se zúčastnilo i šest siláků z našeho 
regionu. Nejlépe si vedl, jak je již u něho obvyklé, packý borec 
Jarda Štěpán soutěžící za novopacký Eden, který zvítězil ve své 
kategorii 45 – 54 let s náskokem téměř 500 bodů. Součet bodů 
3301,1 naskládal v benč presu, kterých se 65 kg činkou udělal 50, 
shybů 20, sedů lehů 108, běh 21:32 a kolo 1:18,04. Byl nejlepší v 
benč presu a sedů lehů. Další packý závodník Tomáš Vokatý se 
umístil v kategorii 35 – 44 let na 3. místě se ziskem 2963. 
 Míla Pour 

Novopacká Tělocvičná jednota 
Sokol se stává organizací mla-
dých. Zatímco po obnovení So-
kola na začátku devadesátých 
let převládali v packém Sokole 
senioři, kteří ještě pamatovali 
Sokol před únorem 1948, dnes 
bohužel stárnou a umírají. Na-
štěstí je nahrazují ti nejmladší, 
co chodí cvičit s rodiči, a o 
něco starší malé sokolky a 
sokolíci. O dobrém zázemí 
mladých svědčí jak výsledky 
nejmladších basketbalistů, kteří 
zvítězili v národním finále, tak 
i atletické závody těch nej-
mladších sokolek a sokolíků, 
kteří poslední květnové úterý 
zaplnili Letní stadión. 
Tentokráte sokolové pozvali 
své příznivce na veřejnou 
cvičební hodinu do sokolov-
ny, kde nechali nahlédnout 
pod pokličku činnosti odboru 
všestrannosti. Prezentovaná 
cvičení byla krátkým výsekem 
cvičebních hodin odboru vše-
strannosti. Okolo dvou stovek 
návštěvníků dole v sále a na 
balkóně sledovalo přes hodinu 
jednotlivé celky tohoto největ-
šího odboru packého Sokola. I 
zde převažovali ti nejmladší. 
Vlastním vystoupením před-
cházelo předání župní medaile 
náčelnicí Sokola Alenou Krej-
čovou cvičitelce Daně Cogano-
vé jako ocenění za záslužnou, 
obětavou a úspěšnou práci s 
nejmenšími cvičenci a jejich 
rodiči. Následovalo předávání 
diplomů za úspěšnou reprezen-
taci packé Tělocvičné jednoty v 
soutěži župní všestrannosti žac-
tva. Za potlesku přítomných je 
v různých žákovských katego-
riích obdrželi Michal Kučera za 
1. a 2. místo v atletice, plavání 
a ve šplhu, Jakub Řeháček za 
1. a 2. místo v plavání a ve 
šplhu, Marie Čermáková za 2. 
místo v plavání, Marek Štefan 
za dvě první místa v plavání 
a šplhu, Jiří Šorm za tři prvá 
místa ve šplhu, plavání a atle-
tice a jeho sestra Marie rovněž 
za tři první místa ve stejných 
disciplinách. 
Hned v úvodu vystoupení 
zaujali přítomné ti nejmenší, 
kteří byli přitaženi rodiči a 
cvičitelkou Danou Cogano-
vou doprostřed palubovky 
ve velkém padáku. Následná 
rozcvička a celé jejich další 
cvičení naznačovalo, jak ne-

násilným způsobem vychovat 
u těch nejmenších radost z po-
hybu a kladný vztah ke sportu. 
Sokolíci pod vedením Majky 
Nádvorníkové patří mezi nej-
početnější cvičence, a proto 
vystoupili před návštěvníky 
dvakrát ve dvou skupinách. 
Ta první představila jednodu-
chého cvičení na švédských 
lavičkách. Toto nářadí nestár-
ne, a stále slouží a jak cvičenci 
a cvičenky předvedli, lze stále 
najít na tomto nářadí zajímavá 
a účelná cvičení. Následovalo 
cvičení předškoláků, kteří 
ukázku svojí zkrácené cvičeb-
ní hodiny zahájili krátkou, ale 
velice intenzivní rozcvičkou. 
Ke svému cvičení si vybrali 
moderní nářadí pro malé od 
firmy Wesco. Vystřídala je 
druhá skupina sokolíků, která 
na velmi oblíbené trampolíně 
předvedla různé akrobatické 
skoky včetně salt. Nejmenší 
basketbalistky, které se ná-
sledně objevily na palubovce 
ukázaly jak to vypadá na je-
jich trénincích, které jim mají 
pomoci k úspěšné reprezentaci 
basketbalového oddílu v soutě-
ži minižactva. 
Žáci a žákyně s cvičitelkou 
Alenou Krejčovou předvedli 
svůj um na švédské bedně s 
trampolínou. Za značného 
aplausu obecenstva dokumen-
tovali ovládání svého těla v 
prostoru přemety, skoky plav-
mo a salty. Na další vystoupení 
si nejmladší cvičitelka novo-
packého Sokola Jitka Bezsta-
rostová vypůjčila tanečnice a 
tanečníky z Domu dětí, kteří 
na palubovce sokolovny svým 
tancem vyjádřili chování mlá-
deže na ulici. Tchai -Ti je nové 
cvičení, které v rámci odboru 
všestrannosti probíhá v no-
vopacké sokolovně od září 
minulého roku. Pro značnou 
náročnost tohoto čínského bo-
jového umění uvedl přítomné 
svým vystoupením do základů 
tohoto cvičení, ve kterém se v 
v pohybech střídala tvrdost a 
měkkost, rychlost, pomalost 
a další protichůdné pohyby, 
lektor Martin Pařízek. Při 
veřejných vystoupeních novo-
packých sokolů nemůže chybět 
taneční skupina Break Danced, 
která se tomuto náročnému 
akrobatickému tanečnímu sty-
lu věnuje již několik let a se 

svým programem hostuje na 
různých společenských akcích. 
Podobně jako při veřejných 
hodinách v minulých letech 
zakončily podvečerní sokol-
ský mítink ženy, které pomocí 
labilních ploch a velkých míčů 
demonstrovaly posilování 
zádových a dalších svalů nut-
ných ke správnému držení těla.

Sokolové se pochlubili svojí činností
„Velice se mně to líbilo, zvláště 
že ti mladí začínají zaplňovat 
sokolovnu, když my s Věrnou 
gardou jsme loni cvičení zane-
chali”, svěřil se bývalý dlou-
holetý náčelník novopackého 
Sokola Jan Mahrla. 

Míla Pour 

5. SOKOLSKÝ TURNAJ DVOJIC 
V NOHEJBALE

ROZPIS 
Pořadatel: Sdružení vyznavačů všech druhů míčů,
 míčků, kuliček a koulí
Datum konání: Sobota 17.7.2010
Místo konání: Antukové kurty za Novopackou sokolovnou
Vedení soutěže: ředitel   Martin Vondráček
 vrchní rozhodčí Vojtěch Kazda
Přihlášky: Do čtvrtka 15. 7. 2010 17,00 hodin
 telefonicky na 777908033 nebo 724151783,
 e-mailem na mccgrady@seznam.cz 
 nebo voj.kaz@seznam.cz
Startovné: 200 kč na dvojici 
Losování: 15 minut před zahájením turnaje 
Předpis: Hraje se podle pravidel nohejbalu.
Startují: Hráči všech věkových kategorií
Disciplíny: Nohejbalové dvojice
Rozhodčí: Z řad hráčů podle pokynů vrch. rozhodčího 
Ceny : První tři týmy obdrží poháry
 (2 poháry pro jednu dvojici)
Martin Vondráček  Vojtěch Kazda
ředitel turnaje   vrchní rozhodčív



42 43

Vyznavači všech druhů míčů, 
míčků, kuliček a koulí, jak se 
přezdívá  sedmibojařské no-
vopacké dvojici Martinu Von-
dráčkovi a Vojtu Kazdovi, se 
zúčastnili v uplynulém měsíci 
3 turnajů v míčovém sedmiboji. 
Tato nevšední sportovní  udá-
lost se skládá ze 7 nejčastějších 
míčových sportů, kterými jsou: 
Basketbal-trestné hody, stolní 
tenis, volejbal, nohejbal, háze-
ná-sedmimetrové hody, kopa-
ná-pokutové kopy a tenis.
Vždy za účasti několika 
sportovních dvojic, nejčastěji 
však 16 nebo 32, jsou během 
jednoho dne odehrána všechna 
sportovní klání. Na začátku dne 
je každá  disciplína rozlosová-
ná do „pavouka“. Vše probíhá 
systémem KO, což je velice 
rychlá akce, ale vzhledem k 
vysokému počtu účastníků a 
sedmi sportovním disciplánám 
jediné řešení.
Tímto systémem nejvíce trpí 
tzv. „specialisté“, kteří umí 
perfektně pouze dvě  disciplí-
ny, a díky náhodnému losu se 

může stát, že hned v prvním 
kole narazí na ještě silnější 
dvojici, která jim vystaví 
stopku. I přesto, že by byli v 
jejich  specializované disci-
plíně celkově druzí, připisují 
si za porážku v prvním kole 
0 bodů!!! Vzhledem k tomuto 
bodování a systému hraní je 
tedy hlavní prioritou  sportovní 
všestrannost.
Dne 22. 5. zahájila novopacká 
dvojice svou třetí sedmibo-
jařskou sezonu v Chotěboři. 
Konal se zde již 12. ročník. 
Zminovaná dvojice obsadila 
skvělé  2. místo ze 32 účast-
níků a  navázala tak na svůj 
úspěch z minulého ročníku, 
kde jí 1. místo uteklo jen o  
vlásek. Vítězem se stala dvoji-
ce z Jihlavy: Jakoubek - Ruhl, 
první jmenovaný  je dokonce 
trojnásobným mistrem repub-
liky. Na třetím místě skončili 
zkušení matadoři ze Skutče 
(Bezdíček - Zelinka). Nejvíce 
se Pačákům dařilo v kopané-
-penaltách, kterou dokázali 
vyhrát. Díky perfekní hře ve 

stolním tenise, který se opírá 
především o Vojtu hrajícího 
divizi za TJ Nová Paka, získali 
2. místo, a díky baketbalovým  
zkušenostem Martina dosáhli 
na 3. místo v basketbalu - 
trestné hody.
V tenise a házené obsadili 
8.místo. V ostatních disciplí-
nách bodovali pouze v jednom 
kole a ve volejbale vyšli na-
prázdno.
Po týdenním načerpání sil se 
30. 5. zúčastnili sedmiboje v 
Jičíně. Minulý ročník skončili 
na 3. místě, a tak odcestovali s 
myšlenkami opět na medajlové  
umístění. Akci podspoupilo 16 
dvojic. Při velice sychravém 
počasí byl pořadatel nucen 
část disciplín, které se převážně 
hrají venku, přesunout do haly, 
což se v závěru ukázalo jako 
štěstí pro novopacké sportovce. 
Při jejich společném  cestování 
po sedmibojařských turnajích 
nikdy nedosáhli na metu nej-
vyšší a právě v Jičíně, městě 
pohádky, se konečně dočkali. 
První místa ve stolním tenise,  

nohejbale a pokutových kopech 
je katapulovala na vysněný 
trůn. Třetím místem v tenise  
jen potvrdili svou všestrannost. 
Bohužel opět neprošli prvním 
kolem ve volejbale.
Poslední sedmiboj, který mají 
sportovci za sebou, byl v 
Dolních Beřkovicích u Měl-
níka. Zde dokázali navázat 
na skvělé výkony z Jičína a 
opět vystoupali na nejvyšší 
stupínek. Tentokrát za sebou 
nechali 15 dvojic s velkým 
bodovým rozdílem. Vyhrát 
se jim podařila opět kopaná-
-pokutové kopy, která se stává 
jejich nejsilnější disciplínou, 
dále basketbal-trestné hody, 
házená-sedmimetrové hody a 
tenis. Ve stolním tenise dosáhli 
na finále. Předčasná stopka jim 
byla vystavene silnými nohej-
balisty a volejbalisty.
Věřím, že se bude nadále sym-
patické dvojici nejen sportovně 
dařit a že budou Novou Paku 
příjemně zviditelňovat v jiných 
regionech.

-redakce-

Vondráček s Kazdou třikrát na bedně v míčových
sedmibojích
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REPORTÁŽ

text: Daniel Polman

Šinu si to na kole po lesní pěši-
ně pod Táborem, když mě vy-
ruší vyzvánění mobilu. Nerad 
zastavuji, ale když už po mně 
někdo touží… Při pohledu na 
displej pookřeji – vidím tam 
„Axl” – s ním si vždycky rád 
pokecám. Můj dobrý kamarád, 
mimo jiné trenér packých bas-
ketbalistů, mi do telefonu nad-
šeně hlásí: “Jsem teď na tom 
atletickém desetiboji a sedím 
vedle Rakušana, který se stal 
nejstarším člověkem na zemi, 
co dokončil Seven Summits.” 
(Zde si dovolím krátké přeru-
šení – projekt Seven Summits 
úspěšně završí každý horole-
zec, který stane na nejvyšších 
vrcholech všech sedmi konti-
nentů. Aby si mohl odškrtnout 
i Asii, musí se mu pochopitelně 
podařit zdolat i horu nejvyšší 
– Mt. Everest, 8848 m). „On 
tady běhá se svou manželkou 
a říkal, že tady má všechno, 
včetně fotek, na přenosném 
disku. Kdybys chtěl, prý může 
poskytnout rozhovor.” Axlovi 
jsem poděkoval za vynikající 
tip, dochází mně, kdo na Paku 
zavítal – o tom pánovi jsem 
už cosi slyšel v zahraničních 
médiích… Můj redaktorský 
instinkt mi velí nabrat kurz 
Nová Paka, doma se rychle sta-
vuji pro počítač a foťák, z ob-
ličeje spláchnu bláto a hurá na 
atletický stadion. Organizátorů 
se ptám na jakéhosi Helmuta 
Linzbichlera z Rakouska, ale 
nikdo mi přesně neukáže prs-
tem – támhle to je on. Tady je 
prostě jeden z mnoha běžců, 
kteří si přijeli do Paky užít 
krásné čtyři závodní dny. Po-
tom si všímám jednoho proše-
divělého pána v doprovodu 
starší, nicméně sportem velmi 
dobře vymodelované dámy. 
To musí být on! A taky byl… 
Běžec s číslem 63 se ale akorát 
chystá na start, a tak jen rychle 
zdravím a připomínám mého 
kamaráda, který s ním dnes 
ráno mluvil. Jakmile se pan 
Linzbichler po doběhu patnác-
tistovky vydýchal a vyklusal, 
sedíme v šatnách atletického 
stadionu a zapínám diktafon.

Helmute, co vás vede k neustá-
lým extrémním výkonům i ve 
vašem věku?
Už nejsem nejmladší, ale táhne 
se to se mnou po celý život od 
dětství. Vždy jsem chtěl být 
nejrychlejší, vystupovat nej-
výše, prostě samá nej... Mám 
to zkrátka tak nastavené v hla-
vě. Ale příští rok mně bude 70 
a chci ještě uskutečnit projekt 
výstupů na všechny nejvyšší 
vrcholy všech států EU. A pak 
už si snad dám pokoj (rozvážně 
se zasměje).
Znamená to zcela jistě pravi-
delný trénink a dobrou živo-
tosprávu?
Ano, ale už bych to nenazýval 
tréninkem. Prostě se rád hýbu 
a snažím se žít zdravě. Mým 
tajemstvím je, že jsem se vždy 
snažil dělat různé sporty. Běž-
ci běhají, fotbalisti hrají fotbal, 
ale já jsem se věnoval více ak-
tivitám pokud možno na dobré 
úrovni.
Kdy jste se vlastně rozhodl, že 
se pustíte do projektu Seven 
Summits?
Na začátku mé horolezecké 
kariéry šlo jen o výstupy na 
hory a s tím spojené cesto-
vání. V rámci těchto výjezdů 
jsem vystoupil na Mont Blanc, 
Kilimandžáro, Aconcaguu, Mt. 
McKinley a spoustu dalších vr-
cholů. Bylo to v době, kdy cosi 
jako „Seven Summits” vůbec 
neexistovalo. Téma dokonče-
ní výstupů na nejvyšší hory 
všech sedmi kontinentů začalo 
pro mě být aktuální teprve před 
pár lety. Všechno se to seběhlo 
docela komicky. Při snowbo-
ardingu jsem si přivodil vážná 
zranění pravého ramene s tr-
valými následky. V pravé ruce 
nemám skoro žádnou sílu. Po 
této nehodě jsem byl zvědav, 
zda jsem ještě vůbec scho-
pen nějakého horolezeckého 
výkonu. A tak jsem se vydal 
na nejvyšší vrchol Oceánie 
– Carstensz Pyramide. Když 
jsem ho úspěšně zdolal, řekl 
jsem si, že bych mohl zkusit 
zmáknout i ten Everest. Dlou-
holeté horolezecké zkušenosti 
a především pak notná dávka 
štěstí mi nakonec umožnily 
stanout na nejvyšším vrcholu 

Asie a celé naší planety hned 
na první pokus. Potom mi moje 
žena řekla: „Teď už musíš i na 
ten zbývající nejvyšší vrchol 
Antarktidy – Mt. Vinson, 
abych mohla konečně klidně 
spát.” Takže jsem odjel na Ant-
arktidu dokončit sbírku Seven 
Summits (dodává se smíchem 
na tváři). Mt. Vinson byl krás-
ný zážitek. Vlastně bych si rád 
zopakoval výstupy na všechny 
hory – kromě Everestu.
Proč?
V mém věku 67 let to byl vý-
stup, řekl bych, už nad hranicí 
mých možností. To už bych 
nechtěl opakovat.
Během výstupu jste asi použí-
val i umělý kyslík.
Ano, bez toho by výstup ne-
připadal v úvahu už jen z čistě 
biologických a fyziologických 
zákonitostí. 
Takže vaší nejtěžší horou byl 
Everest?
Určitě. Vše se to sešlo do-
hromady – můj věk, výška… 
Cítil jsem v sobě zvláštní tlak, 
protože jsem si velmi dobře 
uvědomoval, že pokud vršek 
nezdolám hned na první po-
kus, odjedu domů s prázdnou. 
Na druhý pokus by mi už zcela 
jistě nezbyly síly, nezregenero-
val bych. Everest byl hodně o 
respektu, stresu a obavách. 
Zmínil jste váš „poslední” 
projekt – nejvyšší vrcholy 
všech států EU, můžete nám 
prozradit, o co se konkrétně 
jedná?
Je to projekt podporovaný i 
Evropskou unií, během kterého 
mám v plánu dosáhnout nejvyš-
šího bodu všech 27 členských 
zemí. Vše chci stihnout od 1. 6. 
do 27. 6. 2011. Tedy co den, to 
vrchol. Bude to poslední velký 
stres, který mě v mé sportovní 
kariéře čeká. Doprovázet mě 
bude i filmový štáb, počítá se 
s několika tiskovými konfe-
rencemi. Aby to celé dopadlo, 
musí vyjít hned několik faktorů 
– včetně počasí. 
Takže v červnu 2011 se roz-
hlédnete i z vrcholu Sněžky.
Ano, budu na ni muset vy-
stoupit již po druhé. Byl jsem 
tam před třemi dny, abych vše 
zmapoval. Abychom vše časo-

vě stíhali, budu muset v případě 
Sněžky použít lanovku. Potom 
hned nasednu do letadla a vy-
dáme se do další země. Krko-
noše jsou krásné, teď jsem si je 
mohl užít v klidu, potom už to 
bude fofr.
Jak se vám líbí v Nové Pace?
Počasí moc nevyšlo, ale je 
tu krásně. Klid, žádné rušné 
město – to mám rád. Většinu 
času trávím tady na stadionu a 
na Ježkově statku, kde bydlíme. 
Je to tu příjemné a jsem rád, 
že se 27. ročník mezinárodního 
běžeckého desetiboje uskuteč-
nil právě v Nové Pace.
A teď pojďme z Čech do vašeho 
rodného Rakouska. Kdybyste 
měl dát Čechům tip na něja-
kou část Alp, kterou byste jim 
doporučil navštívit?
Nedaleko mého domova 
v Kapfenbergu (Štýrsko; 
pozn. red.) se nachází masiv 
Hochschwab. Je to takový 
malý poklad Alp, kde jsem 
začal s lezením a alpinismem. 
Hochschwab je nádherným po-
hořím, kde se dají dělat úplně 
všechny sporty a přitom není 
v zahraničí až tolik známé. Po-
chopitelně nejvíce pozornosti 
přitahují nejvyšší hory jako 
Großglockner, Großvenediger 
nebo Wildspitze. Hochschwab 
je proto mnohem klidnější bez 
velkých zástupů turistů, což je 
také sympatické. 
Čemu se věnujete v zimě?
Posledních deset let jsme s mojí 
ženou trávili zimy v USA, kde 
jsme pracovali jako lyžařští 
instruktoři – to byla moje 
hlavní aktivita v tomto období. 
V Americe jsem mimochodem 
vystoupil na nejvyšší vrcholy 
všech 50 států. A taky jsem 
v každém z 50 států běžel ma-
raton. Prostě i v Americe jsem 
dělal jen ty nejbláznivější věci 
(začne se z plných plic smát).
Potkal jste za svoji bohatou 
horolezeckou kariéru něja-
kou významnou osobnost 
tohoto sportu?
Když jsem byl mladý, osobně 
jsem se znal s prvovýstupcem 
na Annapurnu Maurice Her-
zogem (6. 3. 1950 – jednalo 
se vůbec o první výstup na 
osmitisícový vrchol; pozn. 

Setkání s legendárním Helmutem Linzbichlerem na novopackém oválu
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KSPV Nová Paka

Cvi�íme o
prázdninách

Kdy:  ka�dé pond�lí
Kde: na zimním
                 stadionu
Co:
 Od 18.00 � inline bruslení
 Od 19.00 � zumba
 Od 20.00 � poweryoga

Za�ínáme 28.6.2010
!!!POZOR!!!POZOR!!!POZOR!!!

red.). Znám se dobře také 
s Reinholdem Messnerem, Pe-
terem Habelerem (8. 5. 1978 
oba jako první na Mt. Everestu 
bez použití kyslíku; pozn. red.) 
a dalšími významnými horo-
lezci, kterých si velmi vážím. 
Tito lidé dosáhli skutečných 
špičkových výkonů. Pro mě 
bylo horolezectví vždy jen 
zábavou ve volném čase, živil 
jsem se jako učitel a navíc se 
věnoval i řadě jiných sportů. 
Proto se s nimi nemohu ani 
zdaleka rovnat. Obdivuji ale 
každého, kdo se začne sportu 
věnovat profesionálně – ať už to 
je lehká atletika, horolezectví, 
fotbal nebo hokej...
A jakým sportům se nejvíce 
věnujete dnes?
V kondici se udržuji běháním 
a před několika lety jsem se 
vrátil ke svému oblíbenému 
horolezectví, kterému se nyní 
věnuji velice intenzivně.
Na běžeckých závodech v Nové 
Pace jste se svojí manželkou. 
Leze i ona, popřípadě další 
členové rodiny, po horách 
s vámi?
Když jsme byli mladí, věnovali 
jsme našim dětem mnoho času, 
aby z nich byli sportovci. Ani 
z dcery ani ze syna se nestal 
horolezec, ale věnovali se 
volejbalu, syn hokeji a to je 
důležité – sportovci se z nich 

stali. Dcera se věnovala hodně 
i lehké atletice, dnes je velmi 
dobrá v tancování a živí se jako 
instruktorka tance. Sport dal 
vlastně naši rodinu dohromady, 
protože jsem se s mojí ženou 
seznámil na lyžích. Potom jsem 
ji pozval na cestu do Afriky, 
kde jsme společně vystoupili 
na Kilimandžáro. Na vrcholu 
jsem se jí zeptal, zda by si mě 
chtěla vzít za muže. Řekla mi 
„jo”, a tak jsme mazali dolů 
do Nairobi, kde nás oddali. To 
jsem já – prostě blázen (směje 
se hlasitě). Byla to bláznovina, 
ale očividně správná, protože 
jsme již čtyřicet let spolu.
Děkuji za rozhovor a přeju 
vám vše dobré v životě i při 
projektu v příštím roce!
Děkuji, příští rok se ozvu, jak 
to dopadlo.
Tak teď už víte, kdo byl ten 
Helmut z Rakouska s číslem 
63, který se v rámci běžeckého 
desetiboje proháněl ve dnech 
13.-16. května po novopackém 
tartanu. Sice díky svému věku 
skončil v celkovém hodnocení 
kdesi na chvostu, ale jsem si 
jist, že zajímavější a inspira-
tivnější sportovní osobnosti 
tenkrát na stadionu nebylo.  
Závěrem děkuji kamarádovi 
Axlovi za pohotovou reakci, 
bez které by tento rozhovor 
nevznikl.

Pačtí atleti poskočili na 5. místo
Za velmi pěkného počasí pokračoval na pardubickém stadionu, za 
pořadatelství SKP Hvězda, druhým kolem společný přebor Krá-
lovéhradeckého a Pardubického kraje v atletice družstev mužů. 
Po propadáku v prvém kole se packé družstvo, které přijelo do 
města perníku tentokráte již v osmi mužích, kteří startovali ve 
dvaceti disciplinách, dokázalo prosadit třetím místem. Počet so-
kolů byl sice nejmenší ze všech družstev, ale vzhledem k jejich 
kvalitě dokázali šestkrát zvítězit. Nemohli samozřejmě stačit na 
vítěze 2. kola, Lokomotivu Trutnov, který šel do soubojů v plné 
síle s jednadvaceti borci startujícími ve 46 disciplinách a ukázal 
tím, že to s postupem do 2. ligy myslí velice vážně. Vítěz prvého 
kola Slatiňany se svými 18 atlety musel Trutnovu přepustit prvou 
příčku. Proti loňsku je soutěž daleko vyrovnanější. V packém 
týmu se opět objevil sběratel prvních míst z minulých sezón Honza 
Vlačiha, svoje prvenství ve štrekách obhájil z prvého kola Tomáš 
Buřil a krátké překážky patřily opět Janu Pajurkovi. Na prvé body 
dosáhl i dorostenec Milan Vencl a svým druhým místem dokázal, 
že s ním budou muset soupeři počítat. 
Vítězové a bodující pačtí atleti:
100 m: 1: Morávek (Tý) 11,59, 400 m: 1. Gabriel (Tr) 54,27, 800 
m: 1. Buřil 2:05,39, 6. Malý 2:12,96 (oba NP), 1500 m: 1. Buřil 
(NP) 4:25,59, 5000 m: 1. Jun, (Sla) 16:06,7, 9. Malý (NP) 17:
15,96, 110 m př: 1. Pajurek 17,72, 8. Tejchman (oba NP) 23,09, 
400 m př: 1. Matěna (Tr) 1:00,05, 3. Pajurek (NP) 1:02,50, 4x400 
m: 1. Trutnov 3:48,48, 9. Nová Paka (Pajurek, Malý, Tejchman, 
Buřil) 4:00,56, výška: 1. Vlačiha (NP) 1,90, dálka: 1. Vlačiha 
6,44, 4. Pajurek 5,99 (oba NP), trojskok: 1. Vlačiha (NP) 12,81, 
tyč: 1. Perun (HKB) 3,51, koule: 1. Malínský (Tr) 12,51, 2. Vla-
čiha (NP) 12,49, 8. Vencl 10,84 (všichni NP) disk: 1. Konůpka 
(Sv) 37,72, 2, Vencl 36,48, 5. Erlebach 33,72 (všichni NP), oštěp: 
1. Salaba (Tý) 51,56, 2. Pajurek (NP) 47,54, kladivo: 1. Blažek 
(Hvě) 45,13, 8. Vencl (NP) 32,82,.  Míla Pour

Soukup nominován na ME 
Dva pačtí triatlonisté Petr Soukup a Rudolf Cogan potvrdili 
roli favoritů na velmi kvalitně obsazeném  čtvrtém ročníku 
Czechman Mělice u Pardubic. Petr Soukup byl největší 
překvapení tohoto prestižního půl Ironmanana, který byl 
zároveň nominační na ME v triatlonu o posledním červno-
vém víkendu ve španělské Vitorii, kam byl za svůj vynikající 
výkon ihned po závodě nominován. 

Na vynikajícího Petra Vabrouška, kterého v posledním bě-
žeckém úseku tvrdě dotahoval, ztratil necelých 33 sekund. 
Druhý borec z packé triatlonové stáje Ruda Cogan skončil 
na šestém místě se ztrátou jedednáct minut za vítězem. 

V ženách zvítězila Jana Candrová.
Vabroušek neskrýval radost, ale upřímně přiznal, že na trati 
se hodně nadřel. Byl velmi překvapen, že právě Soukup 
mu dotíral v závěru na paty. Ten po doběhnutí cílem řekl: 
„Věřil jsem si a před závodem jsem tipoval konečné pořadí 
Vabroušek, Džalaj a já,” dodal s úsměvem. 
Nominace na ME by jej neměla minout.

Míla Pour


